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روزنامه

استاندار قم گفت: با تفاهم صورت گرفته با ستاد اجرایی فرمان 
قم  در  مشکی  چادر  تولید  کارخانه  بزرگترین  امام)ره(  حضرت 
احداث خواهد شد. بهرام سرمست پیش از ظهردیروز در آیین 
انعقاد تفاهم نامه همکاری ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره(  
و استانداری قم با بیان اینکه امروز در جهت محرومیت زدایی، 
پیشگیری از آسیب های اجتماعی و ساماندهی محلات آسیب 
پذیر و هم در رابطه با جهش تولید در خصوص احیای برخی از 
واحدهای راکد و نیمه راکد تفاهم نامه های خوبی را خواهیم داشت 

بین  توافق چند جانبه  به عنوان یک  برجام  از  رئیس جمهور 
المللی با طرف های مشخص که با قطعنامه 2231 شورای امنیت 
تثبیت گردیده، نام برد و گفت: برجام به هیچ وجه قابل مذاکره 
مجدد نیست و تنها راه حفظ و احیا آن نیز لغو تحریم ها از سوی 
آمریکا است  حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز 
سه شنبه در گفت و گو با "امانوئل ماکرون" رئیس جمهور فرانسه، 
با تاکید بر اینکه از دست رفتن فرصت ها برای حفظ و احیا برجام 
می تواند شرایط را سخت تر کند، افزود: کاهش مرحله ای تعهدات 

استاندار قم :

بزرگترین کارخانه تولید چادر مشکی 
در قم احداث می شود

روحانی در گفت و گو با رئیس جمهور فرانسه:

تنها راه حفظ و احیا برجام لغو تحریم 
های آمریکا است
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 رئیس ستاد اجرایی فرمان امام )ره( گفت: دشمن در تلاش 
شرایط  این  در  درحالی که  کند،  القاء  را  نظام  ناکارآمدی  است 
سخت، کشور با مشکلات فراوانی اداره می شود.  محمد مخبر 
امروز در آئین انعقاد تفاهم نامه همکاری ستاد اجرایی فرمان 

امام و استانداری قم اظهار داشت: با اجرای طرح های مختلف 
توسط ستاد، روزانه 1200 شغل در کشور ایجاد می شود که 
شامل طرح های کوچک و خانگی و بنگاه های اقتصادی است. 
در  مسجد  هزار  و 2  مدرسه  تاکنون 2هزار  اینکه  بیان  با  وی 

مدیر نمایندگی ستاد دیه استان قم:

۹۱۵ نفر از مددجویان جرایم غیرعمد قم آزاد شدند

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان قم  خبرداد:

افزایش 18 درصدی پرداخت 
مستمری به مددجویان 

رئیس ستاد اجرایی فرمان امام )ره( خبرداد:

سرمایه گذاری ۴۰۰ میلیارد تومانی برای 
احیای واحدهای تولیدی راکد قم

۴

۴

تیتر چرایی بی توجهی به پروتکل های بهداشتی؛

با درخواست و توصیه، کرونا پایان می یابد؟

  

رئیس کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا گفت: در 
خصوص سفر های نوروزی شیوه نامه ها باید قابلیت اجرا داشته باشند و مردم مجاب به 
اجرای آن شوند. حسین ذوالفقاری معاون امنیتی و انتظامی وزارت کشور و رئیس کمیته 
امنیتی، اجتماعی و انتظامی ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا در پنجاه و نهمین نشست 
کمیته که با حضور دبیر و سخنگوی ستاد انتخابات کشور و سایر اعضای کمیته برگزار 
شد؛ با اشاره به کاهش رعایت شیوه نامه ها از سوی مردم، گفت: شیوه نامه ها تا جایی موثر 
هستند که رعایت شوند و قدرت اعمال قانون را داشته باشیم. در این نشست پیشنهاد 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی از ابتدای 
سال 1۴00 همسان سازی می شود. محمد شریعتمداری در حاشیه مراسم بهره برداری 
از مرکز ملی پالایش کسب و کار وزارت کار درباره همسان سازی حقوق بازنشستگان 
تامین اجتماعی، تصریح کرد: بعد از 1۴ سال همسان سازی حقوق بازنشستگان تامین 
اجتماعی در مرداد ماه به اجرا درآمد، حقوق بازنشستگان سایر صندوق های بیمه ای هم 
همسان سازی شد و همسان سازی حقوق صندوق های بیمه ای دیگر به معنای این نبود 
که حق ۳.۵ میلیون بازنشسته تامین اجتماعی نادیده گرفته شود. وی افزود: همواره در 

معاون امنیتی و انتظامی وزارت کشورمطرح کرد:

تعیین تکلیف سفر های نوروزی براساس شرایط کرونا 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبرداد:

همسان سازی حقوق بازنشستگان از ابتدای سال 1۴۰۰ 
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چگونه به استقبال مرگ با 
کرونا نرویم؟

حالا دیگر یک سال از شروع همه گیری کرونا گذشته 
و در برابر اطلاعات اشتباه و دانش کاذبی که روزهای 

ابتدایی این بحران در مقیاس وسیع منتشر می شد، علامت سوال های جدی قرار 
گرفته است.  یکی از همان اطلاعات اشتباه روزهای ابتدایی شروع بحران این بود 
که جوانان، کووید۱۹ نمی گیرند یا اگر بگیرند احتمال مرگ و میر در آنها وجود ندارد. 
حالا بماند که عدّه ای از روی ناآگاهی و جهل برای تسکین تشویش ها و اضطراب های 
خود به یکدیگر می گفتند: »حالا این بیماری خیلی هم خطرناک نیست چون فقط 
افراد مسن و دارای بیماری زمینه ای را می کشد« و نمی دانستند این جمله چقدر برای 
کهنسالان و افرادی که دچار بیماری های زمینه ای بودند دردآور و ناراحت کننده است. 
حالا این روزها جوان می میرد، ورزشکار سابق می میرد حتّی فرد بدون بیماری زمینه ای 
می میرد تا به همه ثابت شود کرونا با هیچ کس شوخی ندارد. اما پرسش اصلی بسیاری 
از مردم این است که چطور می شود سیر بیماری در یک بیمار خیلی آرام و کند پیش 
می رود و در دیگری خیلی سریع و تهاجمی؟ راستش این پرسش هنوز پاسخ دقیق 
و مشخصی ندارد. شاید به میزان ]لود[ ویروس، ژنتیک افراد و بیماری های زمینه ای 
مربوط باشد.  نکته ی مهم تر اما اینجاست که گاهی ما فکر می کنیم سیر بیماری خیلی 
سریع و تهاجمی بوده است امّا اندکی دقیق تر که شرح حال بگیریم می بینیم بیمار 
از یک تا دو هفته ی قبل علائمی داشته که در ابتدا خیلی ساده و معمولی بوده ولی 
بر اثر بی توجهی و عدم پیگیری کار به نقطه ی بی بازگشت رسیده است.  اینجا همان 
نقطه ای است که در اصطلاح می گوییم: »بیمار دیر به بیمارستان مراجعه کرده«. خب 
حالا شاید کسی بپرسد زمان مناسب رفتن به بیمارستان برای بیماران  کووید۱۹ چه 
موقعی ست؟ آیا هر شخصی با هر علائمی نیاز است در ابتدا به بیمارستان مراجعه 

کند؟ با پیدا شدن چه علائمی بیمارستان برویم؟
 برای پاسخ به این پرسش ها دانستن سیر بیماری خالی از لطف نیست. سیر بیماری 

را می توان در ۴ مرحله خلاصه کرد:
-مرحله  صفر: بی علامت و قبل از شروع علائم

-مرحله  ۱: مراحل ابتدایی عفونت
-مرحله  ۲: فاز تنفسی

-مرحله  ۳: فاز التهابی شدید
فقط بدانید این مراحل الزاماً پشت سر هم رخ نمی دهد.

 بیمار در مرحله  صفر و ۱، بیمار سرپایی حساب می شود و می توان او را با درمان 
باید در  بیماری ست که  بیمار در مراحل ۳ و ۴  اما  دارویی در منزل پیگیری کرد. 
بیمارستان بستری شود و نگه داشتن او در منزل یعنی بازی کردن با جان بیمار. 

همینجاست که دیر رسیدن بیمار به بیمارستان معنا پیدا می کند.
 پس تا اینجا متوجه شدیم:

-هر بیماری نیاز به مراجعه به بیمارستان ندارد.
- بیمار نباید از رفتن به بیمارستان بترسد.

- بیمارستان کسی را نمی کشد، دیر رسیدن به بیمارستان کشنده است.
حالا سوال بعدی آن است که چه بیمارانی نیازمند ارجاع به بیمارستان هستند و نباید 

آنها را در خانه نگه داشت؟
 بیمارانی که:

- علاوه بر علائم به نفع  کووید۱۹ دچار تنگی نفس باشند و اکسیژن خون شان زیر 
۹۰٪ باشد]هیپوکسمی[ و تعداد تنفس شان بالای ۲۴ عدد در دقیقه باشد.]تاکی پنه[
نکته: برای بیمارانی که اکسیژن خون شان بین ۹۰ تا ۹۳ است بر اساس شرایط 

بالینی و بیماری های زمینه ای اش تصمیم می گیریم.
 - بیماران علامتداری که کاهش سطح هوشیاری دارند.

- بیماران علامتداری که دچار افت فشار خون باشند.]فشار سیستولی زیر ۹۰[
- بیمارانی که پس از درمان های حمایتی سرپایی دچار تداوم از دست دادن آب و 

عدم تحمل خوراکی باشند.
- بیماران در معرض کووید عارضه دار با یافته های مثبت تصویربرداری ریه.

به  جوان  یک  مرگ  بهانه ی  به  بود  لازم  اما  شد  طولانی  کمی  شاید  نوشته  این 
پرسش هایی که شاید در ذهن هر کدام از شما باشد پاسخ دهم. نکته ی آخر اینکه:

- بیماری را  انکار نکنید.
-مرگ فقط برای همسایه نیست.

- حالا که در وضعیت  رهاشدگی کسی به فکرمان نیست خودمان به فکر خودمان 
*پزشک عمومیباشیم.

هادی یزدانی*

دادستان عمومی و انقلاب قم :

پرونده اقتصادی
 باز و نیمه تمام نداریم
مکلف به حمایت از سرمایه گذار و تولیدکنندگان هستیم 
با مجرمان اقتصادی برخورد جدی می شود

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان قم گفت: امسال در 
طول 11 ماه مبلغ 6۳ میلیارد تومان به خانواده های زیر پوشش 
کمیته امداد پرداخت شد که نسبت به مدت مشابه 18 درصد 
رشد داشته است.  اکبرمیرشکارپیش ظهردیروز در کنفرانس 
خبری که در تالار اجتماعات کمیته امداد استان قم برگزار شد، 

با اشاره به اینکه سال 99  از ابعاد مختلف سالی بسیار دشوار 
بود، اظهار کرد: شیوع بیماری کرونا و افزایش قیمت ها شرایط 
زندگی مردم را بسیار سخت کرد به گونه ای که از نظر مراجعه 
کنندگان به کمیته امداد و هزینه های صورت گرفته به ترتیب 
رشد 22 و 11 درصدی را شاهد بودیم. وی با اشاره به اینکه در 

رئیس کمیته امداد امام خمینی ) ره( :

۴۰۰ هزار نفر وام قرض الحسنه می گیرند
رئیس کمیته امداد امام خمینی ) ره( با بیان اینکه در سال گذشته ۳۲۴ هزار نفر وام 
قرض الحسنه دریافت کردند گفت: امسال تا پایان بهمن ۳۵۰ هزار نفر وام قرض الحسنه 

دریافت کردند که پیش بینی می کنیم تا پایان سال به ۴۰۰ هزار نفر برسد.  
فرهنگ  ترویج  سراسری  همایش  اولین  در  شنبه  سه  روز  بختیاری  مرتضی  سید 
قرض الحسنه در ساختمان مرکزی کمیته امداد، با اشاره به ۱۴ اسفند سالروز تاسیس 
کمیته امداد اظهار داشت: تاسیس کمیته امداد بعد از پیروزی انقلاب اسلامی  نشاندهنده 

دغدغه های امام )ره( نسبت به نیازمندان و ایتام است. 
وی ادامه داد: سال گذشته خیرین ۵۰۰ میلیارد تومان در صندوق امداد ولایت سپرده 

گذاری کردند؛ توسعه فرهنگ قرض الحسنه اقتصاد ما را بیمه می کند. 
بختیاری گفت: بر اساس حکمی رهبر معظم انقلاب اسلامی اجازه تاسیس صندوق 

قرض الحسنه امداد ولایت را صادر کردند. 
وی افزود: از اول بهمن ۱۳۹۹ از وام هایی تا سقف ۱۰ میلیون تومان هیچ کارمزدی گرفته 
نخواهد شد؛ رئیس بنیاد مستضعفان در جلسه هیئت امنا نیز پیش تر اعلام کرده بود که 

کارمزد را سالانه بنیاد مستضعفان پرداخت خواهد کرد. 
بختیاری با بیان اینکه در سال گذشته ۳۲۴ هزار نفر  وام قرض الحسنه دریافت کردند، 
گفت: امسال تا پایان بهمن ۳۵۰ هزار نفر وام قرض الحسنه دریافت کردند که پیش بینی 

می کنیم تا پایان سال به ۴۰۰ هزار نفر برسد. 
وی گفت: معوقات وام های قرض الحسنه کسانی که وام دریافت کردند زیر ۱.۵ درصد 

است؛ امروز باید به سمتی حرکت کنیم که مراجعات حضوری کاهش پیدا کند.
  

دادستان عمومی و انقلاب قم :

نداریم  نیمه تمام  و  باز  اقتصادی  پرونده 
دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: ما مکلف به حمایت از سرمایه گذار و تولیدکنندگان 
هستیم، اما با کسانی که در پوشش فعالیت اقتصادی اقدامات مجرمانه انجام بدهند 

برخورد جدی خواهد شد. 
اینکه  به  اشاره  با  خبرنگاران  با  گفت وگو  در  غریب  حسن  حجت الاسلام والمسلمین 
کلاهبرداران سودجو به دنبال فرصتی مناسب جهت اغفال افراد زودباور هستند اظهار 
داشت: خوشبختانه اکثر پرونده های موجود در دادسرا منتهی به قرار نهایی و به دادگاه 
ارسال شده است و در حال حاضر هیچ پرونده اقتصادی باز و نیمه تمام در دادسرای استان 
وجود ندارد. دادستان عمومی و انقلاب استان قم با تأکید بر اینکه عموم مردم باید مراقب 
واگذاری نقدینگی خود و سرمایه گذاری در برخی از بخش های خصوصی باشند عنوان 
کرد: بسیاری از پرونده های اقتصادی با تعداد شکات بالا در مرحله اجرای احکام است و 

مال باختگان نگران بازگشت نقدینگی خود نباشند.
وی با اشاره به مشکلات مردم در پرونده گوهر ناز ابراز کرد: همان طور که سیاست دستگاه 
قضایی اعلام کرده است ما مکلف به حمایت از سرمایه گذار و تولیدکنندگان هستیم اما 
با کسانی که در پوشش فعالیت اقتصادی اقدامات مجرمانه انجام بدهند برخورد جدی 

خواهد شد.
غریب خاطرنشان کرد: تنها توصیه ما به شهروندان گرامی این است که اگر افراد وعده 
پرداخت سود بیش از ۳۰ درصد را می دهد آگاه باشند که آن فرد فعال اقتصادی نیست و 

در قالب جذب سرمایه اقدام به اعمال غیرقانونی می نماید.
 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

 ۱۰۸ بیمار کرونایی در قم بستری هستند
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه ۱۰۸ بیمار کرونایی در این استان بستری 

هستند، گفت: وضعیت عمومی هشت تن از این بیماران وخیم است. 
به گزارش روز سه شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر آخرین 
وضعیت از مبتلایان به کووید۱۹ در قم را مورد اشاره قرار داد و افزود: در ۲۴ ساعت منتهی 

به دوازدهم اسفند ماه ۹۹، ۱۸ تن با علائم مشکوک به کرونا در قم پذیرش شدند.
وی اضافه کرد: از این بین ۱۶ تن در یکی از مراکز درمانی قم بستری شدند و ۱۸ بیمار 
کرونایی نیز با بهبودی از بیمارستان ترخیص شدند، همچنین در ۲۴ ساعت گذشته هیچ 

مورد فوت بر اثر کرونا مثبت در قم ثبت نشده است.
 »با اعلام ستاد ملی مقابله با کرونا، وضعیت شیوع ویروس کرونا در استان قم از ۱۵ دی 
از وضعیت قرمز به نارنجی، در ۶ دی  از نارنجی به زرد و در ۲۰ دی ماه جاری از زرد به »آبی« 

تغییر کرده است.

8

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان قم گفت: 
به  تومان  میلیارد  مبلغ ۶۳  ماه  طول ۱۱  در  امسال 
خانواده های زیر پوشش کمیته امداد پرداخت شد که 

نسبت به مدت مشابه ۱۸ درصد رشد داشته است. 
اکبرمیرشکارپیش ظهردیروز در کنفرانس خبری که 
در تالار اجتماعات کمیته امداد استان قم برگزار شد، 
با اشاره به اینکه سال ۹۹  از ابعاد مختلف سالی بسیار 
دشوار بود، اظهار کرد: شیوع بیماری کرونا و افزایش 
قیمت ها شرایط زندگی مردم را بسیار سخت کرد به گونه 
ای که از نظر مراجعه کنندگان به کمیته امداد و هزینه 
های صورت گرفته به ترتیب رشد ۲۲ و ۱۱ درصدی را 

شاهد بودیم.
وی با اشاره به اینکه در ۱۱ ماه سال جاری ۴۳ هزار و 
۳۰7 نیازمند غیرمددجو برای دریافت کمک به کمیته 
خانواده  و ۳۹۶  هزار  گفت: ۳  کردند،  مراجعه  امداد 
جدید نیز در این مدت زمانی زیرپوشش کمیته امداد 
قرار گرفتند که براساس آمارها این رقم نسبت به سال 

گذشته  سال  به  نسبت  درصدی  رشد ۲۸  با  گذشته 
مواجه بوده است.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان قم همچنین 
از خارج شدن ۳ هزار و ۶۹ خانواده از زیرپوشش کمیته 
تعداد  این  از  نفر  و ۲۲۲  و گفت: هزار  امداد خبرداد 
افراد به دلیل ازدواج و هزار و ۶۰۰ نفر دیگر نیز به دلیل 
اشتغال و توانمند سازی از پوشش کمیته امداد خارج 

شدند.
وی، در حال حاضر حدود ۲۱ هزار و ۲۴۸خانواده 
تحت پوشش کمیته امداد قم هستند و در طول ۱۱ ماه،  
۶۳ میلیارد تومان به این خانواده ها مستمری پرداخت 
شده است که نسبت به سال گذشته ۱۸درصد افزایش 
نشان می دهد. میرشکار با اشاره به شمار دانش آموزان 
و دانشجویان زیرپوشش کمیته امداد بیان کرد: ۴ هزار و 
۸۸۳ دانش آموز و ۵۴۵ دانشجو از خدمات کمیته امداد 

در قم بهره می برند.
70درصد خانواده های تحت پوشش زنان 

سرپرست خانوارهستند
وی در ادامه شمار خانوارهایی که زنان سرپرستی آنها 
را برعهده دارند، مورد توجه قرار داد و گفت: ۱۵ هزار و 
۹۴۴  خانواده از جمع خانواده های زیر پوشش کمیته 
امداد را زنان سرپرستی می کنند که  معادل 7۰ درصد 

خانواده ها را تشکیل می دهند.
خدمات  از  که  هایی  خانواده  شمار  تفکیک  با  وی 
کمیته امداد بهره می برند، گفت: ۵ هزار و ۱۲ خانواده 
به دلیل طلاق، ۵ هزار و ۲۹۱ خانواده نیز به دلیل از 
کارافتادگی، هزار و۴۴۶ خانواده نیز به دلیل بیماری 
دلیل  به  نیز  خانواده   ۵۳۶ و  ناعلاج  و  صعب العلاج 
زندانی بودن سرپرست خانواده از خدمات کمیته امداد 
بهره می برند. میرشکار با تاکید براینکه افزایش قیمت 

مسکن شرایط را برای خانوارهای زیر پوشش کمیته 
امداد سخت تر کرد، گفت: از مجموع خانوارهای زیر 
پوشش کمیته امداد هزار و 7۵۹فقره اجاره مسکن و 
 هزار و ۳7۱۱ ودیعه مسکن به مبلغ ۲۰ میلیارد تومان به 

خانواده های مستاجر پرداخت شده است.
از احداث  از سخنان خویش  وی در بخش دیگری 
هزار و۵۰۰ واحد مسکونی به دنبال رایزنی با وزیر راه و 
شهرسازی خبر داد و بیان کرد: ۵۰ هکتار زمین در یکی 
از نقاط خوب شهر قم به زودی به کمیته امداد تحویل 

خواهد شد.
هزار  تاکنون، ۲  امسال  ابتدای  از  گفت:  میرشکار 
و ۸7۴نفر به صورت مستقیم و ۳۳۴ نفر نیز از طریق 
کاریابی در شرکت ها مشغول به کار شده اند که نسبت 
به سال گذشته ۴۵درصد رشد داشته و چهار درصد از 

برنامه پیش بینی شده جلوتر هستیم.
افزایش ۵6درصدی ازدواج بین مددجویان 

نزدیک  به  اشاره  با  پایانی سخنانش   وی در بخش 
از  سال ۹۹  بودن  پایان  به  رو  و  جدید  سال  به  شدن 
در  جدی  مشارکت  با  تا  خواست  قم  نیکوکار  و  مردم 
اسفند   ۱۵ و   ۱۴  ،۱۳ روزهای  که  نیکوکاری  جشن 
ماه سال جاری برگزار می شود کمک های خود را به 
پایگاه های ثابت کمیته امداد مستقر در سطح شهر،  
مساجد و نمازجمعه تحویل دهند و یا با شماره گیری 

#۰۲۵*۸۸77* کمک های خود را واریز کنند.
در  قم  استان  خمینی  امام  امداد  کمیته  مدیرکل 
بخش پایانی سخنانش از افزایش ازدواج در ایام کرونا 
خبر داد و گفت : از ابتدای سال جاری تا پایان بهمن 
ماه، ازدواج بین مددجویان کمیته امداد این استان ۵۶ 
درصد نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته رشد 

یافته است.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان قم  خبرداد:

افزایش ۱۸ درصدی پرداخت مستمری به مددجویان

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی قم با بیان اینکه سجامی شدن شرط شرکت در 
انتخابات شرکت سرمایه گذاری استانی سهام عدالت است گفت: در حال حاضر حدود 

۶۰ درصد مردم استان قم، دارای کد بورسی هستند. 
عادل علیپوربا اشاره وضعیت بورسی مردم قم افزود: تعداد کل سهامداران استان قم، 
۶۹۴ هزار و ۶7۵ نفر است که با ابلاغ دستورالعمل آزادسازی سهام عدالت، ۲۹۲ هزار و 
۹۴7 نفر )معادل۴۲درصد( سهامدار مستقیم و ۴۰۱ هزار و 7۲۸ نفر )معادل ۵۸درصد( 

سهامدار غیرمستقیم می باشند.
وی گفت: سهامدارانی که روش غیرمستقیم را انتخاب نمودند، عضو شرکت سرمایه 

گذاری استانی هستند.
علیپور خاطرنشان کرد: برای انتفاع سهامداران روش غیرمستقیم، نیاز بود شرکت 
سرمایه گذاری استانی بتواند شرایط پذیرش در بورس را فراهم نماید. شرکت سهامی 
عدالت استان قم با تسریع در انجام فرآیند افزایش سرمایه، صورتهای مالی حسابرسی 
شده و سایر مدارک مورد نیاز سازمان بورس، در تاریخ ۲۵/۵/۹۹ ، به عنوان دومین 

شرکت سرمایه گذاری استانی با نماد »وسقم« در فهرست بازار بورس قرار گرفت.  
وی برخی از شرکت های مطرح استان قم که در بورس اوراق بهادار پذیرفته شده اند را 
مورد توجه قرار داد و گفت: ایران مرینوس، معادن منگنز ایران و عطرین نخ قم، از جمله 

بزرگترین شرکت های استان هستند که در بورس پذیرفته شده اند.
علیپور یادآور شد: کل حجم سرمایه این ۳ شرکت بزرگ، به مبلغ یک هزار و ۳۴ میلیارد 
ریال است. این در حالی است که ارزش سرمایه اولیه شرکت سرمایه گذاری استانی 

سهام عدالت قم، بیش از ۵ هزار و ۲۳۱ میلیارد تومان می باشد.

وی میزان دارایی تقریبی سهامداران عدالت مردم قم در بورس را مورد توجه قرار داد 
و افزود: میزان دارایی سهامداران عدالت در استان قم، بیش از 7 هزار میلیارد تومان 

است.
مدیرکل امور اقتصادی و دارایی قم تعداد کارگزاری های بورسی در این استان را مورد 

اشاره قرار داد و اظهار داشت: در حال حاضر تعداد ۳۴ کارگزاری در قم فعالیت دارند.
وی اهمیت انتخاب هیات مدیره سهام عدالت را مورد توجه قرار داد و گفت: انتخابات 
انتخابات  بزرگترین  واقع،  و در  نوع خود  هیات مدیره شرکتهای سرمایه گذاری در 

اقتصادی کشور، بعد از انقلاب به شمار می رود.
علیپور ادامه داد: حساسیت مساله در این است که مقرر شده تعداد ۵ نفر به عنوان 
هیات مدیره این شرکت، انتخاب شوند و برای مدیریت سرمایه و نحوه سرمایه گذاری 
اقدام و تصمیم گیری نمایند. همانطور که اشاره شد، سرمایه ثبتی شرکت سرمایه 
گذاری استان قم بیش از ۵ هزار و ۲۳۱میلیارد تومان است که براساس مصوبه شورای 
عالی بورس، هیات مدیره این اختیار را دارد تا میزان ۳۰ درصد سرمایه را در پروژه های 

پربازده اقتصادی سرمایه گذاری کند. 
وی اضافه کرد: این رقم حدود ۱۵۶۰ میلیارد تومان است که چندین برابر بودجه 
سنواتی استان می باشد و از این حیث با اهمیت است و در صورت عملکرد موفق 
شرکت، حد نصاب ۳۰ درصد با مجوز شورای عالی بورس، قابل افزایش می باشد. 
علیپور در پایان گفت: از همه صاحبان سهام عدالت به روش غیر مستقیم دعوت می 
شود در جلسه مجمع الکترونیکی حضور یابند و با انتخاب صحیح خود، صیانت از 

دارایی های سهامداران را به افراد صالح، امانت دار، متعهد و متخصص بسپارند. 

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان قم  مطرح کرد:

سجامی شدن، شرط شرکت در انتخابات سرمایه گذاری سهام عدالت 
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محمدرضا باهنر:
 اف ای تی اف به احتمال زیاد تصویب می شود 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: اف ای تی اف به احتمال زیاد تصویب 
می شود ولی حق تفحص ها باید در کنار این بررسی شود که امروز هم فقط حق 

تفحص ها مورد بررسی است.
مجمع  عضو  و  مهندسین  اسلامی  جامعه  حزب  دبیرکل  باهنر«،  »محمدرضا 
تشخیص مصلحت نظام، در گفت و گو با خبرنگار سیاسی خبرگزاری برنا در رابطه 
با حواشی اخیر در مورد تصویب لایحه اف ای تی اف عنوان کرد:  اف ای تی اف 
اصولا یک مقابله نامه بین المللی نیست و کاری است که کشورها از مدت ها قبل 
دور هم جمع شده اند و تفاهم هایی کرده اند تا مبارزات، مقررات و یک قوانینی را در 
کشورهای خود بگنجانند و اعمال کنند و در مجموعه این کار گفته شده به نفع صلح 

جهانی و منافع جهانی است.
او افزود: در این ماجرا داستانی پیش می آید که منافع ملی و منافع جهانی کجا با 

هم در مغایر است و کجا با هم سو و هم جهت هستند.
باهنر تاکید کرد: داستان اف ای تی اف از مدتی قبل در مورد ایران شروع شد و 
مذاکره و صحبت هایی در زمان وزارت طیب نیا شروع شد. ایشان رفتند و مذاکرات 
مفصلی کردند و پیشنهادی برای ایران دریافت کردند و گفته شد ایران این اقدامات را 
انجام بدهد تا در مجموعه کشورهایی که به اف ای تی اف پیوسته اند، همکاری کند.
او توضیح داد:  در این مجموعه کشورها با سه گروه کشورهای همکار با هم تفاهم 
نامه دارند و مقرراتی را بین خودشان دارند و عمل می کنند و متعهد هستند. یک 
سری کشورها که بعضا این مقررات را رعایت نمی کنند کشورهایی دارای ریسک 
بالا هستند. به اصطلاح امروز چیزی مثل تحریم نیست که کشوری ظالمانه و یا بر 
مبنای سیاسی، کشوری را تحریم کند یا شورای ملل بخواهد کشوری را تحریم کند 
ولی توصیه ای به کشورهای جهان است که می گویند معامله با این کشورها دارای 
ریسک، بالا است. گروه بعدی کشورهای غیر همکار هستند که گفته می شود به 
هیچ وجه با آنها همکاری نداشته باشید و مراقبت مبادلات اقتصادی با این کشورها 

باشید و این کشورها مورد اعتماد نیستند.
باهنر ادامه داد: زمانی که بحث شد ۳۰ تا ۴۰ اتفاق را در کشور گفتند که اگر 
ایران این ها را انجام بدهد کشور دوست می شود و خلاصه این در سه تا چهار قانون 
خلاصه شد. ابتدا قانون پولشویی بود که مجلس تصویب و شورای نگهبان بررسی 
کرد و ما در مصلحت نظام بررسی کردیم و این بند جامع و کامل تصویب و ابلاغ شد. 
با ابلاغ و اجرایی شدن قانون پولشویی نزدیک به 7تا۸ مورد از آن موارد اتفاق افتاد و 
جامعه جهانی و هیات عالی اف ای تی اف تایید کردند که این اتفاقات افتاده و ایران 

همکاری می کند.
او یادآور شد: دو مقابله نامه ماند که پالرمو و سی اف تی که این ها هم در ارتباط با 
کمک به تروریسم و چیزهای دیگری است که ما هم مدعی این هستیم که بیشترین 
قربانی را در زمینه تروریسم در جهان معاصر و در بین بقیه کشورها داریم. تروریسمی 
که در کشور ما از رییس جمهور، وزیر و نماینده مجلس و... را قربانی کرده و ما امروز 

فقط بیست هزار قربانی تروریسم داریم.
باهنر افزود: در مجمع هنوز درباره اف ای تی اف بحث می شود و این موضوع یک 
دور معطل شد و به نتیجه نرسید. ریاست محترم جمهور نامه ای برای رهبری مرقوم 
داشتند و خواستند مجمع علاوه بر اتمام وقت بررسی باز هم مساله را بررسی کند و دو 
جلسه است که در کمیسیون های مربوطه بررسی می شود. فکر می کنم ظرف ۱۵ 
روز آینده به صحن مجمع بیاید و امیدواریم مجمع نظر خوبی بر اساس منافع ملی، 
داشته باشد. او در پایان گفت: به نظر  من، اف ای تی اف به احتمال زیاد تصویب می 
شود ولی حق تفحص ها باید در کنار این موضوع بررسی شود که امروز هم فقط حق 

تفحص ها مورد بررسی است.

سخنگوی ستاد انتخابات کشور  خبرداد:

ممنوعیت هرگونه تجمع انتخاباتی 
سخنگوی ستاد انتخابات کشور از ممنوعیت هرگونه تجمع انتخاباتی خبر داد و 

گفت: نامزدها می توانند از پتانسیل رسانه ملی و فضاهای مجازی استفاده کنند.
سیداسماعیل موسوی دبیر و سخنگوی ستاد انتخابات کشور در پنجاه و نهمین 
نشست کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا که در 
وزارت کشور برگزار شد، به برگزاری انتخابات سال گذشته اشاره کرد و افزود: در ۲۸ 
خرداد ماه سال ۱۴۰۰، چهار انتخابات، ریاست جمهوری، خبرگان رهبری، مجلس 

شورای اسلامی و شوراهای شهر و روستا را خواهیم داشت.
موسوی به آسیب شناسی تاثیر کرونا بر انتخابات و تاثیر انتخابات بر کرونا اشاره 
کرد و افزود: این آسیب شناسی سه بازه زمانی قبل، بعد و روز رای گیری را شامل 
می شود. وی ادامه داد: قبل از رای گیری که مرحله ثبت نام است و اپلیکیشنی 
طراحی شده است که هم از طریق موبایل، هم کامپیوتر و هم دفاتر پیشخوان قابل 
استفاده و ثبت نام است. با این حال اگر کسی نتوانست ثبت نام انجام دهد می تواند 
به فرمانداری و بخشداری و برای نامزدهای ریاست جمهوری به وزارت کشور مراجعه 

کند.
موسوی گفت: نکته دوم مکان شعبه است که این تعداد را از ۶۲ هزار به 7۰ هزار 

افزایش دادیم یعنی ۸ هزار شعبه اضافه کردیم که فضای باز و تهویه داشته باشند.
وی به تعداد افراد عوامل شعبه اشاره کرد و افزود: بیش از ۲ میلیون نفر در ایام 
انتخابات به کار گرفته می شوند که برای این تعداد، ماسک، دستکش و رعایت فاصله 

پیش بینی شده است.
دبیر و سخنگوی ستاد انتخابات کشور بحث تبلیغات انتخابات را فصل شور و نشاط 
انتخابات دانست و افزود: به دلیل اهمیت سلامت مردم هرگونه تجمع تبلیغاتی 
ممنوع است اما نامزدها می توانند از پتانسیل رسانه ملی و فضاهای مجازی استفاده 

کنند.
وی در ادامه آسیب شناسی به روز رای گیری اشاره کرد و گفت: به دلیل اینکه 
ممکن است عوامل تا 7۲ ساعت بعد در مکان رای گیری باشند، آموزش داده شده تا 
با رعایت موارد بهداشتی نظیر اینکه از خودکار شخصی استفاده کنند، فاصله ۲ متر 
رعایت شود و اینکه استامپ حذف شده و دستگاه احراز هویت ساخته شد، کمترین 

آسیب را داشته باشیم.
 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبرداد:

همسان سازی حقوق بازنشستگان از 
ابتدای سال ۱۴۰۰ 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی از 
ابتدای سال ۱۴۰۰ همسان سازی می شود.

محمد شریعتمداری در حاشیه مراسم بهره برداری از مرکز ملی پالایش کسب و کار 
وزارت کار درباره همسان سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی، تصریح کرد: 
بعد از ۱۴ سال همسان سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی در مرداد ماه به 
اجرا درآمد، حقوق بازنشستگان سایر صندوق های بیمه ای هم همسان سازی شد 
و همسان سازی حقوق صندوق های بیمه ای دیگر به معنای این نبود که حق ۳.۵ 

میلیون بازنشسته تامین اجتماعی نادیده گرفته شود.
وی افزود: همواره در مذاکرات ما با رییس سازمان برنامه و بودجه این موضوع 
مطرح بود که مرحله دوم همسان سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی باید 
اجرا شود و در بند "و" قانون بودجه ۱۴۰۰ منابعی پیش بینی شده است که حقوق 

بازنشستگان در سال آینده همسان سازی شود.
اول سال ۱۴۰۰  از  تامین اجتماعی  بازنشستگان  شریعتمداری گفت: حقوق 
همسان سازی می شود تا علاوه بر امتداد مرحله اول همسان سازی در سال جاری، 
تبعیض موجود بین حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی و سایر صندوق های بیمه ای 
رفع شود. شریعتمداری درباره تعیین دستمزد کارگران، گفت: روند بررسی نرخ تورم تا 
روز های پایانی سال ادامه دارد، چراکه باید این نرخ به طور دقیق اعلام شود، به همین 
دلیل مجبور هستیم تا پایان سال برای تعیین مزد کارگران صبر کنیم، هنوز مشخص 
نیست رقم دستمزد چقدر افزایش می یابد و جلسات بررسی دستمزد کارگران از امروز 

برگزار می شود.
وی افزود: در ستاد ملی مبارزه با کرونا برای حمایت از واحد های تولیدی، تسهیلاتی 
در نظر گرفته شد تا بتوانند در این مدت بخشی از ضرر و زیانی را که متحمل شدند، 

جبران کنند.

با افزایش افسردگی و 
پرخاشگری در جامعه چه کنیم؟

اجتماعی  و  شناختی  روان  مسائل  کارشناسان 
تاکنون بارها از ضرورت توسعه شادی در جامعه به 

منظور افزایش میزان شادی مردم سخن گفته اند. 
هر چند تحقیقات مستند و مستدلی در خصوص میزان شادی در جامعه انجام 
نشده است، اما اکثر آمارهایی که تاکنون منتشر شده است، میزان شادی در 
جامعه ایران را کم و پایین تر از میانگین های جهانی ارزیابی کرده اند. در مقابل، 
گزارش ها از رشد آمار بیماری های روانی، میزان افسردگی و پرخاشگری در میان 

ساکنین شهرهای بزرگ و پرتراکم کشور حکایت می کنند.
بر اساس مطالعات و پژوهش های بی شمار در سراسر جهان بی گمان باید 
اقتصادی، فرهنگی و سیاسی  پذیرفت که شادی و غم در زندگی اجتماعی، 
انسانها، تأثیرات عمده ای دارد و چه بسا که بسیاری از کشورها در راه افزایش 
شادی همگانی و فردی در کشور خود برنامه ریزی های دقیقی انجام می دهند. 
به رغم وجود صدها مطالعه در حوزه شادی و بعد اجتماعی آن نشاط و تاکید این 
مطالعات بر طراحی و ایجاد شادی در زندگی ایرانیان، اما به نظر می¬رسد در کشور 
ما این مهم با توجه چندانی روبه¬رو نبوده است و گاه در کشور بنا به تعبیرهای 
نادرست و بدون استدلال  مقامات، شادی امری متروک شده و به حاشیه گذاشته 
شده است، در حالی که این امر نه با فرهنگ ملی ایرانیان چندان تناسبی دارد و نه 
با فرهنگ دینی کشور. با وجود پتانسیلهای گوناگون در کشور، سن امید به زندگی 
در ایران حدود 7۲ سال است که خود حکایت از فاصله بسیار ما با کشورهای 

پیشرفته و اروپایی است.
در حالی که به نظر می رسد در چارچوب برنامه ای اصولی و اصلاح برخی روشها 
می توان با یاری گرفتن از رسانه های گروهی و اجتماعی مانند صدا و سیما، سینما 
و رسانه های جمعی و طراحی شهری شاد ... به سوی جامعه ای شادتر حرکت کرد 
جامعه ای که در کنار شادی بیشتر مسلماً نتایج مثبتی از تلاش و حرکت به سمت 
جلو را همراه خود دارد و همچنین باعث جذب حداکثری جوانان به مشارکت، 
افزایش امید، نوع دوستی، جامعه پسندی و فرایض دینی خواهد شد، چرا که 
جوان به دنبال شادی و تفریح است و عدم وجود بسترهای مناسب برای شادی 
می تواند تبعات بدی را برای جوانان و جامعه ماند اعتیاد و مصرف الکل به همراه 

داشته باشد.
زندگی در شهر های شاد دلبستگی بیشتری را به محله ها و همسایگان ایجاد می 
کند و ساکنین شهر های شاد معمولا از مهاجرت پرهیز می کنند. نوع دوست ترند، 
امیدوارند، آرامش بیشتری را تجربه می کنند و از سبک زندگی و کیفیت مطلوب 
تری برخوردارند. اگرچه اشتغال و درآمد ماهیانه و سطح تولید ناخالص داخلی 
مردم کشورها با سطح شادی آنها در ارتباط است و اغلب کشورهای شاد جهان 
از استانداردهای سلامت اجتماعی بالا و سطح اشتغال و درآمد بالایی برخوردارند 
ولی با روش های بسیار ساده و آسانی می توان سطح شادی و امید را در بین مردم 
شهرهای کشور نسبت به وضع موجود افزایش داد به عنوان نمونه بعضی از این 

راهکارها فهرست وار مطرح می شود:
ورزش همگانی، نمایش جنگ ها ، فیلم ها و برنامه های طنز و فکاهی از رسانه 
های تصویری، تقویت روحیه امید و توکل، جشنواره های خیابانی، تشویق به پیاده 
روی و طراحی پیاده راه، جشنواره های اقوام، مسابقات کتاب خوانی، طراحی 
بازارهای محلی و خیریه، توسعه و طراحی استریت فودها، خدمات سلامت، 
افزایش موزه ها، آموزش مهارتهای زندگی، توسعه سینماها و نمایش تاترها و 
فیلم های کمدی، سیرک ها، نمایش های خیابانی، نمایش حیوانات دست آموز، 
ساماندهی ترافیک و حمل و نقل، پخش موسیقی در اماکن عمومی، نظارت بر 
مشاهیر،  تندیس  بخشش،  و  قدردانی  مهارت های  اموزش  مردم،  به  خدمات 
جشنواره های نوع دوستی، مشارکت مردم در تصمیم گیری، احترام به حقوق 
شهروندی، کاهش فساد اداری، اجازه ابراز هیجانات مثبت در مناسبت ها و مراسم 
شاد،زیست شبانه، جشنوارهای اقلیت ها و اقوام، طراحی محیط های شاد، 
طراحی محلات با توجه به حس هویت مکان و دلبستگی مکان، کنسرت های 
محلی، افزایش اشتغال، سطح رفاه و استانداردهای سلامت اجتماعی با تلاش 
و احتمام جدی حکمرانی  و... ده ها راهکار دیگر که بسیاری از آنها ممکن است 

حتی بدون هزینه باشد.و سطح امید و نشاط اجتماعی را افزایش دهد.
* استاد روان شناسی اجتماعی

معاون امنیتی و انتظامی وزارت کشورمطرح کرد:

تعیین تکلیف سفر های نوروزی براساس 
شرایط کرونا 

رئیس کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا 
گفت: در خصوص سفر های نوروزی شیوه نامه ها باید قابلیت اجرا داشته باشند 

و مردم مجاب به اجرای آن شوند.
حسین ذوالفقاری معاون امنیتی و انتظامی وزارت کشور و رئیس کمیته امنیتی، 
اجتماعی و انتظامی ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا در پنجاه و نهمین نشست 
کمیته که با حضور دبیر و سخنگوی ستاد انتخابات کشور و سایر اعضای کمیته 
برگزار شد؛ با اشاره به کاهش رعایت شیوه نامه ها از سوی مردم، گفت: شیوه نامه ها 
تا جایی موثر هستند که رعایت شوند و قدرت اعمال قانون را داشته باشیم. در این 
نشست پیشنهاد شد که اگر با رشد بیماری مواجه نشویم محدودیت ها کم شود که 
مردم بتوانند به سفر نوروزی بروند. از دیگر مواردی که به آن اشاره شد کنترل افراد 
دارای تست مثبت در ایام نوروز است و در صورت جابجایی ضمن جلوگیری از تردد 

به جهت اینکه برای آحاد جامعه خطر دارند مشمول جریمه خواهند شد.
ذوالفقاری با اشاره به اینکه در شرایط عادی تصمیم گیری انجام نمی شود و 
طوری باید پیش برویم که بیماری پیشرفت نکند و جامعه دچار تنش نشود، تاکید 
کرد: موارد و شیوه نامه هایی که باید رعایت شود در ایام نوروز مشخص تر باشد و 

وضعیت شهر ها معلوم و محدودیت ها برای سفر های نوروزی اعمال شود.
وی ادامه داد: به امید خدا قبل از نوروز با تعیین یک بازه زمانی ۲۰ روزه، یک 
بسته ای که شامل رعایت شیوه نامه ها و محدودیت ها خواهد بود، برای اینکه مردم 
بتوانند برای نوروز برنامه ریزی کنند، اعلام خواهد شد و بر اساس شرایط بیماری 

در شهر های مختلف تکلیف سفر ها تعیین خواهد شد.

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران: 

زمین ۷۱ هزار واحد مسکونی برای 
ایثارگران تأمین شده است

معاون رییس جمهوری و رییس بنیاد شهید گفت: زمین برای 7۱ هزار واحد 
مسکونی ایثارگران تأمین شده که به مناسبت روز بزرگداشت شهدا با حضور رییس 

جمهوری زمین ۲۰ هزار واحد مسکونی تحویل داده می شود. 
سعید اوحدی روز سه شنبه در نشست خبری که به صورت ویدئو کنفرانس 
برگزار شد با اشاره به خدمات درمانی به ایثارگران افزود: با رایزنی های انجام شده و 
همراهی سازمان برنامه و بودجه حدود 7 هزار مرکز درمانی به مراکز طرف قرارداد با 
بیمه تکمیلی ایثارگران افزوده شده و با این حساب این عدد به ۹ هزار مرکز درمانی 
رسیده است. همچنین بیش از ۶۵ شعبه بیمه دی در شهرستان ها راه اندازی شده 
است. دو هزار تا بود  رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران ادامه داد: ۴۵ میز خدمت 
بانک دی نیز در شهرستان ها راه اندازی شد و این تعداد تا پایان سال به ۶۵ عدد 
خواهد رسید. معاون رییس جمهوری با تشکر از دولت و مجلس شورای اسلامی 
در زمینه بودجه سال آینده بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: با همکاری دولت 
بودجه مد نظر بنیاد شهید و امور ایثارگران به مجلس شورای اسلامی ارائه شده 
است.  رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران موضوع اشتغال جامعه ایثارگری را یکی 
از دغدغه های بنیاد دانست و گفت: بر اساس قانون، ۳۰ درصد از استخدام ها 
باید به ایثارگران اختصاص یابد اما این تعداد کفایت تعداد ایثارگران جویای شغل 
را نمی کرد بر اساس برنامه ششم توسعه باید تمامی فرزندان شهدا و جانبازان 7۰ 

درصد تا پایان این برنامه به استخدام دولت در آیند.

اخبار

مجید صفاری نیا*

 
رئیس جمهور از برجام به عنوان یک توافق چند جانبه بین المللی با طرف 
های مشخص که با قطعنامه 2231 شورای امنیت تثبیت گردیده، نام برد و 
گفت: برجام به هیچ وجه قابل مذاکره مجدد نیست و تنها راه حفظ و احیا 

آن نیز لغو تحریم ها از سوی آمریکا است 
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز سه شنبه در گفت و 
گو با "امانوئل ماکرون" رئیس جمهور فرانسه، با تاکید بر اینکه از دست رفتن 
فرصت ها برای حفظ و احیا برجام می تواند شرایط را سخت تر کند، افزود: 
کاهش مرحله ای تعهدات از سوی ایران به دلیل خروج آمریکا از برجام و 
ناتوانی سه کشور اروپایی از عمل به تعهدات برجامی بوده که پس از تحقق 

تعهدات طرف های مقابل، فورا قابل بازگشت است.
دکتر روحانی لغو اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی از سوی ایران را در 
چارچوب قانون مصوب مجلس دانست و افزود: همکاری ما با آژانس بین 
المللی انرژی اتمی همچنان ادامه دارد و ما هیچ گاه از برجام خارج نشده 

ایم.
رئیس جمهور تاکید کرد: هرگونه اقدام یا موضع غیرسازنده در شورای 
حکام می تواند به بروز چالش های جدید و پیچیده شدن وضعیت جاری 

منجر شود.
دکتر روحانی از فرانسه به عنوان یک بازیگر مهم نام برد و گفت: روابط 
تهران – پاریس می تواند بر اساس دیدگاهی پایدار و با اهدافی درازمدت برای 

همکاری های مشترک دو جانبه، منطقه ای و جهانی توسعه یابد.
رئیس جمهور همچنین با اشاره به پاندمی ویروس کرونا در کشورهای 
مختلف جهان از جمله ایران و فرانسه، با بیان اینکه مقابله موثر با کرونا 
نیازمند همکاری همه کشورهای جهان است، افزود: تحریم های ظالمانه و 
غیرقانونی آمریکا، مقابله با این بیماری را برای ایران دشوارتر کرده و دستیابی 

جمهوری اسلامی به منابع مالی خود حتی برای تهیه دارو و تجهیزات 
پزشکی را با مشکل مواجه کرده است و از اتحادیه اروپا بویژه فرانسه انتظار 

می رود در مقابل این اقدام غیرانسانی، سکوت نکند.
حفظ برجام را یک ضرورت برای جامعه جهانی 

رئیس جمهور فرانسه نیز در این گفت و گوی تلفنی حفظ برجام را یک 
ضرورت برای جامعه جهانی خواند و برتداوم گفت و گوها برای بازگشت همه 

طرف ها به اجرای کامل تعهدات برجام تاکید کرد.
امانوئل ماکرون بر اقدام دو طرف برای گام های اولیه تاکید کرد و گفت: 
اروپا آمادگی برای فعال شدن بیشتر در هفته های پیش رو جهت احیاء برجام 

را دارد.

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: همه مردم را باید تکریم کرده و با افتخار به همه 
آنها با هر گرایش و سلیقه ای خدمت کنیم. 

محمدباقر قالیباف عصر سه شنبه در آیین اختتامیه جشنواره رفیق خوشبخت ما، 
افزود: از این جشنواره عظیم فرهنگی که متولیان آن با خلاقیت و سلیقه خوب خود 
در راستای پاسداشت، فرهنگ سازی و توسعه مکتب شهید سلیمانی گام برداشتند، 

تقدیر می کنم.
کرد: همه  اظهار  نوجوانان  و  به جوانان  اسلامی خطاب  رییس مجلس شورای 
ما به عنوان یک شهروند ایرانی مدیون فرهنگ امام )ره(، بسیج و انقلاب اسلامی 
هستیم؛ سازمان های مردم نهاد که دارای ذات پاکیزه هستند و هدفشان بر اساس 
خدمت گذاری است، محل علم آموزی، مهارت آموزی و توانمندی محسوب می شوند.
وی ادامه داد: خاطرم هست در دوران قبل از انقلاب ۱۶ سال سن داشتم که زلزله 
طبس رخ داد؛ وقتی از مشهد به سمت محل زلزله حرکت کردیم نقطه عطف تحول و 

تغییر باورهایم شکل گرفت.
قالیباف افزود: جوانان نیروهایی پاک فطرت و پرتلاش هستند و باید از این ویژگی در 

راستای خدمت به افراد نیازمند در عرصه های مختلف استفاده شود.
سازمان  و  بسیج  مانند  نهاد  مردم  سازمان های  امروزه  گفت:  مقننه  قوه  رییس 
جوانان هلال احمر تبلور حضور سازمان یافته و مسئولیت پذیر یک جامعه و ملت به 
شمار می روند و در این راستا پیش قراولان و پیش آهنگان حرکت های مردمی به شمار 

می روند.
بدون شک هر مشکلی به دست مردم حل می شود 

قالیباف گفت: امروزه گم گشته ترین مسئله در کشور ما دست گرفتن همه امور از 
سوی همه دولت ها است.

رییس مجلس شورای اسلامی افزود: بدون شک هر مشکلی به دست مردم حل 
می شود و بر این اساس هر انسان تأثیرگذاری نیز از متن و بطن مردم حرکت می کند.

رییس قوه مقننه تصریح کرد: به نظر می رسد جشنواره رفیق خوشبخت ما باید 
زندگی شهید سلیمانی و همرزمان شهیدش را بررسی کند تا مشخص شود آنها در 

کجا تربیت شده اند و علم آموخته اند؛ قطعاً با تحصیل و علم آموزی صرف به جایی 
نهادهای  پروری در  بلکه شایسته سالاری، شایسته گزینی و شایسته  نمی رسیدم 

برخاسته از جامعه و مردم رخ می دهد نه در بخشنامه ها و دستورالعمل ها.
وی افزود: انقلاب اسلامی با تکیه بر باورهای سه گانه خداباوری، مردم باوری و 
خودباوری پیروز شد.  دوران دفاع مقدس نیز با چنین روحیه ای متحول شد و شهید 
سلیمانی و یاران شهیدش نیز در این مسیر رشد کردند، از این رو جمعیت هلال احمر 

نیز باید متکی به حرکت های مردم محور باشد.
قالیباف بیان کرد: قبل از شروع جنگ تحمیلی همه تشکل ها برای ایجاد تحول و 
سازندگی شکل گرفتند و محوریت مردم نیز موجب شد در جنگ تحمیلی به پیروزی 

دست یابیم لذا مدیون حضور سازمان یافته مردم هستیم.
رییس مجلس شورای اسلامی گفت: شهید سلیمانی بارها می گفت مردم را به سیاه 
و سفید و خاکستری تقسیم نکنید.  همه مردم را باید تکریم کرده و با افتخار به همه آنها 
با هر گرایش و سلیقه ای خدمت کنیم. همینکه شهروند جمهوری اسلامی هستند و 
در سایه نظام اسلامی هستند ما باید خدمتگزار آنها باشیم. مسئولیت پذیری در یک 
حرکت اجتماعی و انسانی یعنی همین،  باور به مکتب اهل بیت و فرهنگ قرآنی یعنی 

همین.
رییس قوه مقننه افزود: به نظر می رسد دغدغه نخست هلال احمر باید مبتنی بر 
افزایش روز افزون حفظ اعتماد مردمی و ارتقاء آن باشد زیرا هیچ سرمایه اجتماعی 

مهمتر از اعتماد نیست.
وی تصریح کرد: رهبر انقلاب در خصوص ویژگی های شهید سلیمانی همواره تأکید 
کردند ایشان هم شجاع بود هم دارای تدبیر، از این رو همواره تهدیدها و محدودیت ها 

را تبدیل به فرصت ها و موفقیت ها می کرد.
قالیباف ادامه داد: زمانی که شهید سلیمانی برای دفاع از مظلومان در مقابل 
مستکبران و آدم کش ها ایستاد، تجهیزات پیشرفته ای نداشت بلکه مردم و جوانان و 
امت اسلامی و آزادمردان را برای مقابله با دشمنان سازماندهی کرد که این مهم نیز 

تجربه برگرفته از دفاع مقدس و انقلاب اسلامی بود.

قالیباف در آیین اختتامیه جشنواره رفیق خوشبخت ما؛

باید به مردم با هر گرایش و سلیقه ای خدمت کنیم

دکتر روحانی در گفت و گو با رئیس جمهور فرانسه:

تنها راه حفظ و احیا برجام لغو تحریم های آمریکا است
برجام قابل مذاکره مجدد نیست

معاون اول رییس جمهور با تجلیل از عملکرد همه کارآفرینان و صنعتگران کشور در 
دوران سخت تحریم ها، گفت: کارآفرینان کشور در این شرایط دشوار که آمریکایی ها 
می خواستند اقتصاد و تولید کشور را زمین گیر کنند موفق شدند صنایع کشور را سرپا 

نگه دارند. 
اسحاق جهانگیری صبح روزسه شنبه در پنجمین دوره اهدای نشان و تندیس 
کارآفرینی "امین الضرب" گفت: همه انسانها در مسیر زندگی و فعالیت اقتصادی 
خود با موانع و چالش هایی مواجه هستند اما انسانهای بزرگ وقتی با دیگران متمایز 
می شوند که با وجود مشکلات کارهای بزرگی انجام می دهند که باید از آنها قدردانی 

و تشکر کرد.
معاون اول رییس جمهور ضمن ارزشمند توصیف کردن اقدام اتاق بازرگانی کشور 
در معرفی افراد زحمتکش و خوشنام در عرصه تولید و کارآفرینی،  گفت: این اتفاق که 
به یاد مرحوم امین الضرب انجام می شود ستایش آمیز است. نام مرحوم امین الضرب 

همواره در مسائل اجتماعی و اقتصادی ماندگار است.
وی تصریح کرد: معرفی انسان های نمونه و کارهای ماندگار به نسل جوان باعث 
معرفی الگوها و الگوسازی می شود تا نسل جوان احساس کند می تواند کارهای 
بزرگی همانند این الگوها انجام دهند و آینده درخشانی را برای کشور همانطور که 
قبلی ها ساختند، رقم بزنند.  جهانگیری با اشاره به برخی انتقادها در این جلسه 
از موانع ایجاد شده پیش روی صنعتگران، گفت: تولید کننده و صنعتگر همواره 
کارش ترسیم آینده خوب از دل مشکلات است تا بتواند از دل سختی ها و دشواری 
ها عمرانی و آبادانی برای کشور رقم زند. معاون اول رییس جمهور خطاب به حاضران 
در جلسه گفت: عده ای در کشور وجود دارند که همواره به دنبال زیاد کردن مشکلات 
هستند، مشکل نبوده را بوده، حرف نزده را زده و دروغ پردازی می کنند و براساس آن 
دروغ تحلیل و ارزیابی هم انجام می دهند اما تولید کنندگان کشور می دانند که باید 

آینده خوبی برای کشور ترسیم کرد.

معاون اول رییس جمهور در مراسم اهدای نشان کارآفرینی امین الضرب:

تولید کنندگان و کارآفرینان در دوران تحریم صنایع کشور را سرپانگه داشتند

فرمانده کل سپاه با تاکید بر اینکه بر جبین انقلاب 
ما مکتوب است که ما غروب قدرت ها را خواهیم 
دید،  گفت: دشمن این واقعیت را دریافته که راز 
اصلی شکست هایش اتصال اسلام، ولایت و مردم 

است. 
سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی فرمانده 
معاون  و  جانشین  معارفه  مراسم  در  سپاه   کل 
هماهنگ کننده جدید سازمان بسیج مستضعفین 
که در سالن شهید فهمیده برگزار شد طی سخنانی، 
اظهار داشت: انقلاب اسلامی بعثت مجدد و طلوع 

خورشید اسلام است.
وی با بیان اینکه نجات بشریت از اسارت در میدان 
برده داری مدرن عالم از آرمان های انقلاب اسلامی 
حشری  اسلامی  انقلاب  حقیقت  افزود:  است، 
مجدد برای انسان ها است تا از گورستان غفلت و 

بردگی به پا خیزند.
فرمانده کل سپاه  با بیان اینکه انقلاب ما انفجار 
نور بود، تصریح کرد: هرگاه خورشید طلوع کند 
کافران آرایش می گیرند تا نور خدا را خاموش کنند، 
اما خداوند جلال و جمال خود را کامل می کند و 

نورش را به تمامی جلوه گر می کند.
سرلشکر سلامی با اشاره به برافروخته شدن پرچم 
بیداری در جهان، مطرح کرد: انقلاب ما انقلاب 
آگاهی بود و بشریت را بیدار کرد و دیگر تکرار این 

بیداری در جهان قابل مهار نیست.
وی با اشاره به تاثیر انقلاب بر مقاطع تاریخی آینده 
عناصر  داد:  ادامه  اسلام،  جغرافیای  گسترش  و 

تشکیل دهنده اسلام عالم گیر خواهد شد و این بر 
جبین انقلاب ما مکتوب است که ما غروب قدرت ها 

را خواهیم دید.
فرمانده کل سپاه  با بیان اینکه آنان که تا چند دهه 
پیش زوال ناپذیر جلوه می کردند، امروز شاهد مرگ 
اصلی  شکست  داد:  ادامه  هستند،  خود  منطق 

دشمنان ما شکست منطق و باور آنها است.
سردار سلامی با اشاره به اینکه اگر جامعه ای در 
می خورد،  شکست  بشکند،  خود  باورهای  نظام 
احیای  راه  در  اسلامی  جوامع  داشت:  اظهار 
اخلاق  و  معنویت  کرامت،  عدالت،  ارزش های 
هستند. فرمانده کل سپاه خاطر نشان کرد: رد 
و بدل شدن آتش ها تعیین کننده نیست؛ حصر 
اقتصادی برای ما شکست نمی آفریند و در نگرش 
و جهان بینی اسلام عظمت در روح و معنی و باور 
نهفته است. وی با بیان اینکه هر گاه بتوانیم اعتقاد 
الهی را در باورها بنشانیم شکست نخواهیم خورد، 
و  را خلق کرد  آذر خداوند بسیج  تصریح کرد: ۵ 
توسط جرقه آن در اندیشه امام خمینی )ره( این 
نهال زیبا در قلب مردم رشد و نمو پیدا کرد و به 
درخت تنومند، قوی و محکمی تبدیل شد. بسیج 
باورها، معرف  فلسفه حیات، مروج  نظر  نقطه  از 
الهی  فضائل  درخشان  ظهور  جلوه ی  و  ارزش ها 

اسلام در کالبد بشر است.
سرلشکر سلامی با اشاره به تلاش های همه جانبه 
ادامه داد:  ایران  به ملت  برای ضربه زدن  دشمن 
دشمن از هر جهتی از جمله اقتصاد، فرهنگ و ترور 

حمله کرد، راه ها به رویش بسته شد و پس از برخورد 
به در بسته تجربه جدید خود را اجرا کرد اما بازهم 

شکست خورد.
وی با بیان اینکه راز اصلی این شکست ها برای 
دشمن در نافهمی و ناشناختگی او از عناصر اصلی 
قدرت مقابلش است، اظهار داشت: دشمن قادر 
نیست  معنوی  قدرت  معیارهای  گیری  اندازه  به 
و  باورها  معنویات،  جنگ  به  مادی  ابزارهای  با  و 

ارزش های یک ملت آمده است.
این  در  تقارن  اینکه عدم  بیان  با  فرمانده سپاه 
جنگ در ماهیت و هویت و منطق قدرت است، 
مادی  های  ابزار  با  دشمن  هرگز  کرد:  تصریح 

نمی تواند با قدرت انقلاب مقابله کند.
سردار سلامی با اشاره به اینکه سرنوشت دشمن 
شکست  کرد:  خاطرنشان  است،  شکست  ابد  تا 
وقتی اتفاق می افتد که باورها و ارزش ها تغییر کند و 

اعتمادها فرو ریزد.
وی با بیان اینکه دشمن این واقعیت را دریافته 
که راز اصلی شکست هایش اتصال اسلام، ولایت و 
مردم است، افزود: وقتی این سه عنصر باهم ترکیب 
شوند، یک قدرت شکست ناپذیر تشکیل می دهند.
اما  حضور  جنس  از  را  دشمنان  سلامی  سردار 
جنس ملت ایران را از نوع ظهور و نفوذ دانست و 
ادامه داد: بسیج فلسفه حیات و پاره تن ملت است.
وی افزود: هیچ کشور دیگر جز ایران با این مدل از 
نظام که ولی خدا در راس امور و مردم مومن به ولایت 

داشته باشد نمی توان پیدا کرد.

سرلشکر سلامی: 

سرنوشت دشمن تا ابد شکست است
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چیزهایی که هرگز نباید با الکل و وایتکس تمیز شوند

سلامت 

اصلی ترین علامت زخم شدن یا ترک گوشه ی لب ها یا همان انگولار چیلایتیس، 
قرمزی و پوسته شدن در یکی از گوشه های لب یا هر دو طرف است. معمولًا این 

ضایعات ریز با غشایی سفید رنگ یا زردرنگ پوشیده شده اند.
زخم گوشه لب ها همان طور که از نامش مشخص است ضایعه ای است که در 
گوشه لب ها ظاهر می شود و نام پزشکی آن انگولار چیلیتیس )ترک گوشه لب( یا 
استوماتیتیس است. این زخم های کوچک به شکل تاول های ریز یا ترک هستند 
و در همه موارد در محل اتصال لب ها ظاهر می شوند و ظاهر آن به صورتی است 
که با غشایی سفید رنگ پوشیده شده است. زخم گوشه دهان می تواند فقط در 

یک سمت دهان و یا در هر دو سمت دهان دیده شود.
چه کسانی دچار ترک گوشه ی لب ها می شوند؟

وجود زخم های دهانی نسبتاً شایع است و در واقع پزشکان عقیده دارند تقریباً 
همه افراد دست کم یک بار در طول عمر خود، دچار این مشکل می شوند؛ اما 
اگر قرار باشد یک گروه سنی را بیشتر مستعد بدانیم، کودکان هستند. در بچه ها 
ترک گوشه ی لب ها خصوصاً زمانی ظاهر می شود که اولین دندانشان درمی آید 
از پستانک استفاده می کنند. ترک گوشه ی لب ها در میان  زیاد  یا وقتی که 

سالمندان و آن هایی که مشکلات دندانی دارند نیز زیاد دیده می شود.
دیگر گروه هایی که بیشتر دچار شقاق گوشه لب می شوند افرادی هستند که 
بریدگی های عمیق در گوشه دهان خود دارند. یک گروه دیگر نیز کسانی هستند 
که دیابت، سیروز، آنمی، نقص سیستم ایمنی، کمبود ویتامین C یا تغذیه ناکافی 

دارند.
به طور کلی ترک گوشه لب علت های گوناگونی دارد؛ اما تقریباً همه آن ها ناشی 

از قارچ یا باکتری هستند.
آشنایی با انواع زخم های دهانی

اولین دسته از انگولار چیلیتیس به تکرارشان مربوط می شوند. اگر این زخم ها 
ناگهانی و با علائم قوی تری ظاهر شوند، با یک مورد حاد روبرو هستیم؛ اما اگر 
چند بار طی زندگی ظاهر و ناپدید شوند و تاول های دردناک داشته باشند، این 

عارضه ای مزمن است.
از جهت علت ایجاد، این عارضه سه نوع دارد:

. میکروبی: به دلیل وجود میکروارگانیسم هایی که در گوشه های دهان رشد 
می کنند.

. تماسی: شبیه نوعی آلرژی تماسی است و زمانی رخ می دهد که با آلرژن 
تماس برقرار می شود.

. خورشیدی: این نوع در افرادی ظاهر می شود که نسبت به خورشید بسیار 
حساس اند و به طور کلی در سنین پایین دیده می شود. این زخم ها ناشی از 

تغییرات شدید دما نیز می تواند باشد.
علائم ترک گوشه لب چیست؟

اصلی ترین علامت، قرمزی و پوسته شدن در یکی از گوشه های لب یا هر دو 
طرف است. معمولًا این ضایعات ریز با غشایی سفید رنگ یا زردرنگ پوشیده 

شده اند.
فرد مبتلا وقتی دهان خود را حرکت می دهد تا حدودی احساس کشیدگی 
می کند. همچنین وقتی دهان خود را باز می کند یا غذایی اسیدی می خورد 
احساس درد و ناراحتی می کند. زخم گوشه دهان باعث احساس سوزش و 
حساس شدن زیاد در ناحیه می شود. در موارد شدیدتر، ممکن است خونریزی 

کند و لایه سختی روی آن ببندد.
چرا دچار ترک خوردگی گوشه ی لب ها می شویم؟

دلایل ظاهر شدن این مشکل گوناگون اند و در سه دسته اصلی قرار می گیرند:
عوامل موضعی

روی می دهند.  ناحیه دهان  در  که  تغییراتی هستند  به  مربوط  این عوامل 
اصلی ترین عوامل موضعی:

ندارد، گوشه های دهانش  ادنتولیسم: وقتی فرد دندانی  یا  نبودن دندان   .
فرورفتگی های عمیق تری پیدا می کنند و این باعث می شود احتمال زخم شدن 

گوشه دهان بیشتر شود.
. ناهماهنگی پروتز یا دندان مصنوعی

. تجمع بزاق در گوشه ی لب ها
. تماس با آلرژن
. خشکی لب ها

. کاندیدیاز یا برفک دهانی
. عادت های نادرست مانند مرتباً زبان زدن به لب ها یا گاز گرفتن گوشه های 

دهان
در بچه ها ترک گوشه ی لب ها خصوصاً زمانی ظاهر می شود که اولین دندانشان 

درمی آید یا وقتی که زیاد از پستانک استفاده می کنند
عوامل سیستمیک

این عوامل به بیماری های دیگری مربوط اند که فرد به آن ها دچار است:
. کمبود ویتامین یا مواد مغذی: به ویژه کمبود ویتامین A ،B و یا C و کمبود 

آهن یا زینک )روی(
. ضعف سیستم ایمنی: دفاع ناقص بدن منجر به بروز زخم های دهانی می شود.

. بیماری های سیستمیک: به عنوان مثال دیابت، سیروز، آنمی و زرد زخم
عوامل محیطی

این عوامل به محیط شما مربوط اند:
. گرما یا سرمای زیاد: خصوصاً زمانی که تغییر دما از گرما به سرما یا برعکس، در 

عرض مدت بسیار کوتاهی روی می دهد.
. استرس، اضطراب یا مشکلات هیجانی: هیجانات بر عملکرد سیستم ایمنی 

اثر می گذارند.
. تروما: اگر در گوشه دهان، سوختگی، پارگی یا آسیب دیگری روی دهد، زمینه 

برای ظاهر شدن زخم های دهانی و ترک گوشه ی لب ها فراهم می شود.
در صورت ابتلا به زخم و ترک گوشه ی لب ها چه باید کرد؟

باید یادتان باشد که این مشکل مُسری است زیرا عفونت محسوب می شود 
و توسط بوسیدن یا استفاده از وسایل مشترکی که شخص مبتلا در دهانش 

گذاشته از شخص به شخصی دیگر منتقل می شود.
بنابراین اولین قدم این است که بسیار احتیاط کرده و رعایت های لازم را بکنید 
تا شخص دیگری دچارش نشود. یعنی کسی را نبوسید و از حوله حمام دیگران 

استفاده نکنید و ظروفتان را از دیگران جدا کنید.
البته توصیه می کنیم با پزشک نیز مشورت کنید. پزشک تنها کسی است که 
می تواند علت زخم و ترک گوشه ی لب هایتان را معلوم کرده و درمان مناسب را 

به شما توصیه نماید.

زخم های دهانی؛

چرا گوشه لب ها ترک می خورد؟

یک روانشناس گفت: برای جلوگیری از استرس، اضطراب و حتی افسردگی در بین 
دانش آموزان باید مسئولان به طور جدی به مقوله آموزش تاب آوری تحصیلی در مدارس 

توجه کنند.
محمد حلاجی افزود: تاب آوری تحصیلی، به عنوان یکی از معروف ترین حیطه های 
تاب آوری، بیانگر توانایی دانش آموزان و دانشجویان برای رویارویی کارآمد با موانع، 
چالش ها و فشارها در موقعیت های تحصیلی است؛ درواقع تاب آوری به معنای توانایی 
روزانه است.  زندگی  به فشارهای مکرر  انعطاف پذیر  پاسخ  و  با شرایط دشوار  مقابله 
تاب آوری استرس را محدود نمی کند، مشکلات زندگی را پاک نمی کند، بلکه به افراد 
قدرت می دهد با مشکلات پیش رو مقابله سالم داشته باشند، بر سختی ها فائق آیند و با 

جریان زندگی حرکت کنند.
وی تصریح کرد: دانشجویان ممکن است در دانشگاه به مشکلات متعدد و مکرری 
دچار شوند که تاکنون با آنها مواجه نشده اند، درنتیجه توانایی مدیریت احساسات و 
هیجانات، توانایی تجزیه و تحلیل موقعیت و پیدا کردن راه حل های مناسب و تصمیم 
گیری های منطقی در این موقعیت های چالش برانگیز تحصیلی می تواند از اهمیت 

بسزایی برخوردار باشد.
با رویدادهای تنش زای  ادامه داد: در صورتی که دانشجویان در مواجهه  حلاجی 
تحصیلی زود بشکنند، انعطاف نداشته باشند و خود را فردی قربانی و ناتوان ارزیابی 
کنند، تعادل زیستی و روانشناختی خود را از دست می دهند و با تجربه استر س های 

مکرر، دچار فرسودگی تحصیلی می شوند.
وی با بیان اینکه تاب آوری ظرفیتی برای مقاومت در برابر استرس و فاجعه است، افزود: 
روانشناسان همیشه سعی کرده اند که این قابلیت انسان را برای سازگاری و غلبه بر خطر 
و سختی ها افزایش دهند. دانشجویان می توانند حتی پس از مشکلات تحصیلی ناگوار 
به بازسازی زندگی خود بپردازند. ارتقا تاب آوری منجر به رشد افراد در به دست آوردن تفکر 

و مهارت های خودمدیریتی بهتر و دانش بیشتر می شود.
این روانشناس اضافه کرد: دانش آموز و یا دانشجوی تاب آور یعنی کسی که در برقراری 
تعادل زیستی-روانشناختی در شرایط دشوار تحصیلی توانمند است و دارای رفتارهای 
خودشکنانه نیست. از نظر عاطفی آرام بوده و توانایی مقابله با شرایط ناگوار تحصیلی را 
دارد. حلاجی گفت: افراد تاب آور، ذهنیتی تحلیلی انتقادی نسبت به توانایی های خود 
و شرایط دارند. از مهارت های حل مسئله برخوردارند و قادرند در مواجهه با مشکلات 
تحصیلی با استفاده از فنون حل مسئله، به راه حل های امن و مطمئن برسند. در 
حالی که سایر افراد، در این موقعیت های سخت دچار استرس زیاد می شوند و نمی توانند 
راه حل مناسب و مفیدی انتخاب کنند. همچنین توانایی ویژ ه ای در تجزیه و تحلیل 
واقع بینانه مشکلات شخصی، پیدا کردن راه حل های فوری و راهبردهای درازمدت برای 

حل و فصل مشکلاتی را که به آسانی و سریع حل نمی شوند، دارا هستند.
وی دانش آموزان تاب آور را افرادی با مهارت های ارتباطی قوی دانست و افزود: این 
آنها  با دیگران را خیلی خوب آموخته اند.  ارتباط  از دانش آموزان مهارت های  دسته 
می توانند در شرایط سخت هم شوخ طبعی خودشان را حفظ کنند و با دیگران صمیمی 
شوند و در مواقع بحرانی از حمایت اجتماعی دیگران بهره ببرند؛ تعداد زیادی از مهارت ها 
و راهبردهای اجتماعی که شامل مهارت های گفتگو و آمادگی برای گوش دادن به 
دیگران و احترام گذاشتن به احساسات و عقاید دیگران است، دارا هستند. از آنجایی 
که از شبکه حمایتی و عاطفی محکمی برخوردار هستند، در مقابله با موقعیت های 
چالش انگیز از همدلی و مشورت دیگران بهره مند می شوند و از لحاظ روانشناختی 

احساس آرامش و قدرت می کنند.
این روان درمانگر ابراز کرد: دانش آموز تاب آور به آینده تحصیلی خود خوشبین است 
و احساس امید و هدفمندی دارند، اعتقاد راسخ به اینکه آینده می تواند بهتر باشد و باور 
به اینکه می توانند زندگی و آینده خود را کنترل کنند و موانع احتمالی نمی تواند آنها را 
متوقف سازد. این افراد آگاهانه و هشیارانه عمل می کنند، احساسات و هیجانات خود را 

می شناسند و هیجان های خود را به شیوه سالم مدیریت می کنند.
حلاجی خاطر نشان کرد: تنها واقعیت زندگی این است که هر چیزی به طور ثابت 
تغییر می کند گاهی اوقات دانش آموزان قادر نیستند به دلیل بعضی از موقعیت های 
نامطلوب زندگی، به اهداف خود دست یابند. پذیرش موقعیت هایی که فرد نمی تواند 
تغییر دهد و تمرکز بر شرایطی که می تواند تغییر یابد گام مهمی در جهت تاب آوری است.

چگونه استرس و اضطراب دانش آموزان 
را مهار کنیم

چطور خانه تکانی کنیم

ضرورت نظافت حمام و دستشویی به 
علت رطوبت بالا

در زمان تمیز کردن حمام و دستشویی باید توجه کنید که چه مواد شوینده ای را 
استفاده می کنید. زیرا یک اشتباه در این زمینه می تواند آسیب جدی به دستگاه 

تنفسی شما وارد کند.
نظافت حمام و دستشویی یکی از مهم ترین و اساسی ترین موارد خانه داری است 
و تمیز نگه داشتن آن تنها برای زمان خانه تکانی سالانه نیست و باید در تمامی 
روزهای سال مراقب بهداشت آن بود. اما با نظافت این محل اگر به درستی انجام 

نشود می تواند به سلامتی شما آسیب نیز وارد کند.
در زمان تمیز کردن حمام و دستشویی باید توجه کنید که چه مواد شوینده ای را 
استفاده می کنید. زیرا یک اشتباه در این زمینه می تواند آسیب جدی به دستگاه 
تنفسی شما وارد کند. حمام به دلیل رطوبت بالایی که دارد، از آلوده ترین جاهای 
خانه است و باید به طور مرتب تمیز شود. اما تمیز کردن حمام کار چندان آسانی 

نیست.
خارج کردن وسیله ها

پیش از این که به شستن دستشویی یا حمام شروع کنید بهتر است وسیله هایی 
بهداشتی و دیگر لوازم را از آن جا خارج کنید و با قرار دادن آنها خارج از دستشویی 
فضای بیشتری را برای خود ایجاد کنید و همچنین مانع آسیب دیدن وسایل برقی 
از شست و شو شوید. قبل از شروع به تمیز کردن حمام با مواد شوینده، ابتدا با جارو 
و دستمال تمام موها و گرد و خاک ها را از سراسر سطوح جمع کنید. همچنین 
پیش از شروع به تمیز کردن سرویس بهداشتی و حمام، پرده حمام را باز کنید و در 
ماشین لباسشویی یا با دست شستشو دهید تا در پایان کار آن را دوباره نصب کنید.

تمیز کردن دوش آب
به علت  زیرا  دارد  اهمیت  بسیار  آن  تمیز کردن حمام، شتسشوی دوش  در 
رطوبت، محل تجمع باکتری های زیادی است که اگر آن را مرتب شستشو ندهید 
می تواند باعث بیماری های ریوی و حتی پوستی شود. از طرفی به دلیل وجود 
املاح در آب شهری، ممکن است روزنه های دوش بگیرد و به خوبی کار نکند. پس 
بهتر است هر چند وقت یک بار، هم برای سلامتی و هم برای کارایی بهتر، اقدام به 
تمیز کردن آن کنید. برای این کار، سردوش را در یک کیسه پلاستیکی پر از سرکه 
غوطه ور کنید و در کیسه را گره بزنید و اجازه دهید یک شب تا صبح در آن بماند، 

سپس دوش را آبکشی کنید.
تمیز کردن وان حمام از جرم

و  تمیز  حمامتان  وان  خواهید  می  و  است  گرفته  جرم  حمام  وان  سطح  اگر 
درخشنده شود ، مقداری سرکه روی اسفنج بریزید و با آن محل مورد نظر را مالش 
دهید. سپس پودر جوش شیرین را روی سطح بریزید و با اسفنجی مرطوب بمالید. 
درآخر آن را با آب تمیز بشویید . شستن وان حمام با مقداری نمک نیز می تواند 
جرم ها را تمیز نماید. این روش طبیعی است که می تواند کمترین آسیب محیط 
زیستی و هم چنین برای انسان را داشته باشد. می توانید از مواد شوینده شیمیایی 

نیز استفاده کنید.
پاک کردن درزها

درزهای بسیاری در دیوار و کف حمام و دستشویی وجود دارد. تمیز کردن آنها 
ضروری است چرا که آلودگی در درزهای آن هم در محل مرطوب می تواند به دیگر 
نقطه ها سرایت کند. برق انداختن سرامیک و شیارهای بین آن ها شما می توانید از 
سفید کننده ها و مقداری پنبه یا موارد مشابه کمک بگیرید. این پنبه ها را به صورت 
گلوله های بزرگ درآورده و در سفید کننده بزنید و سپس بر روی آن ها بکشید. 

استفاده از مسواک برای تمیز کردن درزها نیز بسیار کمک کننده است.

مزیت های ثابت  شده نوشیدن آب گرم 
در مقایسه با آب سرد

گرچه انتخاب اکثر ما برای رفع عطش، نوشیدن آب سرد است، اما مزیتهای 
سلامتی آب گرم در مقابل آب سرد کاملا اثبات شده است.

گرچه انتخاب اکثر ما برای رفع عطش، نوشیدن آب سرد است، اما مزیتهای 
سلامتی آب گرم در مقابل آب سرد کاملا اثبات شده است.

این نکته ثابت شده که عادت به نوشیدن آب گرم، می تواند منجر به بهبود 
وضعیت گوارش و فرایند هضم شود:

افزایش کیفیت خواب: اگر با مشکلات خواب مواجه هستید و به راحتی به 
خواب نمی  روید، نوشیدن آب گرم پیش از به تختواب رفتن می تواند به بهبود 
خواب کمک کند. آب گرم دمای داخلی بدن را افزایش می دهد که این شرایط به 
آرامش و شل شدن بدن، آرامش اعصاب و احساس خواب آلودگی و آرامش کمک 

می کند.
جلوگیری از پیری زودرس: نوشیدن آب گرم برای پوست نیز خوب است. این 
کار به حذف سموم و دیگر ناخالصی  ها از بدن کمک می  کند. سموم مختلفی در 
پیری زودرس و برخی مشکلات سلامت نقش دارند. همچنین، نوشیدن آب گرم 
به ترمیم سلول  های پوست کمک می  کند و از این رو، در جوان سازی و بهبود 

قابلیت ارتجاعی پوست نقش دارد.
بهبود سیستم گوارش: آب گرم می تواند کمک بزرگی برای سیستم گوارش 
شما باشد. آب سرد به جامد کردن چربی غذاها کمک می کند و فرایند هضم را 
کند می نماید اما آب گرم به شیوه ای کاملا برعکس عمل می کند و ضمن بهبود 
فرایند هضم، کمک بزرگی برای جذب بهینه مواد مغذی است. نوشیدن آب گرم از 

ابتلا به یبوست نیز پیشگیری می کند.
ایمن کردن سیستم تنفسی: مصرف آب گرم می تواند برای سیستم تنفسی 
شما مفید باشد. آب سرد در این میان، باعث تخریب مخاط می شود و خطر ابتلا 
به عفونت های تنفسی و مشکلات ریزش مو را افزایش می دهد. در مقابل، اب گرم 

گلو را تسکین داده و کاهنده هر گونه تحریک است.
بهبود دهنده سیستم ایمنی بدن: مصرف آب سرد باعث کاهش گردش خون 
می شود در حالیکه آب گرم خاصیت کاملا برعکس دارد. افزایش گردش خون در 
نتیجه نوشیدن آب گرم باعث می شود بسیار سریع تر از سموم بدن خلاص شوید.
تسکین درد: اگر دچار سردرد یا التهاب در بدن شده اید، نوشیدن آب گرم بسیار 
توصیه می شود. از آنجا که آب گرم جریان خون به بافت ها را افزایش می دهد، 
باعث تسکین انقباضات ماهیچه ای می شود. نوشیدن آب گرم برای از بین بردن 

دردهای ماهیچه ای بسیار مفید است.



چهار شنبه -سیزدهم اسفند ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 45229
اجتماعی

جانشین فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( قم :

رسانه انقلابی باید حضور جریان ساز و 
تاثیرگذار داشته باشد

جانشین فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( قم گفت: رسانه انقلابی باید 
حضور جریان ساز و تاثیر گذار داشته باشد تا بتواند در جهت آرمان های انقلاب 

حرکت کند.
سرهنگ محمد رضا موحد درجمع خبرنگاران گفت: انقلاب اسلامی یک راهبرد 
جدید از طریقه حکمرانی را ارائه داد که طبق فرمایش مقام معظم رهبری این سیره 
پنج گام دارد که ما در گام سوم که دولت انقلابی است متوقف شده ایم و قطعا بحث 

رسانه و فضای مجازی در تبیین انقلاب بسیار موثر خواهد بود.
وی افزود: عاملی که دشمن از آن بیم دارد اسلام انقلابی، رسانه انقلابی، پاسدار 
انقلابی، حوزه انقلابی و رفتار انقلابی است وگرنه در عربستان نیز اسلام وجود دارد، 
اما این انقلاب اسلامی مهم ترین هدفش رساندن پرچم انقلاب به دست امام زمان 
)عج( است که این لازمه ظهور دولت انقلابی و اتحاد انقلابی بین مردم ومسئولین 
است. جانشین فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( قم بیان کرد: ما امروز باید 
هرچه در توان داریم از جمله رسانه ای که در اختیار داریم مردم را هدایت کنیم که با 

یک انتخاب صحیح انشالله بتوانیم شاهد دولت انقلابی باشیم.
ما باید در درجه اول مردم را در جهت حضور پرشور در انتخابات تشویق نموده و نیز 
ضمن معرفی شاخص هایی که مدنظر مقام معظم رهبری است برای انتخاب اصلح؛ 

نقشه و توطئه دشمنان را بار دیگر خنثی نماییم.
وی همچنین با اشاره به رهنمود های مقام معظم رهبری ادامه داد: رسانه انقلابی 
باید حضور جریان ساز و تاثیر گذار داشته باشد و تشکیل جبهه ضد صهیونیستی 
انجام دهد، مفاهیم و معارف اسلامی را تبلیغ کند، با نفاق مبارزه کند و امید آفرینی، 
مقابله با آرایش جنگی دشمن به خصوص جنگ فرهنگی، ترویج اقتصاد اسلامی و 
اقتصاد مقاومتی رصد و مقابله هوشمندانه با تهاجمات فرهنگی، پاسخ به شبهات، 

تقویت وحدت ملی در جهت آرمان های انقلاب حرکت کند.
موحد با اشاره به وظیفه قرارگاه ۱۹ دی و باتوجه به حضور همه جانبه سپاه در همه 
عرصه ها به عنوان دبیر این قرارگاه اظهار داشت: البته سپاه نیز هر چقدر بتواند در 
عرصه رسانه فعالیت جدی خواهد داشت و در همین راستا نیز باید در فضای رسانه ای 
بتوانیم با توجه به آنکه دشمنان درصدد تخریب چهره شهر مقدس قم هستند؛ در 
موضوعات فرهنگی و بخصوص حجاب؛ بحث فرهنگ سازی و نهادینه شدن تذکر 
لسانی و اصلاح ظاهری استان قم را شاهد باشیم که این مهم گام بزرگی در تحقق 

اهداف قرارگاه ۱۹ دی نیز خواهد بود.
 

مدیرکل گمرکات استان قم: 

۱۱۰هزار تن کالا از قم صادر شد
از  بیش  بهمن ماه  پایان  تا  سالجاری  ابتدای  از  گفت:  قم  گمرکات  مدیرکل 
۱۱۰ هزارتن انواع کالا از گمرکات استان صادرشد که این میزان نسبت به مدت مشابه 

سال قبل ۱.۶ درصد رشد داشته است. 
اسفندیار دریکوندی روز سه شنبه درگفت وگو با خبرنگار ایرنا، بیان کرد: درهمین 
رابطه ۱۱۰هزار و 7۸تن انواع کالا همچون گرانول، پفک، کفش و صندل،  شمش 
سرب، مفتول مسی، مواد و محصولات پلاستیکی، شیمیایی و هیدروکربن به ارزش 
۱۳۰ میلیون و ۲۶۳هزار دلار به کشورهایی نظیر عراق،  افغانستان،  امارات، هند، 
پاکستان و ازبکستان صادر شد. وی با اشاره به عملکرد گمرکات استان دربخش 
ترانزیت نیز گفت: طی این مدت مقدار 7۰هزار و ۹۱ تن انواع کالا از سایر گمرکات به 
گمرکات استان قم ترانزیت شد که این موضوع نشان از تعامل و ارتباط گسترده شبکه 
گمرکی کشور با یکدیگر دارد. وی ادامه داد:  همچنین درآمد کل گمرکات استان طی 
یازده ماه سپری شده از سالجاری به ۱۹۹ میلیارد تومان رسید و با گسترش تبادلات 

تجاری استان در روزهای پایانی سال این رقم افزایش خواهد یافت.
دریکوندی گفت: در بخش واردات نیز در این مدت ۴7هزار و ۵۶۳تن انواع کالا 
ماشین  قطعات  و  اجزا  اکرولیک،  الیاف  موتورسیکلت،  قطعات  و  اجزا  همچون 
لباسشویی و پکیج و لوازم آرایشی و بهداشتی از طریق گمرکات استان قم به کشور 
وارد شد. وی بیان کرد:  این کالاها که اکثر آن  مواد و تجهیزات مورد استفاده واحدهای 
تولیدی است از کشورهایی همچون کره، چین، هند،  ایتالیا، امارات، ترکیه و ژاپن به 

ارزش ۲۳۹میلیون و ۱۱ هزار دلار وارد گمرکات استان شد.
مدیرکل گمرکات قم گفت: همچنین از ابتدای سالجاری تا پایان بهمن ماه،  ۶۵۲ 
پرونده مظنون به قاچاق به ارزش ۱۳۹ میلیارد تومان در گمرکات استان تشکیل شد.

 
مدیر نمایندگی ستاد دیه استان قم:

۹۱۵ نفر از مددجویان جرایم غیرعمد قم 
آزاد شدند

مدیر نمایندگی ستاد دیه استان قم گفت: در سه سال گذشته، تعداد ۹۱۵ نفر 
از مددجویان جرایم غیرعمد این استان از محل وجود جمع آوری شده در مراسم 
گلریزان، با پرداخت تسهیلات قرض الحسنه، کمک ستاد دیه کشور و کمک های 

مردمی از زندان آزاد شده اند. 
رضا مرادی پور افزود: در سال های گذشته روند ورود مددجویان جرایم غیرعمد به 
زندان های استان صعودی بوده که از سال ۹۶، با برگزاری جشن گلریزان شاهد رشد 

تعداد آزادی و در نتیجه کاهش مددجویان جرایم غیرعمد بوده ایم.
وی اضافه کرد: ۲ رقمی شدن تعداد مددجویان مالی، به صفر رسیدن محکومان 
مهریه و کاهش چشمگیر محکومان به پرداخت دیه در حوادث رانندگی از جمله نتایج 

پیگیری های ستاد دیه، همکاری دستگاه قضا و کمک خیران استان بوده است.
این  زندان هستند که در  بابت دیه تصادف در  نفر  بیان کرد: هم اکنون ۲  وی 
خصوص نیز پیگیری های لازم در حال انجام است تا نسبت به آزادی آن ها اقدام شود.
مرادی پور افزود: از محل وجود جمع آوری شده در مراسم گلریزان طی سه سال 

گذشته، ۳۳7 نفر از مددجویان جرایم غیرعمد از زندان آزاد شده اند.
وی خاطرنشان کرد: همچنین در این سه سال تعداد ۵7۸ نفر از مددجویان با 
پرداخت تسهیلات قرض الحسنه، کمک ستاد دیه کشور و کمک های مردمی از زندان 
آزاد شده اند که مجموع آزادی سه ساله، تعداد ۹۱۵ نفر از مددجویان جرایم غیرعمد 
می باشد. وی اضافه کرد: همچنین با توجه به شیوع بیماری کرونا، مراسم گلریزان 
ماه رمضان برای آزادی زندانیان جرایم غیرعمد، به صورت مجازی برگزار می شود که 
از خیران و همشهریان تقاضا داریم کمک های خود را به حساب های ستاد دیه استان 

قم واریز کنند و در این امر خداپسندانه مانند همیشه یاریگر این ستاد باشند.
وی گفت: ستاد دیه استان قم با شماره حساب های بانک ملی ۰۲۰۱۲۳۱۶۱۸۰۰۹، 
تجارت ۱۵۳۰۰۸۵۵۹۳، شماره کارت های  بانک  و  بانک ملت ۱۸۲۲۲۸۸7۲۴ 
۵۸۵۹۸۳7۰۰۲۵7۶۶۲۳ بانک تجارت و ۶۰۳7۹۹7۵۶۰۰۰۰۸۸۸ بانک ملی و 
شماره تماس ۳77۲۲۶۶۶ آماده دریافت کمک های خداپسندانه مردم شریف قم 

برای آزادی زندانیان جرایم غیرعمد است.
 

رییس ستاد جشنواره قرآنی و حدیثی جامعه المصطفی:

شرکت ۱۴ هزار نفر در جشنواره 
بین المللی قرآن و حدیث المصطفی 

رییس ستاد جشنواره قرآن و حدیث جامعه المصطفی گفت: ۱۴ هزار نفر در 
مجموع در بیست و ششمین دوره جشنواره بین المللی قرآن و حدیث المصطفی 

شرکت کردند. 
حجت الاسلام محمدحسین رفیعی روز سه شنبه در جمع خبرنگاران، افزود: 
بیست و شمشین دوره این رویداد علمی از اوایل مهرماه سالجاری با ابلاغ ۱۸ رشته 
در بخش طلاب و کارکنان المصطفی  و ۲۰ رشته در بخش خانواده طلاب آغاز بکار 
کرد. وی ادامه داد: از مجموع ۱۸ رشته بخش طلاب و کارکنان المصطفی ۸ رشته به 

صورت شفاهی و ۱۰ رشته در قالب رویداد کتبی برگزار می شود.
رفیعی اضافه کرد: با بیان اینکه در مجموع ۱۱ هزار نفر در بخش طلاب و کارکنان 
و ۳ هزار نفر در بخش خانواده طلاب در این جشنواره شرکت کرده اند، گفت: مرحله 
نهایی بیست و ششمین دوره این جشنواره روز ۱۹ اسفندماه سال جاری از ساعت ۸ 

صبح تا ۲۰ شب ترتیب خواهد یافت.

 چرایی بی توجهی به پروتکل های بهداشتی؛

با درخواست و توصیه
کرونا پایان می یابد؟

این روزها، یکی از مهمترین نکاتی که مسئولان بویژه متولیان حوزه بهداشت 
و درمان بر آن تاکید دارند، ضرورت رعایت کردن پروتکل های بهداشتی برای 
جلوگیری از افزایش مبتلایان به ویروس کروناست. از نگاه یک جامعه شناس، 
دلیل بی توجهی ها به این موارد آن است که در حوزه اجرای قانون فقط توصیه 

کردن پاسخ نمی دهد. 
در ماه های اخیر ستاد ملی مبارزه با کرونا به دلیل شدت یافتن همه گیری 
ویروس و آمار تلفات بیماری کووید-۱۹، محدودیت های بسیاری را با هدف مهار 
همه گیری اعمال کرد. اگرچه این محدودیت ها، توفیقاتی به همراه داشت و 
سبب فروکش نسبی شیوع ویروس شد اما رفته رفته با کاهش محدودیت، این 
بار مردم بودند که با بی توجهی به پروتکل ها، زمینه اوج گیری دوباره این بیماری 
را فراهم کردند؛ به گونه ای که برخی از افراد، حداقل ضرورت رعایت پروتکل ها، 

 یعنی پوشیدن ماسک را هم مراعات نمی کنند.
در این میان پرسش اینجاست که با وجود تأکید نظام درمان بر خودمراقبتی و 
دستورالعمل های بهداشتی، چرا برخی در جامعه این دستورالعمل ها را رعایت 

نکرده و اصطلاحا بی مبالاتی می کنند.
چرا مردم به قواعد حداقلی پایبند نیستند؟ 

مجید فولادیان استادیار جامعه شناسی دانشگاه فردوسی مشهد درباره عوامل 
اجتماعی و علل روانی رعایت نکردن پروتکل های بهداشتی از سوی برخی از 
افراد جامعه به ایرناپلاس گفت: مواجهه جامعه ایرانی با کرونا،  در یک فضای 
ملتهب و هیجان زده شروع شد،  قرنطینه های گسترده خانگی،  فشار روحی 
زیادی را به مردم وارد کرد و حالا خستگی عمومی از مقررات و محدودیت ها باعث 
شده حتی افرادی که مقررات را رعایت می کردند به مرور هوشیاری را کاهش 
داده و به عادات دوران پیش از قرنطینه مانند بوسیدن صورت و یا دست دادن 

با دوستان بازگردند.
را در  روانشناسان مسئولیت اجتماعی  و  رفتارشناسان  ادامه داد:  فولادیان 
حوزه رفتار فردی بررسی می کنند. اما در جامعه شناسی مسئولیت اجتماعی، 
یک چارچوب اخلاقی گروهی و اجتماعی است که هر فردی باید وظیفه خود را 
در جهتی تنظیم کند که در پایان سود نهایی به جامعه برسد. یکی از کشورهای 
موفق در کنترل همه گیری تاکنون ژاپن بوده است؛ دلیل اصلی موفقیت این 
کشور در مدیریت کرونا، مسئولیت پذیری مردم بوده که ناگهانی محقق نشده 

است.
در جامعه ای مانند ژاپن آموزش هایی داده شده و هویت اجتماعی شکل گرفته 
است. برای محقق شدن این هدف، باید هویت اجتماعی وجود داشته باشد، در 
حالی  که ما اینگونه نیستیم؛ متاسفانه در کشور، هویت های قطعه قطعه شده 
داریم و هیچ وقت نتوانستیم تحت یک مفهوم کلان هویتی ایرانی بودن قرار 

گیریم.
نابرابری اجتماعی در زمان شیوع کرونا

وی با بیان اینکه جامعه باید به سمتی برود که باوجود انواع فرهنگ ها و باورها 
دارای هویت اجتماعی باشد، افزود: در جامعه شکاف های هویتی وجود دارد که 
می تواند در سطح کلان، شکاف هویتی، دینی، فردی و یا محله ای باشد. علل 
شکل نگرفتن هویت اجتماعی چند مورد است که یکی از آن نابرابری اجتماعی 

بوده که در زمان شیوع کرونا خود را بیشتر نشان داد.
ما همیشه تاکید کردیم که سرمایه اجتماعی مساله مهمی است که یکی از 
بُعدهای اصلی آن اعتماد اجتماعی است. در بحث کرونا از جهتی، یک دولت 
نیازمند این است که مردم جامعه آگاه شوند؛ اما چون سرمایه اجتماعی ضعیف 
است، همه تلاش هایی که سیستم رسمی یک کشور انجام می دهد نه تنها 

بازخورد مثبتی ندارد بلکه ممکن است منفی هم باشد.
فرهنگ بهداشت پیشگیرانه به جای نظام درمانگر

این عضو هیات علمی دانشگاه فردوسی مشهد تاکید کرد: نگاه شبکه سلامت 
ما مبتنی بر نوعی پزشک سالاری است و مبتنی بر توانمندسازی جامعه نیست. 
در حوزه سلامت جهانی تاکید اصلی بر بهداشت، توانمندسازی و آگاه سازی 
افراد جامعه است. سیستم سلامت کشور باید بر توانمندی در زمینه پیشگیری 
تمرکز کند و نه بر درمان، یعنی فرهنگ بهداشت پیشگیرانه به جای نظام درمانگر 

نهادینه شود.
از طرفی در ماه های اخیر پژوهشی که به ریاست الکساندر چودیک کارشناس 
اقتصادی آمریکایی انجام شده نشان می دهد اجرای داوطلبانه فاصله گذاری 
اجتماعی به اندازه مقررات اجباری که دولت ها وضع می کنند تاثیرگذار نیست. 
او می گوید میزان تاثیرگذاری هر یک از این دو روش یعنی دستور دولت برای 
قرنطینه با رعایت داوطلبانه حدی از قرنطینه توسط مردم »تفاوت فاحشی« دارد.
به گفته فولادیان، تشخیص عوامل موثر در تصمیم افراد برای پیروی از مقرراتی 
همچون حفظ فاصله اجتماعی و یا زدن ماسک در اماکن عمومی و سرپوشیده 
برای سیاستگذاران حیاتی است. عامل اصلی در تبعیت مردم، میزان اعتماد به 
دولت و نهادهای مسئول، »سرمایه اجتماعی« است. یعنی اعتباری که افراد 
برای مقام های دولتی صادرکننده دستور فاصله اجتماعی قائلند روی میزان 

پیروی از این فرامین و مقررات تاثیر فراوانی دارد.
رابطه پیروی از مقررات و میزان اعتماد افراد به حکومت ها

این جامعه شناس افزود: حتی پیش از همه گیری کرونا، تحقیقات متعددی 
نشان داده بود میزان اعتماد افراد به حکومت ها و نهادهای مسئول، روی پیروی 
از مقررات مربوط به وضعیت بهداشتی اضطراری تاثیر فراوانی دارد و این موضوع 
به نوبه خود روی دامنه شیوع بیماری ها تاثیرگذار است. در زمینه مقابله با کرونا 
شاهد تناقض رفتار هستیم؛ وقتی برخی مسئولان نکات بهداشتی را رعایت 
نمی کنند این طرز فکر در ذهن مردم شکل می گیرد که شاید این بیماری جدی 
نیست. به گفته وی، برای نهادینه شدن رفتار باید آموزش کلامی ارائه شود و این 
رفتار توسط آموزش دهندگان مورد توجه قرار گیرد؛ به طور مثال وقتی اعلام شد 
رانندگان باید کمربند ایمنی ببندند، ابتدا پلیس اقدام به انجام این کار کرد، لذا 
در خانواده ها نیز نباید برای نهادینه شدن رفتار تناقض وجود داشته باشد، به طور 
نمونه نباید پدر و مادر اقدامی را از فرزند بخواهند و خودشان مخالف آن رفتار 

کنند.
افراد جامعه از اولیای امور الگو می گیرند

وی معتقد است: در زمینه مقابله با کرونا نیز متاسفانه ما شاهد تناقض رفتاریم؛ 
به طور مثال نمایندگان مجلس و برخی مسئولان بدون ماسک اقدام به انداختن 
عکس یادگاری می کنند، با این اقدامات این طرز فکر در ذهن مردم شکل 

می گیرد که شاید این بیماری چندان جدی نیست.
الگوی رفتاری بسیار مهم است، افراد جامعه از اولیای امور الگو می گیرند؛ 
متاسفانه الگوی رفتاری مسئولان ما ایراد دارد و از سوی دیگر ضابط قضایی 
در زمینه پیگیری به وظیفه خود به درستی عمل نمی کند؛ به طور مثال شاهد 
بودم که یک ضابط بهداشت که مسئول نظارت بر پروتکل هاست، ماسکش روی 
چانه اش بود. فولادیان توصیه کرد: به این موضوع باید توجه داشت که فقط 
با توصیه نمی شود قانون را اجرا کرد؛ ضروری است برای رعایت نکردن اصول 
بهداشتی جریمه در نظر گرفته شود؛ از نگاه علم روان شناسی، در حوزه اجرای 

قانون فقط توصیه کردن پاسخ نمی دهد.

 

 ـزهره سعیدی گروه خانواده 

 کارشناسان تکامل کودک که مقولهٔ شوخ طبعی را مطالعه کرده اند 
می گویند داشتن دورهٔ کودکی مملو از خنده و تفریح مزایایی دارد که تا 
پایان عمر باقی می ماند. همچنین شوخ طبعی یکی از بهترین راه هایی 
است که انسان ها برای مواجهه با مشکلات اختراع کرده اند. شوخ طبعی 
بخشی از بازی ذهنی بچه ها است. خنده در کودکان ابتدا با بازی های 
فیزیکی مثل لمس نوازش گونهٔ کودک، صدا درآوردن با دهان و شکل 
خیلی خیلی آرام بازی  شبیه یک کشتی  ملایم که همهٔ پدرها آن را بلدند، 
تحریک به خندیدن می شود. اما از شش یا هفت ماهگی کودکان درک 
واضح تری از جهان اطرافشان و نحوهٔ  کار آن به دست می آورند و کم کم از 

دنیای آمیخته به حس شوخ طبعی لذت می برند.
حس شوخ طبعی مزیت بزرگی در زندگی است که مزایای زیادی دارد. 
کند  فعال  را  خود  شوخ طبعی  حس  می تواند  سادگی  به  که  کودکی 
احتمال بالاتری برای داشتن روابط دوستی قوی، محبوب بودن در میان 
همسالان و در بزرگسالی برای کنار آمدن با همکاران، مدیریت حس هایی 
مثل استیصال و ناتوانی و بیان و انتقال تنش ها دارد و کمتر از افسردگی 
رنج می برد. حس شوخ طبعی همچنین با هوش، عزت نفس،  خلاقیت و 

مهارت حل مسئله ارتباط دارد. 
با  ارتباط  روانشناس در  و  دکتر سجاد کریمان مجد؛ مشاور خانواده 
اهمیت خنده و ایجاد حس شوخ طبعی کودکان، مزایا و راهکارهای ایجاد 
آن در گفت وگو با فارس مفاهیمی را مطرح کرده که در ادامه می خوانیم:
 *جناب دکتر یک مفهوم مهم در مراحل رشد کودک توجه به 
خندیدن و ایجاد روحیه خندیدن در بچه ها است که قطعا تأثیرات 
مثبتی در روند رشد روانی کودک دارد ، در این رابطه چه نظری دارید 

و اینکه چطور می توان آن را در کودکان تقویت کرد؟
یکی  که  باید مقدمتا عرض کنم  ابتدا  به سوال شما  پرداختن  برای 
ویژگی  براساس  بیشتر شاید  ایرانی خیلی  از مشکلاتی که در جامعه 
های فرهنگی مان وجود داشته باشد، بحث بازداری هیجانی به معنای 
خودکنترلی و خودسانسوری هیجانی توسط خود فرد است که عموما از 
دوران کودکی این اتفاق در جریان روان انسان ها نقش خود را تثبیت می 

کند.
یک سری از باورهای شناختی ناکارآمد مثل »مرد که گریه نمی کنه«، 
»بچه خوب داد نمی زنه«، »اگه می خوای پسر خوبی باشی نباید الان  
گریه بکنی»، »آدم بزرگا گریه نمی کنن، پس اگه گریه کنی بچه هستی«، 
»می خوای بخندی بلند نخند و صداتو کسی نشنوه«، »دختر نباید بلند 
بخنده«، »قیافتو اینطوری نکن«، »اخماتو تو هم ننداز« و یک سری این 
جملات که به ما از طرف بزرگترها به صورت کاملا سینه به سینه منتقل 
شده مبنی بر اینکه هیجانات خود را کنترل  و به نحوی سانسور کن، این 

اتفاق نتیجه اش بازداری هیجانی است.
 مسئله ای که در دوران بزرگسالی فرد را بسیار تنها می کند و باعث می 
شود خیلی بدحالی های خود را درون ریزی و تبدیل به بمبی از خشم 
کند و در موقع نابه جای خود آن خشم را تخلیه کند. این اتفاق، اتفاقی 
است که ما اگر بخواهیم مراقبت درستی از آن داشته یا پیشگیری کنیم 
می بایست از همان دوران طفولیت مدلی از رفتار را برای فرزند خود تعریف 
کنیم که در آن مدل فرزند من نه تنها برای ابراز هیجانات خود مجوز داشته 
باشد، بلکه برای ابراز احساسات و هیجاناتش به او پاداش و آموزش دهیم 

تا هیجانات و احساساتش را ابراز کند.
چرا که با ابراز این هیجانات و احساسات کودک رنگ زندگی را متوجه 
می شود و می تواند مراقب باشد که رفتارهای ناشایست و آسیب زننده 
از خود بروز ندهد، وقتی فرد توانمندی ابراز هیجان شادی را در فضای 
هیجانی ، صورت و زبان بدن خود ابراز کند، این شادی را در خود فرو می 
ریزد و بهره مندی از لذت شاد بودن تبدیل به یک مسئله ناخوشایند مثل 
مصرف مواد می شود،  یعنی یک شادی اشتباهی را جایگزین می کند یا 
چیزهایی شبیه به این که دیگر مثال نمی زنم، برای همین هم سلامت 
روان یک انسان اقتضا می کند که هیجانات و احساسات خود را بشناسد 

و درست آنها را ابراز کند.
 *این هدف چطور میسر می شود و چقدر آن آموختنی است؟

برای رسیدن به این هدف می بایست از دوران کودکی ما بتوانیم بچه 
هایمان را با احساسات خود آشنا کنیم، با ابراز هیجانات تشویق کنیم یعنی 
باید بتوانیم به کودکمان یاد دهیم تفاوت بین ناراحتی و خشم را متوجه 
بشود. من الان در شرایط فعلی بزرگسالانی که به مرکز مشاوره مراجعه می 
کنند و آنها را می بینم، خیلی وقت ها اشاره می کنند که خیلی ناراحت 
اند از گفت وگو با فلان آدم، اما بعد متوجه می شوم که خیلی عصبانی 
هستند نه اینکه ناراحت باشند! یا اینکه می گوید من از او متنفر هستم 
درحالیکه فقط خشمگین است  و متنفر نیست یعنی یک مدلی از فهم 
درست احساسات که متأسفانه بزرگسالان ما ندارند و البته حق هم من 
به آنها می دهم چون در دوران کودکی پدر و مادرهایشان نسبت به این 
در دوران  باید  ما  اند  نداده  انجام  تربیتی  کار  اصولی  به صورت  ماجرا 
کودکی بتوانیم اولا احساسات را به صورت تفکیک شده برای فرزندمان 

بشناسانیم، قبلش هم باید آن را بشناسیم تا به بچه ها هم آموزش دهیم.
*چطور این کار را انجام دهیم؟

اینکه بتوانیم به نمایش تصاویر مختلف صورت یک فرد بپردازیم یعنی 
مثلا شناخت تفاوت چهره یک فرد عصبانی، ناراحت یا چهره یک فرد شاد 
یا سرخوش و سرحال، شاداب یا چهره یک فرد عصبی  و متنفر که اینها 

همه با هم متفاوت است باید این صورت های  متفاوت را با بازی های 
مختف مثل ادابازی نشان دهیم و از کودک بخواهیم ادای آدم های مختل 

با احساسات مختلف را نشان دهد.
یعنی مثلا به فرزندمان بگوییم آدم شرمسار و خجل چه شکلی است، 
آدمی که تعجب می کند چه قیافه ای دارد یا آدمی که دردش گرفته ، 
چطور می شود یا وقتی می خندد و شاد و خوشحال است چه شکلی 

است؟
تک تک این سوالات را می توانیم از صورت بچه مان متوجه شویم، 
خیلی از ما حتی اینها را خودمان هم نمی دانیم. بد نیست یک زمان هایی 
هم بگذاریم تا در اینترنت جستجو بکنیم انواع احساسات را بشناسیم و 
ببینیم ما چند احساس مختلف داریم شاید ما ده ها احساس داریم که 
روی هم رفته از چند تای آنها استفاده می کنیم مثل ترس ، عصبانیت، 
خشم ، شادی و غم دیگر سراغ شرمساری، تعجب و سایر احساسات نمی 
رویم، بنابراین اول باید خودمان احساسات را بشناسیم و بعد بتوانیم آن را 

به بچه هایمان هم یاد بدهیم.
 *خندیدن و خنداندن به لحاظ فیزیولوژیک چه تأثیری در روان 

کودکان دارد؟
پژوهش ها نشان داده اند که خندیدن ترشح آندورفین را در بدن بیشتر 
می کند، آندورفین به نحوی می تواند عملکرد قلب و سایر اندام های بدن 
را تنظیم و باعث شادابی سلول های بدن شود از سویی هم باعث کاهش 
آدرنالین و کورتیزول می شود که برای کم کردن استرس و اضطراب قطعا 
نقش موثری دارد، پس به لحاظ علمی خندیدن و ترشح هورمون های 

متناظر آن در جریان سلامت جسم و روان نقش تعیین کننده ای دارد.
در فضای ارتباطی و هیجانی با کودک این مدل رفتار می تواند در جریان 
کم کردن استرس های بچه ها هم تأثیرگذار باشد بعضی وقت ها ما در 
عملکرد رفتاری ظاهری و غیرآگاهانه خود هم می بینیم بعضی موقع ها 
بچه ها که خیلی گریه می کنند، بزرگترها و مسن ترها می آیند و با شوخی 
و قلقلک گریه را به نحوی موقعیتش را تغییر می دهند، یعنی صرف 
خندیدن خیلی وقت ها آن فشار عصبی را کم می کند، البته خود فشار 
عصبی و میزانش هم خیلی مهم است که چقدر باشد و اگر ریشه های 
آن در بچه باقی مانده باشد هر چقدر هم او را بخندانیم، نمی توانیم آن را 
برطرف کنیم ما هم نمی خواهیم همه نوع فشار عصبی را با خنده برطرف 
کنیم اما خنده می تواند در فرایند روانی فرزندمان غیر از سلامت جسم و 

روان، فرایند استرس و اضطراب بچه را هم  کم کند.
*خود نحوه ارتباط والدین با هم چه تأثیری در شاد بودن بچه ها 

دارد؟
به هرحال قطع به یقین لازمه خندیدن بچه ها داشتن یک زندگی شاد،  
پرنشاط و گرم است وقتی ما بهره مند از یک زندگی شاد و پرنشاط نیستیم 
و در روابط زوجی و ارتباطات عاطفی مان اختلالی باشد عملا فضای 
گرمی در خانه حاکم نیست و خندیدن و حال خوب داشتن قاعدتا محقق 
نمی شود پس برای اینکه چنین محیطی را در خانه ایجاد کنیم اول پیش 
از اینکه به بچه ها فکر کنیم، باید به رابطه بین خود و همسرمان فکر کنیم و 
اگر آن رابطه را به نحوی از حالت بدحالی و کم انرژی بودن در بیاوریم قطعا 

می توانیم بستر مناسب برای خندیدن از ته دل را فراهم کنیم.
 *درباره بازی کردن با بچه ها بگویید چطور این می تواند باعث 

شادی شان شود و چه اصولی باید داشته باشد؟
بهترین روش برای خندیدن، شاد و گرم بودن فضای زندگی در کنار بچه 
ها، بازی کردن با آنها است و اصل مهم در بازی کردن که بسیار به پدر و 
مادرها پیشنهاد می کنیم این است که وقتی با بچه ها بازی می کنیم به 
معنای واقعی کودک شویم و به معنای واقعی هیجانات کودکانه ابراز کنیم، 
با بالغ و والد درونمان بازی نکنیم ، کودک درونمان را فعال کنیم و کودکانه 

بازی کنیم.
در فرآیند تربیتی این ماجرا و موضوع بسیار تعیین کننده است که وقتی 
ما کودک می شویم می توانیم هیجانات کودکانه از خود ابراز کنیم و این 
هیجانات باعث تقویت شادی فضای روانی و خندیدن از ته دل بچه ها می 
شود. ما بازی کردن را گاهی با آموزش دادن تلفیق می کنیم که این قدرت 
عمل بازی را کم می کند، من خواهش می کنم از پدر و مادرها که خیلی 

وقت ها بازی کنند، فقط برای اینکه بازی کرده باشند.
صرف بازی کردن، تخلیه هیجان و ابراز هیجانات در بازی بیشترین 
تأثیر را در فرایند تربیت فرزندمان دارد. نیازی نیست در بازی الزاما چیزی 
و رها کردن  تخلیه هیجانی  آموزش دادن جریان  آموزش دهیم چون 
احساسات را به تعویق می اندازد و کار رها کردن هیجانات را کند می کند و 

باعث می شود که بچه ها از بازی آن بهره کافی را نبرند.
*نکته پایانی؟

در نهایت در دوره فعلی که ما گرفتار این بلای خانه مان سوز کرونا 
هستیم این موضوع یعنی فعال سازی فضای هیجانی کودک و احساسات 
او در منزل با بازی کردن و گرم کردن و نشاط کودک با بازی هایی که الزما 
نیاز به هزینه های زیادی هم ندارد فقط نیاز به یک حال و حوصله و انگیزه 
و انرژی برای انجامش هستر، می توانیم بخش زیادی از این استرس 
تحمیل شده کرونا را در زندگی مان و احساسات آسب دیده فرزندمان 
تغییر دهیم و از بین ببریم و کمک کنیم این حال بد ناشی از خبرهای 
دردناک کرونا با یک فضای گرم و با نشاط در خانه تثبیت نشود و باعث 
بدحالی افراد خانه به ویژه بچه ها که بی دفاع در معرض فشار بیشتری 
به خاطر عدم تجربه و زلالی احساس و عاطفه شان نشود و این مشکل را 

بتوانیم برطرف کنیم.

اثرات نشاط کودکانه و خندیدن در محیط خانه؛

نحوه بازی کردن فعال با کودکان چگونه است؟
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قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان این که هیچ کمبودی در بازار نیست، گفت: با اصلاح نظام توزیع، کالاهای 
شب عید در شبکه منتخب با قیمت مصوب از ۲۰ اسفندماه در اختیار مصرف کنندگان قرار خواهد گرفت.

با نزدیک شدن به ایام پایانی سال و شب عید برنامه های بخش های مختلف مربوط به تامین و توزیع کالاهای پر مصرف 
و اساسی برای خانوار اعلام می شود و بر همین اساس درروزهای گذشته مسوولان بخش های مختلف از جمله »عباس 
قبادی« دبیر ستاد تنظیم بازار از کافی بودن اقلام مورد مصرف مردم خبر داد و اعلام کرد که هیچ نگرانی درخصوص کمبود 
کالا وجود ندارد زیرا همه کالاهای مورد نیاز تامین و ذخیره سازی شده است و برای شب های پایانی سال در اختیار مردم 
قرار خواهد گرفت. همچنین »محمدصادق مفتح« قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه موجودی کافی کالا 
شرط لازم تنظیم بازار است اما شرط کافی نیست، خاطرنشان کرد: برای رسیدن به قیمت مصوب و هدف کالاها، نظام توزیع 

مناسب و منطقی که سرتاسر کشور را به خوبی پوشش دهد، ضروری است.
وی تصریح کرد: زمانی قیمت هدف اتفاق می افتد و کالا با قیمت مصوب به دست مصرف کننده خواهد رسید که توزیع 

مناسب کالا در کشور اتفاق بیفتد.
ذخیره سازی ۴0 هزار تن میوه

مفتح با اشاره به ذخیره سازی ۴۰ هزار تن میوه برای شب عید گفت: از ۲۰ اسفند برای مقاطع شب عید و رمضان از طریق 
شبکه توزیع، فروشگاه های منتخب و اصناف امین، کالاهای ضروری شب عید را منظم توزیع خواهیم کرد و امیدواریم توزیع 

پیوسته و کافی کالا در این شبکه منتخب در درازمدت تاثیرش را در بازار و کنترل قیمت ها بگذارد.
وی با بیان این که باید زمینه ها و عوامل اصلی بروز تخلف و گران فروشی از بین برود، افزود: درصد کمی مرتکب گران فروشی 

می شوند و دلیل آن هم یکی اجبار است و فرد از روی اجبار مرتکب تخلف می شود و دیگری، تفکر نبودن نظارت است.
مفتح درخصوص فروش اجباری کالا نیز گفت: اگر شرکت پخش کالا، کالاهایی را به اجبار بفروشد یا فروش کالایی را 

منوط به خرید کالای دیگری کند، تا لغو پروانه اش خواهیم ایستاد و به عنوان مخل نظام اقتصادی قابل پیگرد است.
به گفته وی، اگر عرضه و تقاضا هماهنگ باشد در بازار مشکلی پیش نخواهد آمد.

در همین راستا، »قاسم نوده فراهانی« رییس اتاق اصناف تهران با اشاره به تشدید بازرسی ها و نظارت اصناف و تعزیرات 
برای برخورد با گران فروشی های احتمالی، خاطرنشان کرد: به همه اصناف ابلاغ کرده ایم که حق ندارند کالایی را بدون 

فاکتور بخرند، زیرا ضرایب سود هر صنف مشخص است و نمی توانند از آن تخلف کنند.
وی همچنین با بیان این که امسال هم نمایشگاه بهاره نداریم، گفت: به جای برگزاری نمایشگاه ها، فروش فوق العاده را از 
طریق اصناف برگزار می کنیم که اگر رضایت اکثر مردم جلب شود دیگر بساط برگزاری نمایشگاه های عید را برای همیشه 

جمع خواهد شد

وزیر راه و شهرسازی گفت: تفاهمنامه ای با شبکه بانکی برای ساخت ۵۰ هزار واحد مسکونی ارزان قیمت با اعطای 
وام قرض الحسنه ۱۵۰ میلیون تومانی در قالب طرح اقدام ملی مسکن، امضا شد. 

»محمد اسلامی« دیروز در مراسم امضای این تفاهم نامه وزارت راه و شهرسازی با بانک قرض الحسنه رسالت افزود: 
امضای تفاهم نامه همکاری وزارت راه و شهرسازی و بانک قرض الحسنه رسالت در قالب تولید مسکن ارزان قیمت در 
راستای طرح اقدام ملی مسکن به منظور گسترش خیر و نیکی در کشور بر پایه قرض الحسنه و با هدف خانه دار کردن 

اقشار کم درآمد انجام شده است.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه تفاهم نامه وزارت راه با بانک رسالت جامعه محور بوده و زمینه را برای گسترش 
نیکوکاری در کشور فراهم می کند، افزود: این تفاهم نامه که برای ساخت ۵۰ هزار واحد به امضا رسیده یکی از 
بی نظیرترین اقدامات بعد از انقلاب اسلامی است که جامعه محور بوده و سرمایه اجتماعی را مدنظر قرار می دهد، این 

طرح برای وج های جوان و خانوارهای کم درآمدی است.
عضو کابینه دولت دوازدهم ادامه داد: بر اساس تفاهم نامه همکاری وزارت راه و شهرسازی و بانک قرض الحسنه 
رسالت، روند ساخت وساز و پشتیبانی تامین زمین توامان انجام خواهد شد و تولید مسکن ارزان قیمت به جریان 

می افتد.
اسلامی با اشاره به اینکه تاکنون خیرین مسکن ساز، بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، ستاد اجرایی فرمان امام )ره( 
بعد از پیروزی انقلاب اسلامی کارهای عظیمی را در حوزه مسکن ارزان قیمت برای دهک های کم درآمدی انجام 
دادند، توضیح داد: تفاوت تفاهم نامه ای که به امضای وزارت راه و بانک رسالت رسیده با دیگر طرح های تولید مسکن 
ارزان قیمت در این است که در این طرح، مشارکت مردم نیز در سازندگی، توسعه و تولید مسکن برای جامعه هدف در 

قالب تامین سرمایه قرض الحسنه با سقف ۱۵۰ میلیون تومان تسهیلات و با بازپرداخت ۶۰ ماهه فراهم شده است.
تفاهم نامه احداث ۵۰ هزار واحد مسکونی برای دهک های یک تا ۳ درآمدی صبح دیروز بین وزارت راه و شهرسازی 

و بانک قرض الحسنه رسالت در راستای طرح اقدام ملی مسکن و در قالب توسعه مسکن ارزان قیمت به امضا رسید.
بر اساس این تفاهم نامه مقرر شده است تا به ۵۰ هزار نفری که جزو دهک های کم درآمد جامعه هستند )دهک های 

یک تا ۳( ۱۵۰ میلیون تومان وام قرض الحسنه با کارمزد ۴ درصد تعلق بگیرد.
در اجرای این طرح، خانوارهای کم درآمد تازه ازدواج کرده و سرپرست خانوارهایی که دارای ۳ فرزند و بیشتر هستند 
در اولویت هستند. بر اساس اعلام وزارت راه و شهرسازی، اسامی افرادی که در اولویت دریافت این وام ها و مشارکت در 

این طرح هستند از سوی معاونت مسکن و ساختمان به بانک اعلام و معرفی خواهند شد.
مدت زمان اجرای این تفاهم نامه ۳ سال و مدت بازپرداخت تسهیلات قرض الحسنه ۵ سال تعیین شده است.

قائم مقام وزیر صنعت:

کالاهای شب عید از ۲۰ اسفند توزیع می شود
وزیر راه و شهرسازی:

 ۵۰ هزار واحد مسکونی ارزان قیمت ساخته می شود

رییس اتاق تهران:

توسعه اقتصادی پایدار با بخش خصوصی 
ممکن می شود

رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران با بیان اینکه بخش خصوصی مولد و 
ملی می تواند بر فراز اقتصاد کشور باشد، گفت: توسعه اقتصادی پایدار و پویا با حضور فعال این 

بخش در اقتصاد با اعتماد عمومی ممکن می شود.
»مسعود خوانساری« روز )سه شنبه( در پنجمین دوره اهدای نشان و تندیس کارآفرینی 
امین الضرب، با اشاره به قدمت ۱۳7 ساله اتاق بازرگانی تهران اظهار داشت:  حضور موثر در 
انقلاب مشروطیت، کمک به کشور در قحطی، حضور فعال در جبهه های جنگی و حضور فعال 

در جهت عبور از کرونا، بخشی از فعالیت های مهم این نهاد بخش خصوصی بوده است.
وی افزود: ساخت نخستین راه آهن، ساخت صنعت برق، اتومبیل های سبک و سنگین، 
لوازم خانگی، لوازم بهداشتی، تاسیس مدرسه، مسجد و بیمارستان در دورافتاده ترین بخش های 
کشور، بخش دیگری از فعالیت اتاق بازرگانی بوده و از غرب تا شرق هیچ اقتصادی بدون توجه به 

بخش خصوصی به پیشرفت معناداری نرسیده است.
خوانساری با بیان اینکه در شرایط کنونی کارآفرینان غربی در ذهن مردم تبدیل به ستاره 
شده اند و تجار داخلی مورد بی توجهی قرار گرفته اند، تصریح کرد: در ۲۰ سال اخیر بی توجهی 
به بخش خصوصی با افزایش درآمدهای نفتی اوج گرفته و عرصه بر فعالان این بخش تنگ تر 

شده است.
وی با بیان اینکه در شرایط تحریم، بخش خصوصی به کسب وکار و معیشت مردم کمک 
می کند و اجازه افزایش بیکاری را نمی دهد، خاطرنشان کرد: در حالی که افرادی با فروش 
ارزهای دریافتی در آن سوی آب ها ویلا و خانه خریده اند، بخش خصوصی در داخل کشور 

ایستاده و به فعالیت خود ادامه می دهد.
رییس اتاق تهران ادامه داد: در فهرست مفسدان اقتصادی نامی فعالان متعهد کشور دیده 

نمی شود، اما همه را در یک صف قرار می دهند و تر و خشک را با هم می سوزانند.
خوانساری تصریح کرد: طی سال ها، سیاست های غلط اقتصادی، بخشنامه های متعدد، 
سیاست های ارزی، برهم زدن رقابت، واگذاری های غیرکارشناسی و بازپس گیری های سیاسی 

به چرخه فساد در کشور کمک کرده است.
به گفته وی، حاصل این وضعیت، رونق گرفتن کار سوء استفاده کنندگان است که تصویر 
کارآفرینان را خراب می کنند و به همین دلیل، رسالت ما این است که تصویر واقعی کارآفرینان و 

بخش خصوصی کشور را به درستی نشان دهیم.
رییس اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه فعالان اقتصادی امروز را باید فعال ترین تجار تاریخ 
ایران نامید، گفت: وضعیت دو دهه اخیر خلاصه ای از همه ناراستی های تاریخ تجارت در ایران 

است، با این وجود کارآفرینی در کشور ادامه دارد.
وی با بیان اینکه بخش خصوصی برای نیاز های عمومی تلاش کرده است، افزود: راه اندازی 
بیمارستان کارآفرینان، مدرسه کارآفرینی یا فعالیت های فرهنگی مانند چاپ و پخش کتاب های 

فاخر اقتصادی صورت گرفته تا الگوهای واقعی و بومی را در اختیار نسل جوان قرار دهد.
خوانساری با اشاره به اینکه الگوهای بومی باید سرلوحه فعالیت های اقتصادی قرار بگیرد، 
تاکید کرد: بخش خصوصی در نهایت میهن دوستی موانع را پشت سر می گذارد و به اقتصاد 

کشور کمک می کند.
 

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران :

قانون نگفته فقط یکبار در سال
 دستمزد تعیین شود!

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران با بیان اینکه منعی برای تعیین دستمزد بیش 
از یکبار در سال وجود ندارد، ابراز امیدواری کرد: طرح افزایش دوبار در سال حقوق کارگران به 
جهت اثرگذاری لازم هر چه زودتر از جانب نمایندگان مجلس به نتیجه برسد تا جامعه کارگری از 

آثار و برکات این طرح بهره مند شوند.
هادی ابوی درباره طرح افزایش دوبار در سال حقوق کارگران اظهار کرد: در قانون منعی 
برای اینکه دستمزد بیش از یک نوبت در سال تعیین شود وجود ندارد و اساسا چنین چیزی 
در قانون گفته نشده است بنابر این نمی توانیم تعیین دستمزد کارگران را تنها مربوط به انتهای 

سال بدانیم.
وی ادامه داد: ممکن است تفسیرها و برداشتها از قانون متفاوت باشد ولی منظور از عنوان 
"همه ساله" این نیست که حتما باید یکبار در سال مزد تعیین شود و طرحی که مجلس به منظور 
افزایش دوبار در سال حقوق کارگران در دستور کار و پیگیری دارد به این دلیل است تا چنانچه 
شرایط اقتصادی کشور ایجاب کرد و ناگزیر به گرفتن چنین تصمیمی بودیم به افزایش دستمزد 

بیش از یک نوبت در سال اقدام کنیم.
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران با تاکید بر بند دو ماده ۴۱ قانون کار اظهار 
کرد: بر اساس این بند تعیین سبد معیشت کارگران باید به گونه ای باشد که نیازهای حداقلی 
معیشت یک خانوار را پوشش دهد، یعنی بخشی از هزینه های معیشت کارگران از این طریق 

جبران شود.
ابوی گفت: وقتی در تمام سطوح اقتصادی با کرونا درگیریم و قیمت کالا و خدمات در حال 
تغییر است، نمی توان انتظار داشت که حقوق کارمندان و کارگران ثابت بماند. یا باید قیمتها 
تعدیل و تثبیت شود یا اینکه حقوق ها متناسب با روند تغییر قیمتها افزایش یابد. در مورد کارگران 
که افزایشی صورت نگرفت و در مورد برخی کارمندان حقوق ها را بالا بردند یا غیر رسمی به 
اسم رفاهیات مبلغی واریز کردند ولی آیا این افزایش درحدی بود که هزینه های ناشی از تغییر 

قیمتها را جبران کند؟
این مقام مسئول کارگری ابراز امیدواری کرد: با توجه به رایزنی های صورت گرفته با نمایندگان 
مجلس، طرح افزایش دوبار در سال حقوق کارگران هرچه سریع تر به نتیجه برسد و به شورای 
عالی کار ابلاغ شود تا هم اثرگذاری لازم را داشته باشد و هم جامعه کارگری از آثار و برکات این 
طرح بهره مند شوند. ابوی در پایان به منظور برقراری توازن و اصلاح ترکیب اعضای شورای 
عالی کار پیشنهاد کرد: یک نفر از تعداد نمایندگان کارفرمایی و دولت کم و یک نماینده مجلس 

به ترکیب شورای عالی کار اضافه شود.
 

مرکز ملی فضای مجازی اعلام کرد :

سایت های خرید و فروش 
بیت کوین مجاز نیستند

همچنین، صبح دیروز مرکز ملی فضای مجازی اعلام کرد که "سایت های خریدوفروش 
بیت¬ کوین مجوز ندارند. " 

از سوی دیگر طبق گفته همتی، به زودی چند صرافی مشخص می شود تا ثبت سفارش هایی 
که به صرافی ها داده می شوند بتوانند برای واردات از طریق رمز ارزها، تأمین ارز کنند.

علاوه براین، محمدرضا مانی یکتا، معاون اداره نظام های پرداخت بانک مرکزی در یک برنامه 
تلویزیونی نیز گفت که بر اساس قانون شورای عالی مبارزه با پولشویی و مصوبه هیئت دولت در 

سال ۹۸" مبادله رمز ارزها مانند بیت کوین در ایران "ممنوع است.
وی افزود: مردم بدانند خطرهای این رمز ارزها بسیار زیاد است و پرونده های بسیاری در زمینه 
کلاهبرداری، سرقت از کیف پول و مسدود شدن کیف پول رمز ارزها تشکیل شده است. در 
موضوع رمز ارزها با یک پدیده روبرو هستیم که اثر ان در کشورها یکنواخت نیست. هیچ پشتوانه 
دولتی و حاکمیتی در دنیا برای رمز ارزها وجود ندارد و به این علت مبادلات جهانی آن از سال 

۲۰۱۶ افزایش نداشته است.
سهم 60 درصدی بیت کوین در بازار رمز ارزها 

معاون اداره نظام های پرداخت بانک مرکزی ادامه داد: در سال ۲۰۱۶ میزان مبادلات روزانه 
رمز ارزها ۱۳۰ میلیارد دلار بوده که همچنان این رقم حفظ شده و به دلیل غیر مجاز بودن این 
حوزه برآورد دقیقی از مبادلات آن در کشور وجود ندارد. البته میزان مبادلات رمز ارزها قابل 
مقایسه با بازارهای دیگر مانند سهام و طلا نیست. بیش از ۶ هزار رمز ارز در دنیا وجود دارد که 
۶۰ درصد سهم این بازار در اختیار بیت کوین است. یکتا گفت: به علت پشتوانه نداشتن رمز 
ارزها نوسانات قابل ملاحظه ای در حد ۱۵ تا ۲۰ درصد در روز برای آن وجود دارد. به عنوان 
نمونه در سال ۲۰۱۶ بیت کوین ۲۰ هزار دلار افزایش قیمت داشت، اما در چند ساعت بهای 
آن کاهش بسیار زیادی داشت. شبکه تراکنش های بیت کوین کامل شفاف است، اما برعکس 
بازارهای سرمایه ای در فضای مبادلات رمز ارزها نهاد ناظری وجود ندارد و عرضه گسترده و 

ناگهانی آن موجب افزایش یا کاهش شدید قیمت رمز ارزها می شود.

بدهی خارجی ایران چقدر است؟
گزارش های رسمی نشان می دهد که بدهی خارجی ایران با رشد 7.۲ درصدی به ۹.۲ 
میلیارد دلار رسیده است. بدهی خارجی مجموعه تعهدات ایجاد شده در نتیجه گشایش اعتبار 
اسنادی تسهیلات دریافتی از بانک جهانی و سایر سازمان ها و نهادهای بین المللی همچنین 
تامین مالی پروژه های از طریق فاینانس، پیش فروش نفت و اوراق قرضه بین المللی را در بر می 
گیرد. این در حالی است که بررسی گزارش مرکز آمار ایران از وضعیت تجاری کشور نشان می 
دهد که در تابستان امسال بدهی خارجی ایران به ۹.۲ میلیارد دلار رسیده است که افزایش 7.۲ 
درصدی دارد. در همین دوره ارزش صادرات غیر نفتی ایران 7.۲ میلیارد دلار بوده که نسبت 
به دوره قبل ۲۴.۴ درصد کاهش داشته است. در دیگر بخش ها نیز تراز حساب جاری در بهار 
منفی ۶۲۲ میلیون دلار اعلام شده که ۱۱۲ درصد منفی شده است. تراز حساب جاری در 
واقع بیشترین اجزایی است که صادر یا وارد شده و کلیه معاملاتی که طی آن ارزش اقتصادی 
معاملات ناشی از کالا و خدمات و دریافت ها و همچنین پرداخت های انتقالی بین اشخاص 

مقیم و غیر مقیم مبادله شده را در بر می گیرد ولی مبادلات اقلام مالی را شامل نمی شود.
بر اساس این گزارش تراز حساب سرمایه نیز در بهار امسال منفی ۲۹۰۳ میلیون دلار بوده که 

۶.۸ درصد مثبت شده است. 

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: بر اساس تجربه سال های گذشته، پرونده 
بازار سهام همیشه در اسفندماه با حالتی از رکود بسته می شود و به دلیل ورود 
به پایان سال مالی شرکت ها و نیاز به نقدینگی بیشتر، تمایل سهامداران برای 

سرمایه گذاری در بازار سهام کاهش پیدا می کند. 
امیر سیدی به افت این روزهای شاخص بورس در بازار اشاره کرد و افزود: از 
ابتدا مشخص بود که بازار سهام در اسفند ماه روند چندان مطلوبی را در پیش 
نمی گیرد زیرا تاکنون هیچگاه بازار در اسفند ماه با روند صعودی همراه نبوده 

است و همیشه در مسیر نوسان و افت و خیز قرار داشته است.
وی اظهار داشت: پرونده بازار سهام همیشه در اسفندماه با حالتی از رکود 
بسته می شود و به دلیل ورود به پایان سال مالی شرکت ها و نیاز به نقدینگی 

بیشتر، توجه سهامداران از سرمایه گذاری در بازار سهام کاهش پیدا می کند.
سیدی خاطرنشان کرد: اتفاقی که همیشه رخ می دهد این است که با عبور از 
ماه اسفند، هر چه به سمت خرداد ماه و برگزاری فصل مجامع نزدیک می شویم 
به واسطه شرکت هایی که سودهای خوبی را ایجاد کرده اند و احتمال تقسیم 

سود منطقی از سوی این شرکت ها شاهد ورود رونق و بازگشت روند صعودی به 
معاملات این بازار هستیم.

دارای  که  افرادی  برای  معمول   طور  به  افزود:  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
نقدینگی هوشمند هستند و به صورت حرفه ای فعالیت در بازار سرمایه را دنبال 
می کنند، اسفند ماه فرصت خوبی است که تصمیم به خرید سهام در بازار 

بگیرند.
وی اظهار داشت: در کل معاملات این بازار همیشه در اسفندماه راکد بوده 
است و رونق همیشگی را ندارد، اما بازار از فروردین ماه مثبت می شود و به رونق 

نسبی در معاملات خود دست پیدا می کند.
سیدی تاکید کرد: بعید به نظر می رسد که تا پایان اسفند ماه شاهد کاهش 
نوسان منفی در بازار و پایان افت شاخص بورس باشیم زیرا برخی از مسایل 
مانند برجام، انتخابات ریاست جمهوری ایران و نرخ ارز در بودجه 1٤٠٠ باعث 

تشدید ابهام در بازار شده است.
این کارشناس بازار سرمایه به وجود برخی از سهام در بازار با چشم اندازی 

روشن اشاره کرد و افزود: سرمایه گذاران می توانند در سهامی که دارای چشم 
اندازی روشن است سرمایه گذاری  کنند و به عنوان خریدار قوی در بورس 
محسوب شوند تا از شرایط فعلی بازار استفاده و به دلیل ثبات قیمت ها در بورس 

اقدام به خرید سهام در بازار کنند.
وی با بیان اینکه در اسفند سال گذشته هم شاهد وجود نوسان در معاملات 
بازار بودیم، گفت: بسیاری از سهامداران در اسفند سال گذشته که بازار طبق 
روال سال های گذشته منفی بود اقدام به خرید سهام در بازار کردند و امسال 
در چند ماه نخست سال که بازار در مسیر رشد قرار گرفته بود بازدهی کلانی 

را به دست آوردند.
به گفته سیدی، ماه اسفند از این خاصیت برخوردار است که سهامداران می 

توانند اقدام به خرید سهام در بازار با قیمت مناسب کنند.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه سازمان بورس، امسال دامنه نوسان 
نامتقارن را در دستور کار قرار داد تا  ضرر و زیان کمتری شامل حال سهامداران 
در اسفند ماه شود، گفت: در فروردین ماه  سهام شرکت هایی که از عملکرد 
خوبی برخوردار بودند و فصل مجامع آنها نزدیک است زمینه ایجاد رونق نسبی 

در بازار را فراهم می کنند.
وی به سهامداران توصیه کرد و افزود: سهامداران ضرر و زیان های سنگینی 
را از مرداد ماه متحمل شدند؛ بنابراین به لحاظ رفتار مالی، شناسایی ضرر آن 
هم در بازاری که به کف قیمتی رسیده است و آماده صعود است، کاری اشتباه 
است. سیدی تاکید کرد: افرادی که در بازار سهام جزو سرمایه گذاران نبودند و 
به دنبال فرصتی مناسب برای سرمایه گذاری هستند می توانند سهام شرکت 
هایی که از عملکرد خوبی برخوردار بودند را خرید کنند، اما در صورتی که 
اطلاعات چندانی از سرمایه گذاری در این بازار ندارند باید از طریق صندوق 

سرمایه گذاری در بازار اقدام به سرمایه گذاری کنند.
این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: بهترین زمان خرید برای سهامداران 
تازه وارد، خرید در زمان وجود رکود در بازار است زیرا در آن زمان قیمت سهام 
بسیار پایین است اما زمانی که قیمت سهام با افزایش زیاد همراه می شود 

سهامداران باید اقدام به فروش سهام خود در بازار کنند.
وی با اشاره به اینکه سهامداران همیشه در بازار سهام برعکس عمل می کنند، 
گفت: زمانی که بازار راکد است از ترس ریزش به سرعت تصمیم به فروش سهام 
می گیرند اما در زمان صعود شاخص بورس، اقدام به خرید می کنند، در حالی 
که اجرای چنین سیاستی در بازار اشتباه است و این اقدام همیشه سهامداران 

را با ضرر و زیان همراه می کند.
سیدی با بیان اینکه اسفند ماه بهترین زمان برای خرید است، اظهار داشت: 
اکنون سهامداران می توانند با توجه به بررسی بازار و تحلیل مناسب شرکت ها، 

اقدام به خرید سهام در بازار کنند.

یک کارشناس بازار سرمایه :

چرا بورس در اسفندماه دچار رکود و ریزش شده است؟

معاون وزیر ارتباطات گفت: در دو سال گذشته تقریبا هر 
روز یک خدمت دولتی، الکترونیکی شده و اکنون نزدیک 
به هزار خدمت به صورت الکترونیکی از سوی دولت ارائه 

می شود. 
خدمات  ارزیابی  نتایج  ارائه  نشست  در  ناظمی«  »امیر 
دبیرخانه  اجرایی که در  الکترونیکی دستگاه های  دولت 
باقری  »رضا  حضور  با  اطلاعات  فناوری  اجرایی  شورای 
اصل« دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات برگزار شد، 
تاکید کرد: برای درک بهتر این که فرآیندهای دولت به سمت 
الکترونیکی شدن رفته اند،  باید آن را در دسترس مردم قرار 

داد. اما اکنون این امکان به حد مطلوبی فراهم نیست.
و  تعاون  کار،  وزارت  گرفته،  صوررت  ارزیابی های  بنابر 
رفاه اجتماعی وزارتخانه برتر و بیمه مرکزی دستگاه برتر در 
ارزیابی دور ششم دولت الکترونیکی هستند. معاون وزیر 
ارتباطات درباره عملکرد بیمه مرکزی گفت: این سازمان 
از قبل فعالیت های الکترونیکی شدن سرویس های خود 
برای  برگزاری جلسات  به  نیازی  اصلا  و  بود  کرده  آغاز  را 
پیاده کردن سرویس ها نبود. امیر ناظمی اشاره کرد: یکی 
از نقاط قوت بیمه مرکزی را ارائه سرویس های ترکیبی به 
صورت G۲B۲C است. اقدام بیمه مرکزی در خصوص به 
کمک گرفتن بخش خصوصی و استارت آپ ها برای ارائه 
خدمات خود موجب شد تا سرویس های بهتر و بیشتری از 

سوی آنان در اختیار مردم قرار بگیرد.
بنابر این گزارش اکنون ۹۸۰ خدمت الکترونیکی شده 
اند و چند قدم مانده تا یک هزار سرویس الکترونیکی را 
به شهروندان ارائه شود. طی دو سال گذشته که شورای 
اجرایی فناوری اطلاعات به طور جدی کار خود در عرصه 
الکترونیکی شدن خدمات را با مدیریت جدید آغاز کرده 
است، تقریبا هر روز یک خدمت دولتی، الکترونیکی شده 

است و هم اکنون بسیاری از دستگاه های دولتی خدمات 
می دهند  ارائه  الکترونیکی  صورت  به  یکدیگر  به  را  خود 
دریافت  الکترونیکی  صورت  به  را  خدمات  این  مردم  اما 

نمی کنند.
به گفته ناظمی اکنون میزان تراکنش ها در شبکه ملی 
ماه  تراکنش در  میلیون  به۱۵۰  نزدیک   تبادل اطلاعات 
رسیده که نشان می دهد که بسیاری از فرایندها الکترونیکی 

شده است.
خدمات باید برای مردم محسوس باشد

رییس سازمان فناوری اطلاعات با بیان این که در پاندومی 
کرونا توانسته اند از ظرفیت دولت الکترونیک برای برگزاری 
کرد:  تاکید  کنند،  استفاده  مجلس  جلسات  و  دادگاه 
توافقاتی برای استعلام سوء پیشینه به صورت الکترونیکی 
با قوه قضاییه انجام شده و مشخص است آن ها در این باره 

عزم جدی دارند.
وی تصریح کرد: بخش عمده ای از اطلاعات املاک مانند 
کدپستی و متراژ ملک اکنون الکترونیکی شده و اطلاعات 

مالک بین دولت و قوه قضاییه رد و بدل می شود.
ناظمی افزود: به طور میانگین در دو سال گذشته هر روز 
یک خدمت دولتی، به الکترونیکی تبدیل شده است اما این 
خدمات برای مردم محسوس نیست چرا که این خدمات 
بین دستگاه های حاکمیتی الکترونیکی شده و در دسترس 

شهروندان نیست.
وی خاطر نشان کرد: اکنون تا راه اندازی ۱۴۰۰ خدمت 
دولتی به صورت الکترونیک فاصله زیادی نداریم و بیش از 
7۰درصد راه را طی کرده ایم اما این امکان باید در دسترس 

مردم قرار بگیرد.
ارزیابی عملکرد 10۵ دستگاه مختلف

دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات هر سه ماه یکبار 

نسبت عملکرد الکترونیکی دستگاه های اجرایی را بررسی 
می کند. در این دوره ۱۰۵ دستگاه مختلف مورد بررسی 
قرار گرفته اند و تعدادی از دستگاه ها نیز حاضر به شرکت 
در ارزیابی خدمات خود نشده اند. بر اساس شاخص های 
مدنظر شورا، بیمه مرکزی در تمامی شاخص های مربوط به 

دولت کاربر محور، دولت شفاف، دولت 
تلاش برای اتصال بیمارستان ها به سامانه نسخه 

الکترونیک
با توجه به از دور خارج شدن دفترچه های بیمه و سوالاتی 

اکنون ۴۰  باقری اصل گفت:  اینباره دارند،  که مردم در 
میلیون نفر کاربر بیمه تامین اجتماعی و حدود ۴۰ میلیون 
کاربر کمیته امداد در بیمه سلامت هستند. اجرای طرح 
نسخه الکترونیکی به صورت پایلوت اجرا شده و بیش از 
۲۰ هزار مرکز غیردولتی به این سامانه وصل شده اند. برای 
دولتی  سلامت  مراکز  ها  بیمارستان  کلینیک ها،  اتصال 
به سامانه نسخه الکترونیک تلاش می کنیم تا بیمه ها از 
اردیبهشت ماه هیچ پرداختی بدون نسخه الکترونیک به 

مراکز سلامت نداشته باشند.

معاون وزیر ارتباطات:

هر روز یک خدمت دولتی، الکترونیکی می شود
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تنیسور ملی پوش استان قم با کسب برتری مقابل تمام حریفان 
خود به مقام نخست و عنوان قهرمانی پیکارهای جایزه بزرگ 

مردان ایران دست یافت.
تنیس  اخیر  سال های  شاخص  چهره   ، گزارش  این  برپایه 
استان قم در میادین کشوری، بین المللی و آسیایی این رشته 
نخستین  عنوان  به  سال ۲۰۱۸  که  است  بادی  امیرحسین 
ورزشکار تاریخ تنیس قم توانست مجوز حضور در بزرگترین 
رویداد ورزشی قاره کهن یعنی بازی های آسیایی جاکارتای 

اندونزی را کسب کند.

و  نخبه ها  از  یکی  نونهالان  سنی  رده  از  که  تنیسور  این 
استعدادهای تنیس قم بود و با پشتوانه و دلگرمی خانواده و 
همچنین هوش و توانایی بالای خود مدارج ترقّی را پله به پله 
طی کرده، اکنون یکی از بهترین های تنیس ایران است که عضو 
تیم ملی کشورمان در میادین برون مرزی تنیس نیز محسوب 
رقابت های  در  را  خود  موفقیت  جدیدترین  بادی  می شود. 
تنیس جایزه بزرگ کشور به دست آورد، مسابقاتی که با حضور 
۱۰۵ تنیسور از استان های مختلف به میزبانی هیات تنیس 
استان هرمزگان به انجام رسید و شرکت کنندگان برای کسب 

رتبه های برتر در دو بخش انفرادی و دو نفره با یکدیگر رقابت 
کردند. نکته جالب توجه این است که امیرحسین بادی تنیسور 
مطرح و ملی پوش قم توانست هم در بخش انفرادی و هم در 
قسمت دو نفره یکی از رتبه های برتر را به خود اختصاص دهد، 
بادی بعد از عملکرد موفق در مراحل مقدماتی راهی فینال شد 
و در رقابت برای کسب مقام قهرمانی با نتیجه دو بر صفر از سد 
رقیب چند سال اخیر خود یعنی حسام یزدی گذشت و روی 
سکوی نخست جای گرفت. در بخش دو نفره نیز مرحله نهایی 
برگزار شد و در پایان تیم دوبل امیرحسین بادی و آریا روغنی به 

مقام نایب قهرمانی دست پیدا کرد، در حالی که سرداوری این 
دوره از رقابت ها را سینا ابراهیمیان داور نشان سفید کشورمان 
بر عهده داشت و امیرحسین بادی با کسب دو عنوان از این 

رقابت ها به کار خود پایان داد.

درپیکارهای جایزه بزرگ مردان ایران؛

تنیسور قم قهرمان ایران شد

»محمود فکری« بعد از ۱۵۰ روز از هدایت استقلال کنار رفت و تیم را در رده سوم 
به جانشین خود تحویل داد.

ماجرای »محمود فکری« و استقلال به انتها رسید. خیلی زودتر از حد تصور؛ 
رویای به حقیقت پیوسته ی کاپیتان سابق آبی ها تبدیل به یک کابوسِ سهمگین در 
واقعیت شد. شماره ۶ اسبق استقلال پس از ۱۵۰ روز از هدایت این تیم کنار رفت 
و حالا مشخص نیست آیا دوباره روزی صاحب این نیمکت پرهوادار اما سختگیر 

خواهد شد یا خیر.

فکری در ۱۶ مسابقه رسمی هدایت استقلال را به عهده داشت. همه این دیدارها 
در لیگ برتر برگزار شد که ماحصل آن هفت برد، ۶ مساوی و سه باخت بود. فکری 
در ۴۳ درصد مسابقات به برتری دست پیدا کرد و تنها ۲ تیم سپاهان و پرسپولیس از 
او بهتر کار کردند. تیم تحت هدایت این مرد جویباری در ۱۸ درصد رقابت ها بازنده 

میدان بود که از این حیث هم آنها سومین تیم برتر محسوب می شدند.
استقلال با ۱۹ گل زده میانگین ۱.۱۸ را به ثبت رساند و در سوی مقابل با دریافت 
۱۲ گل، معدل ۰.7۵ گل دریافتی را به دست آورد. نکته عجیب این است که در این 

۲ مورد هم استقلالِ فکری تیم سوم جدول ۱۶ تیمی لیگ بود. استقلال در خانه 
تیم پنجم و در خارج از خانه تیم چهارم جدول شد و در مجموع با کسب ۵۶ درصد 
امتیازات یعنی ۲7 امتیاز به رده سومی تا پایان هفته شانزدهم رسید. رده ای که با 

صدر جدول ۶ امتیاز فاصله دارد.
استقلال از هفته سوم تا پایان هفته یازدهم به مدت ۹ هفته هیچ شکستی را 
متحمل نشد و بهترین دوران فکری در همین مدت رقم خورد. از طرفی آبی ها سه 
بار، تجربه ۲ هفته بدون برد پیاپی را متحمل شدند. حالا کار برای فکری در حالی به 
اتمام رسید که تیم او آخرین برد خود را در هفته چهاردهم مقابل نساجی مازندران 
به دست آورد و پس از آن برابر سپاهان و مس رفسنجان در ۲ دیدار خارج از خانه به 

یک امتیاز قناعت کرد.
آمار »محمود فکری« نسبت به فصل قبل و همچنین لیگ هجدهم ضعیف تر 
شده است. استقلال در لیگ هجدهم با »وینفرد شفر« تا پایان هفته شانزدهم به 
۲۸ امتیاز رسید و در لیگ نوزدهم ماحصل تلاش استراماچونی و سه هفته ای که 
تیم بدون سرمربی اداره شد؛ ۲۹ امتیاز بود. حالا باید دید در ادامه راه استقلال به 
چه نتیجه ای دست پیدا می کند. جالب است که فصل قبل هم پیش از فرا رسیدن 
هفته هفدهم، استقلال سرمربی خود را تغییر داد. البته در آن برهه استقلال ابتدا 
۲ بازی آسیایی برگزار کرد و سپس به جای دیدار هفته هفدهم، بازی هفته هجدهم 
را برگزار کرد. و بازهم ماجرا وقتی جالب تر می شود که بار دیگر بازی هفته هفدهم 

استقلال در برابر فولاد خوزستان خواهد بود.

7 برد )۴۳ درصد( سومین تیم
۶ مساوی

۳ باخت )۱۸ درصد( سومین تیم
۱۹ زده )۱.۱۸( سومین تیم

۱۲ خورده )۰.7۵( سومین تیم
۲7 امتیاز )۵۶ درصد امتیازات( سومین تیم

عملکرد در خانه: تیم پنجم
عملکرد خارج از خانه: تیم چهارم

مسیر استقلال در لیگ بیستم: برد - باخت - برد - مساوی - مساوی - برد - 
مساوی - برد - برد - مساوی - برد - باخت - مساوی - برد - باخت - مساوی

کارنامه سرمربی استقلال ضعیف تر از لیگ های هجدهم و نوزدهم؛

پایان ماجرای فکری بعد از 1۵۰ روز؛ خیلی زود دیر شد قراب: مجیدی بهترین گزینه است

استقلال نمی توانست با فکری ادامه دهد
پیشکسوت باشگاه استقلال می گوید که فرهاد مجیدی بهترین گزینه برای 

هدایت آبی های پایتخت است.
جواد قراب پیشکسوت باشگاه استقلال در گفت وگو با ایسنا، درباره جدایی 
محمود فکری از جمع آبی های پایتخت، اظهار کرد: وقتی متوجه شدم که قرار 
است محمود فکری سرمربی استقلال شود، بسیار خوشحال شدم چون فکری 
عاشق استقلال است. اما شرایط طوری شد که مشکلات مدیریتی زیادی پیش 
آمد و فکری نتوانست با تیم هماهنگ شود. شاید بازیکنانی که در استقلال 
بودند هم نتوانستند خودشان را وفق دهند. گاهی حتی مربی های بزرگ دنیا 
هم نمی توانند خوب نتیجه بگیرند. فکری از بازیکنان قدیمی استقلال است و 

چیزی از ارزش های او کم نمی شود.
او ادامه داد: فکر نمی کنم استقلال می توانست با فکری ادامه دهد چون 
اعضای هیات مدیره بین خودشان مشکل دارند و  نمی دانند باید چه کسی را 
انتخاب کنند. فکری متوجه شده که نمی تواند به باشگاه کمک کند و استعفا 
داده است. اشکالی هم ندارد چون امثال محمود فکری در باشگاه استقلال زیاد 
هستند که می توانند به تیم کمک کنند. از بین گزینه های موجود فکر می کنم 
فرهاد مجیدی یک استقلالی دو آتشه است و در حال حاضر مناسب ترین گزینه 
برای تیم است. هواداران به دلیل سابقه او در باشگاه، او را دوست دارند و می 
تواند از هر لحاظ به باشگاه کمک کند. قول می دهم با آمدن ایشان و کادر 
جدید، تغییرات بزرگی در تیم ایجاد شود. تغییر روش بسیار تاثیر گذار است و به 

نظرم بهترین گزینه مجیدی است.
او در پاسخ به این سوال که آیا می توانیم از استقلال انتظار قهرمانی داشته 
باشیم گفت: من خودم در استقلال بازی کرده ام و در سخت ترین وضعیت ها 
توانستیم قهرمان شویم. قطعا استقلال می تواند قهرمان شود. ما قهرمانی را از 
دست نداده ایم و تنها شش امتیاز با صدر جدول فاصله داریم که قابل جبران 
است. مطمئنا با آمدن مجیدی و یک دست شدن اعضای هیئت مدیره و حمایت 

از مجیدی، استقلال می تواند نتایج خوبی کسب کند.
او در پایان گفت: از فرهاد مجیدی می خواهم در صورتی که سرمربی استقلال 
شد، از پیشکسوتان دوری نکند و اعتماد آن ها را جلب کند و مطمئن باشد ما 
باشگاه می شود، هستیم.  وارد  پیشکسوتان خواهان موفقیت هر فردی که 
امیدوارم استقلال با هدایت او یا هرکس دیگر که سکان هدایت تیم را برعهده 

می گیرد، در لیگ برتر و لیگ قهرمانان آسیا موفق باشد.

ذوالفقارنسب:

 عزیزی خادم تنش را از تیم ملی و فوتبال 
دور کند

 پیشکسوت فوتبال ایران گفت: یکی از اصلی ترین وظایف »شهاب الدین 
عزیزی خادم« رییس جدید فدراسیون این است که تنش را از فوتبال به ویژه تیم 

ملی بزرگسالان دور کند.
بیژن ذوالفقارنسب ، در مورد انتخاب شهاب الدین عزیزی خادم به عنوان رییس 
جدید فدراسیون فوتبال اظهار داشت: ابتدا باید این انتخاب را به عزیزی خادم و 
تیمش تبریک بگویم و امیدوارم او با توجه به نیروی جوانی که دارد، بتواند برای 
فوتبال مثمرثمر واقع شود. عزیزی خادم کار سنگینی را پیش رو دارد و امیدوارم 

بتواند عملکرد خوبی را از خود به نمایش بگذارد.
وی افزود: عزیزی خادم در اوج جوانی تجارب بالایی در مدیریت دارد. او به 
خوبی می داند که فدراسیون در حال حاضر شرایط چندان خوبی ندارد و باید 

ابتدا این اوضاع را مدیریت کند. امیدوارم که فوتبال ما با او پیشرفت کند.
پیشکسوت فوتبال ایران در مورد برگزاری انتخابات تصریح کرد: انتخابات 
در فضای کاملا خوب و سالم برگزار شد و همه به صورت پخش مستقیم این 
انتخابات را مشاهده کردند. از طرفی پس از انتخابات هم دیگر کاندیداها به 
عزیزی خادم تبریک گفتند و همین موضوع نشان از شفافیت و سالم بودن این 

فضای انتخاباتی بود.
ذوالفقانسب در مورد توقعاتش از رییس جدید فدراسیون فوتبال اضافه کرد: 
باید واقع بین باشیم. فوتبال ایران وجهه خودش را در عرصه بین المللی از دست 
داده است. چه در بحث فنی و چه در بحث مدیریت ما در این مدت پسرفت 

داشتیم. باید این وِجهه در سطح دنیا به فوتبال ما بازگردد.
امیدوارم  برد.  پیش  تنهایی  به  را  کار  نمی شود  فوتبال  در  کرد:  اضافه  وی 
عزیزی خادم بتواند تیم خوبی را برای مدیریت فدراسیون انتخاب کند. در چند 
سال گذشته افرادی در فدراسیون مشغول کار شدند که از جنس ورزش نبودند و 
در خیلی از اوقات دیدیم که حضور همین افراد دردسر ساز شد. امیدوارم رییس 
جدید فدراسیون بر اساس شایسته سالاری انتخاب هایش را انجام دهد و از افراد 

کار بلد در فدراسیون استفاده کند.
پیشکسوت فوتبال ایران گفت: خیلی از مدیران هنگام تبلیغاتشان حرف 
زیاد می زنند اما دیدیم که برای مثال در چند سال اخیر هیچ یک از حرف های 
آنها عملی نشد. حرف زدن آسان است. من برنامه های عزیزی خادم را برای 

فدراسیون مناسب دیدم به شرط اینکه بتواند آنها را عملی کند.
ذوالفقارنسب با اشاره به برنامه تیم ملی هم گفت: ما جام جهانی را پیش رو 
داریم و به خاطر مدیریت نه چندان خوب الان حضورمان در جام جهانی در ابهام 
قرار گرفته است. رقبای خوبی داریم. باید تنش از فوتبال ما دور شود و آرامش به 

تیم ملی تزریق شود و بدون تنش می توانیم شاهد موفقیت تیم ملی نیز باشیم.

سرپرست گل گهر:

 استقلال خواهان قلعه نویی است
سرپرست تیم فوتبال گل گهر سیرجان گفت: از باشگاه استقلال با ما تماس 

گرفتند تا مجوز حضور »امیر قلعه نویی« در استقلال را صادر کنیم.
»حیدر افسری« اظهار داشت: از باشگاه استقلال با ما تماس گرفتند تا مجوز 

حضور »امیر قلعه نویی« در استقلال را صادر کنیم.
وی افزود: درباره اینکه مجوز حضور قلعه نویی در استقلال صادر شود یا خیر، 
بستگی به نظر رییس هیات مدیره باشگاه گل گهر دارد و او باید تصمیم نهایی 
را بگیرد. افسری خاطرنشان کرد: باشگاه گل گهر خواهان ادامه همکاری با 

قلعه نویی است و تحت هیچ شرایطی دوست ندارد او از این تیم برود.
سرپرست گل گهر تصریح کرد: قلعه نویی خودش علاقه دارد به قراردادی که 
با باشگاه گل گهر دارد ادامه دهد و در سیرجان بماند. وی تاکید کرد: به طور 
حتم قلعه نویی دوست ندارد در این شرایط بحرانی به استقلال برود و سکان 
هدایت این تیم را بر عهده بگیرد. افسری در پایان گفت: تنها در یک صورت 
اجازه جدایی قلعه نویی را صادر خواهیم کرد و آن این است که مجبور به انجام 

این کار شویم و هیات مدیره گل گهر را در معذورات قرار دهند.

عمران زاده:
 امیدوارم مربی بعدی استقلال را قهرمان کند

مربی مستعفی باشگاه استقلال گفت: امیدوارم هر مربی که هدایت استقلال 
را بر عهده می گیرد بتواند برای استقلال جام بگیرد و روزهای خوبی را برای این 

تیم بزرگ رقم بزند.
از  خروج  و  آبی ها  از  جدایی  از  پس  )سه شنبه(   روز  عمران زاده«  »حنیف  
ساختمان باشگاه استقلال در جمع خبرنگاران اظهار داشت: برای مربیان 
بعدی استقلال آرزوی موفقیت می کنم. امیدوارم هر مربی که هدایت استقلال را 

بر عهده می گیرد بتواند برای استقلال جام بگیرد.
مربی مستعفی استقلال خاطرنشان کرد: استقلال خانه من است و هیچ وقت 

با این تیم که همیشه به آن علاقه داشته ام به مشکل برنخواهم خورد.
عمران زاده تصریح کرد: من پیش از این از استقلال یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون 

تومان طلب داشتم که با تعامل دریافت کردم.
وی در پایان گفت: سری قبل که به باشگاه استقلال آمدیم به ما چای ندادند 

اما این بار چای هم به ما دادند! 

من  نظر  به  گفت:  خوزستان  فولاد  باشگاه  مدیرعامل 
تکلیف قهرمان و تیم های سقوط کننده این فصل، روز آخر 

لیگ مشخص می شود.
آیا  اینکه  مورد  در  ایرنا،  با  گفت وگو  در  آذری  سعید 
کنفدراسیون فوتبال آسیا تکلیف میزبانی اهواز را در بازی 
پلی آف فولاد و العین مشخص کرده یا خیر؟ اظهار داشت: 
هنوز چیزی مشخص نیست. حتی من از مسوول روابط 
بین الملل فدراسیون فوتبال هم پیگیری کردم که او هم 
گفت کنفدراسیون فوتبال آسیا هم نمی داند باید چه کار 
کند. ما باید بدانیم تکلیف مان چیست که بتوانیم زیرساخت 
های خود را ارتقا دهیم و بازرس های کنفدارسیون را قانع 
کنیم. وی درباره پیروزی تیمش مقابل ذوب آهن در هفته 
شانزدهم لیگ برتر عنوان کرد: ما توانستیم نیم فصل اول 
لیگ را با پیروزی تمام کنیم و نیم فصل دوم را هم با برد 
شروع کنیم. واقعا بازی دشواری با ذوب آهن داشتیم. ذوب 
آهن تیم سرسختی است که مربی مثل مجتبی حسینی 
بالای سر خود می بیند. هرچند بعد از گل اول می توانستیم 
گل های بعدی را بزنیم اما بازی را کنترل کردیم و ۳ امتیاز 

شیرین گرفتیم.
مدیرعامل باشگاه فولاد خوزستان ادامه داد: واقعیت این 
است که راه زیادی تا پایان لیگ مانده است. ۱۴ بازی تا 
پایان فصل مانده و نمی شود هیچ تیمی را قضاوت کرد. 

تنها می توان پیش بینی کرد که تکلیف قهرمان این فصل 
مشخص  لیگ  پایانی  روز  در  کننده  سقوط  تیم های  و 

می شود.

آذری در خصوص برنامه غافلگیری که باشگاه فولاد به 
مناسبت تولد فرزند آیاندا پاتوسی پیش از بازی با ذوب آهن 
ترتیب دیده بود، گفت: فرزند پاتوسی دو روز پیش به دنیا 

آمده بود و ما هم تصمیم گرفتیم او را غافلگیر کنیم. این 
حرکت روی روحیه پاتوسی خیلی تاثیر داشت. دیدید که 

گل بازی را هم پاتوسی زد و بازی خوبی انجام داد.
وی در پاسخ به این سوال که آیا پاتوسی توانسته اضافه 
وزنش را کم کند؟ خاطرنشان کرد: پاتوسی رژیم غذایی 
خوب و اختصاصی دارد و خیلی وزن کم کرده است. او 
خودش را تقریبا به شرایط عادی رسانده زیرا ما به پاتوسی 
آماده و دیگر بازیکنان مان برای ادامه لیگ و پلی آف لیگ 
قهرمانان آسیا نیاز داریم. مدیرعامل باشگاه فولاد خوزستان 
با توجه به شرایط کرونایی خوزستان،  آیا  اینکه  در مورد 
رعایت  را  بهداشتی  پروتکل های  می تواند  فولاد  باشگاه 
کند، گفت: از ذوبی ها بپرسید که ما چطور پروتکل های 
بازیکنان  بازی،  را رعایت می کنیم. در همین  بهداشتی 
ذوب آهن را از قسمت ویژه فرودگاه رد کردیم. در بدو ورود 
به تمام عوامل ذوب آهن  ماسک، الکل و وسایل بهداشتی 
دادیم. کل اتوبوس و وسایل آنها را ضد عفونی کردیم، وقتی 
به هتل رسیدند دوباره کل وسایل را ضد عفونی کردیم، 
وسایل ضدعفونی ورزشگاه را ارتقا دادیم، در طول بازی 
هم مرتب رختکن و حتی توپ های بازی را ضد عفونی 
می کردیم. فکر نمی کنم هیچ باشگاهی مثل فولاد این طور 
پروتکل های بهداشتی را رعایت کند. ما از این نظر هیچ 

مشکلی نداریم.

سعید آذری: 

تکلیف قهرمان لیگ روز آخر مشخص می شود

رییس فدراسیون فوتبال، گفت: در فدراسیون جدید فضا برای ورود افراد فوتبالی 
کشورمان باز است؛ اگر حق رای داشتم با افتخار به علی کریمی رای می دادم.

»شهاب الدین عزیزی خادم« دوشنبه شب در گفت و گویی تلویزیونی اظهار 
داشت: من کار را به خدا واگذار کرده بودم و برای نتیجه شکر گذار خدا هستم و هر 
نتیجه ای رقم می خورد سرنوشت بود و برایم سخت نبود. نتیجه دست خداست و 

باید این را برای خودمان حل کنیم.
وی ادامه داد: فضای رقابت پایان گرفته و باید فضای دوستانه را آغاز کنیم . جا 
دارد از همه تشکر کنم که به هر صورت مستقلانه و با آگاهی رای دادند و جا دارد از 
کسانی که رای ندادند و دادند تشکر کنم. از رسانه  و از افراد انتخاباتی من که وقت 
گذاشتند، تشکر کنم. انشاالله همه کنار هم با نگاه جدید با همه ظرفیت ها استفاده 

کنیم و بتوانیم برنامه ها را جلو ببریم.
او اضافه کرد: به هر جا رسیدم لطف خدا بوده است. من از قلب زاگرس آمدم و به 

آن افتخار می کنم. به هیچ جا وصل نبودم.  
رییس جدید فدراسیون فوتبال گفت: من فکر می کردم رای من بیشتر است. در 
انتخابات گذشته من را کنار گذاشته بودند. من از بیرون نیامده بودم و مجمع از بنده 
شناخت داشتند چرا که در مجامع گذشته نیز حضور داشتم. در این انتخابات دو 
نواب رییس من رد صلاحیت شدند. نمی خواهم در مورد گذشته صحبت کنم اما 
می خواهم ذهن بینندگان را باز کنم که یک شبه نیامدم و الان هم در کنار مجمع 

هستم. جا دارد از همه افراد مجمع تشکر کنم.
عزیزی خادم عنوان کرد: آرایی که داده شده برای من آرای دلی بود نه دستوری. 

مجمع نشان داد که استقلال دارد.
عزیزی خادم عنوان کرد: زمان می خواهیم و مشکلات یک شبه حل نخواهد شد. 
در حال حاضر مهم ترین موضوع تیم ملی است. از تمامی ظرفیت ها در این رابطه 
استفاده می کنیم. از همه می خواهیم که ظرف دو ماه حیاتی به ما کمک کنند. در 
فدراسیون بر روی همه باز است. همه باید کمک کنند تا شرایط مساعد شود. امید 

فراوان دارم که مشکلات حل شود و ما به دور بعد مقدماتی جام جهانی صعود کنیم. 
کمک های فنی از اسطوره ها می خواهیم 

وی افزود: تصمیم های جمعی می گیریم. فوتبال نیاز به آرامش داریم. کمک های 
فنی از اسطوره ها می خواهیم. ما باید از تمامی ظرفیت دیپلماسی استفاده کنیم 
که میزبان مقدماتی باشیم. هرگونه بی قراری و نا آرامی هزینه های زیادی دارد. 
امیدوارم همه بسیج شوند و در کنار هم قرار بگیریم. چشم میلیون ها ایرانی به تیم 
ملی است. فوتبال متعلق به مردم است. به هر دلیلی ما در این فضا قرار گرفتیم و من 

مطمئن هستم همه در این باره دلسوز هستند. 
رییس فدراسیون فوتبال، اضافه کرد: با سوریه فیفادِی هماهنگ شده و ما با تیم 
ملی در این خصوص جلسه می گذاریم. فوتبال ملی ما گره خورده به این چهار بازی 
و ما باید از همه نظر برای این بازی ها آماده شویم. امیدوارم همه در این مسیر کمک 

کنند. ترجیح می دهیم بازی نکنیم تا اینکه با تیم های ناشناس بازی کنیم.
عزیزی خادم در خصوص منابع مالی فدراسیون فوتبال گفت: ما در برنامه مبلغی 
پیش بینی کردیم که حدود ۲۵۰ میلیارد است که البته زمان بر است. ما باید در ابتدا 
خیال خود را از تیم ملی راحت کنیم. مطالبات بسیار زیادی در فیفا داریم. باید مجوز 
اخذ آن را بگیریم. حدود هفت میلیون دلار طلب داریم. امیدواریم در بحث پرونده 
مارک ویلموتس نیز رقم کمتری را پرداخت کنیم. وزارت ورزش قبول کرده تا بخشی 
از آن را به فدراسیون کمک کند. مشکل آماده سازی تیم ملی را به امید خدا حل 

خواهیم کرد.
حق رای داشتم با افتخار به علی کریمی رای می دادم

وی در پاسخ به این پرسش که از بین نامزدهای ریاست فدراسیون فوتبال به چه 
کسی رای می داد، گفت: از بین چهار کاندید با افتخار به علی کریمی را می دادم. 
در فدراسیون به روی این عزیزان باز خواهد بود. این یک فرصت تاریخی است. من 
محصول همین فضا هستم. کاربلد هستند و تحصیل کرده؛ قول نمی دهم کانون 
مربیان به مجمع بیایند. فضای بسته آفت است. فدراسیون من از همین حالا به روی 

عزیزان فوتبالی باز است. آن ها افراد سالمی هستند.
رییس فدراسیون فوتبال تصریح کرد: برای انتخاب دبیر کل باید هیات رییسه 
تشکیل شود. ما شتاب زده عمل نمی کنیم. من رنگی نیستم و تیم مورد علاقه 

خودم تیم ملی است. 
وی در خصوص وی ای آر گفت: این کار حدود سه میلیون دلار می خواهد. خیلی 
از مشکلات داوری در همین رابطه است و ما تلاش خواهیم کرد که این مشکل 
حل شود. عزیزی خادم در مورد هیات های فوتبال استان ها و عملکردشان گفت: 
فدراسیون فوتبال اساسنامه ای دارد که خط کش ما است. اگر کار غیر قانونی انجام 
شود برنخواهیم تابید. فدراسیون در حوزه مدیریتی نیاز به تغییر خواهد داشت. به 
استان ها سفر خواهم کرد و از آن ها می خواهیم به ما پروژه دهند. ما نگاهی متمایز 

به قبل داریم. امید مناطق محروم به همین مجمع است.
وی در پایان بیان داشت: از همه استفاده خواهیم کرد. ما نگاه جدیدی خواهیم 
داشت. از همه رسانه ها تشکر می کنم و امیدوارم بیشتر عمل کنیم تا صحبت. از 
تمام ظرفیت ها استفاده خواهیم کرد برای تیم ملی. این تیم به کمک نیاز دارد. 
ما باید به مردم در این خصوص پاسخ دهیم. مطمئن هستم دوستان به ما کمک 

می کنند.

عزیزی خادم: عجولانه تصمیم نخواهیم گرفت؛

 زمان می خواهیم مشکلات فوتبال یک شبه حل نخواهد شد 
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با صدور قطعنامه،توافق اخیر با آژانس احتمالا لغو می شود؛

آیا پنجره های دیپلماسی در حال بسته 
شدن هستند؟

جلسه دوشنبه شب شورای حکام در حالی برگزار شد که سه کشور اروپایی 
یعنی آلمان، فرانسه و انگلیس در میان هشدارهای روسیه و چین پیش 
نویس قطعنامه ای علیه کشورمان را به نمایندگان سی و پنج کشور عضو 
این شورا ارائه دادند و قرار است این قطعنامه در روز جمعه رای گیری شود. 
این دومین بار در هشت سال گذشته است که ایران در چنین شرایطی قرار 

می گیرد.
جلسه دوشنبه شب با هدف گفتگو بر سر خروج ایران از پروتکل الحاقی و 
پس از سفر رافائل گروسی، دبیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به تهران و 
ایجاد یک توافق بین دو طرف شکل گرفت. غربی ها می گویند با ایجاد یک 
قطعنامه علیه ایران به دنبال محدود کردن فعالیت های هسته ای هستند و 
در عین حال نمی خواهند تلاش ها برای احیای توافق برجام اسیبی ببیند. 
این رویکرد دوگانه در حالی شکل گرفته که آنها اشاره ای به بی عملی خود 
در قبال تعهداتشان در برجام در سال های اخیر نداشته و تهران را متهم می 

کنند که با برداشتن گام هایی به عقب در مسیر خطرناکی گام بر می دارد.
خبرگزاری ها نوشته اند دیپلمات های آمریکایی روز پنجشنبه پیش نویس 
قطعنامه ای را توزیع کرده بودند که اعتراض آمریکا را تشریح کرده و از ایران 
می خواهد به طور کامل با بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی همکاری 
کند. بلومبرگ می گوید در این سند آمده است که بایدن روشن کرده که اگر 
ایران به اجرای کامل تعهداتش در برجام برگردد، آمریکا هم چنین خواهد 
کرد. این در شرایطی است که ایران بازگشت به تعهداتش را منوط به لغو همه 
تحریم های ایالات متحده می داند که با خروج از برجام و وضع آنها در دوره 

ترامپ به این توافق و ایران لطمه های بسیاری زده است.
 گزارش گروسی چه بود؟

گزارش رافائل گروسی در مورد فعالیت های هسته ای ایران محور اصلی 
بود که گفتگوها و عکس العمل ها بر اساس آن اتفاق افتاد. او در حالیکه 
درگزارشش تلاش داشت تا اعلام کند آژانس به دنبال حل مسائل با گفتگو 
بین طرفین است و شورای حکام هم از گفتگوی اعضا حمایت می کند، در 
ابتدای نشست  او از وجود ذارت تحول یافته ایزوتوپ در مکان اعلام نشده 
گفت از این بابت ابراز نگرانی عمیق کرد. گروسی مدعی شد که ایران در 
سه محل دیگر هم به سوالات آژانس جوابی نداده است و ادعای وجود 
مواد رادیواکتیو در تاسیسات اعلام  نشده در ایران را بار دیگر مطرح کرد و 
گفت: وجود ذرات متعدد اورانیوم با منشا انسانی، از جمله ذرات تغییر یافته 
ایزوتوپی، در مکانی که از سوی ایران اعلام نشده بود، نشانه واضحی از 
این است که مواد اتمی یا تجهیزات آلوده به مواد اتمی در آن مکان وجود 

داشتند.
رافائل گروسی با ادعای  تحولات قابل توجه طرح های اتمی ایران در 
ماه های گذشته، تاکید کرد که ایران باید دستورالعمل اصلاح شده ۳.۱ 
مقررات متمم این توافق را اجرا کند. او یادآور شد که عدم انجام این کار، با 

تعهدات ایران در مقررات متمم توافق پادمانی مغایرت دارد. 
او همچنین در مورد توافقش با ایران گفت: قبلا گفته بودم که توقف یا 
محدود شدن فعالیت های راستی آزمایی و نظارتی آژانس در این مرحله، 
باعث تاثیر جدی بر توانایی آژانس جهت گزارش درباره اجرای تعهدات 
ایران می شود. در تاریخ ۲۱ فوریه ۲۰۲۱، مکالمه ای با ]علی اکبر[ صالحی 
و ]محمدجواد[ ظریف در تهران داشتم تا به راهکار دوجانبه قابل قبولی 
برای تداوم فعالیت های ضروری راستی آزمایی آژانس برسیم. همان طور که 
اعلام شد، توانستیم به یک تفاهم فنی موقت برسیم... تاکید می کنم که 
این، یک تفاهم فنی موقت است و با قانون ایران نیز همخوانی دارد. این 
تفاهم همچنین آژانس را قادر می سازد که در صورت از سرگیری اجرای 
تعهدات هسته ای ذیل برجام توسط ایران، نظارت و راستی آزمایی کامل از 

آن تعهدات را ادامه بدهد.
 عواقب قطعنامه علیه ایران

در صورت صدور قطعنامه علیه جمهوری اسلامی ایران در شورای حکام، 
پرونده ایران می تواند به شورای امنیت سازمان ملل ارجاع شود. این اتفاق 
در حالی رخ می دهد که کارشناسان پیش از این هم از احتمال اینکه دولت 
بایدن راحت تر از دولت ترامپ بتواند به اجماع با اروپایی ها دست یابد اشاره 

کرده بودند.
در قطعنامه ای که نسخه ای از آن در اختیار خبرگزاری های فرانسه و رویترز 
قرار گرفته ، قدرت های اروپایی نسبت به عدم توضیح قابل قبول از سوی 
تهران درخصوص ذرات اورانیوم یافت شده در دو سایت پیشین هسته ای 
ایران، ابراز »نگرانی عمیق« کرده اند. این در حالیست که روسیه از همان 
ساعات اول مطرح شدن این بحث با آن مخالفت کرد و این اقدام را عاملی 

برای تیره و تار شدن چشم انداز برجام دانست.
محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه کشورمان هم در آستانه اجلاس 
شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی هشدار داد و گفت: حرکت 
غلطی را اروپایی ها با حمایت از آمریکا در شورای حکام شروع کرده اند، 
فکر می کنیم این حرکت باعث به هم ریخته شدن شرایط خواهد شد. به 
هم ریختگی شرایط کنونی را از طریق سفیر ایران در وین به همه اعضای 
شورای حکام توضیح داده ایم، امیدواریم عقل غلبه کند و اگر چنین نشود 
راهکارهایی داریم. علی اکبر صالحی، رئیس سازمان انرژی اتمی در دو روز 
گذشته درباره عواقب تصویب این قطعنامه هشدار داده  و گفت که ایران 
واکنش جدی نشان خواهد داد. او همچنینی اعلام کرده بود ایران در این 
زمینه نامه مکتوب برای اعضای شورای حکام فرستاده ولی به جزئیات آن 
اشاره نکرد. در شرایطی که انتظار می رفت دولت بایدن نگاه جدی تری به 
برجام داشته باشد، قطعنامه علیه ایران به پیشنهاد اروپایی ها و همراهی 
ایالات متحده می تواند اسیب های جبران ناپذیری به روند اتفاقات زده 
و اوضاع را از شرایط فعلی بدتر کند. این کشورها در حالی ایران را بابت 
برداشتن گام هایی به عقب و توقف اجرای پروتکل الحاقی سرزنش می کنند 
که خود با بی عملی در مقابل دستورات ترامپ، عملا پایشان را از ماجرای 

برجام کنار کشیده بودند. 
خبرگزاری رویترز در گزارشی تحلیل کرده که ممکن است ایران در واکنش 
به این قطعنامه، توافق سه ماهه اخیر خود با آژانس انرژی اتمی را لغو کند. 
این احتمال به ویژه با رویکرد منفعلانه گروسی که هفته گذشته در تهران 
راضی از توافق به نظر می رسید و حالا در وین لب به کنایه باز و ایران را 
متهم به استفاده از بازرسی های فنی برای چانه زنی های سیاسی می کند،  

تشدید می شود.
به نظر می رسد که قطعنامه شورای حکام در صورت تصویب می تواند 
پنجره های نیمه باز دیپلماسی را حداقل برای مدتی کاملا بسته و اوضاع را 

به سمت بگومگوهای سیاسی بیشتر ببرد.

 سخنگوی دولت ادعای آمریکا مبنی بر اعتقاد به دیپلماسی را لفاظی ریاکارانه 
و غیرقابل قبول ارزیابی کرد و گفت:  منتظر اقدام عملی آمریکا هستیم و دولت 
آقای بایدن نمی تواند با اجرای سیاست ترامپ، توقع نتیجه متفاوت داشته باشد. 

علی ربیعی روز سه شنبه در نشست خبری و در پاسخ به خبرنگاران درباره 
نشست برجامی و شروط ایران برای این نشست، گفت: پیشنهاد سه کشور اروپایی 
برای برپایی نشست و دعوت از آمریکا برای مهمان ابتکاری برای حل مسائل بود اما 

از نظر ما این زمان، زمان مناسب برای این نشست نیست.
به  اعتقاد  بر  آمریکا مبنی  لغو رفع تحریم ها، ادعای  اینکه بدون  بیان  با  وی 
دیپلماسی یک لفاظی ریاکارانه و غیرقابل قبول به نظر می آید، ادامه داد: نباید 

جای ظالم و مظلوم در یک کنش سیاسی و رسانه ای جابجا شود.
سخنگوی دولت با اشاره به اینکه زمان زیادی از ظلم ترامپ در پاره کردن برجام 
و ظلم او به جامعه جهانی، نگذشته است، اظهارکرد: همه شرکای برجام امروز 
ابتدا باید کشور و دولتی که از میزی که برای آن بیش از دو سال مذاکره و تلاش 
شد، برخاسته را به جای خود بنشانند و بعد وارد مباحث دیگری شوند. پیش از هر 
مذاکره ای باید نسبت به صداقت آمریکا در جدیت بازگشت به توافقات مطابق نص 

برجام مطمئن شویم و تنها معیار گام های عملی آمریکا است.
ربیعی افزود: ما از هر اقدامی از سوی اعضای باقیمانده در برجام برای سوق 
دادن آمریکا در رسیدن ایران به چنین اطمینانی استقبال می کنیم و به دیپلماسی 

به عنوان تنها راه حل خروج از بن بستی که آمریکا ایجاد کرده پایبند هستیم.
دولت بایدن با اجرای سیاست ترامپ نمی تواند توقع نتیجه متفاوت داشته باشد

وی در عین حال خاطرنشان کرد: آغاز یک فرایند دیپلماتیک موثر به  حداقلی 
از حسن نیت نیاز دارد که آمریکا مطابق قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان 
ملل متحد تا کنون از آن سرباز زده است. منتظر اقدام آمریکا هستیم و دولت آقای 

بایدن نمی تواند سیاست ترامپ را اجرا کند و توقع نتیجه متفاوت داشته باشند.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری اضافه کرد: اولین قدم آمریکا اعلام 
بازگشت به برجام و انجام تعهداتش است و ایران در بالاترین سطح اعلام کرد پس 

از اجرای تعهدات آمریکا، همه اقدامات جبرانی خود را متوقف می کند.
سخنگوی دولت در واکنش به پیش نویس قطعنامه ضد ایرانی و نشست پیش 
روی شورای حکام آژانس گفت: توقف اجرای پروتکل الحاقی بر اساس قانون 
مصوب مجلس، اقدامی توازن بخش بر مبنای بند ۳۶ برجام بود که به یک 
طرف حق می دهد در صورت عدم پایبندی طرف های دیگر به تعهدات، متقابلًا 
تعهداتش را بطور جزئی یا کلی متوقف کند. ما هم در همین چارچوب عمل 

کردیم.
توافق با  آژانس پیام روشن حسن نیت ایران بود 

وی تصریح کرد: در پاسخ به این زمزمه ای که کشورهای اروپایی راه انداختند، 
نماینده کشورمان طی بیانیه ای اعلام کرد در صورت تصویب هر قطعنامه علیه 
ایران قطعنا واکنش مناسب اعمال و تصمیمات مقتضی اتخاذ خواهد شد، از 
جمله بازنگری در توافق نامه بین آژانس و سازمان انرژی اتمی. نماینده ما در آژانس 

هم این هشدار را داد.
ربیعی با تاکید بر اینکه همچنان به برجام پایبندیم، گفت: در صورت از سرگیری 
تعهدات سایر طرف ها، به سرعت و بدون فوت وقت تمامی تعهدات خود از جمله 

اجرای کامل پروتکل الحاقی را از سر خواهیم گرفت.
 دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری اضافه کرد: توافق اخیر صورت 
گرفته بین ایران و آژانس بین المللی انرژی هسته ای نشان دهنده حسن نیت ایران 
و ثبات قدم ما برای اطمینان بخشیدن به جامعه بین المللی درباره تعهد خدشه 

ناپذیر ما در صلح آمیز بودن فعالیت های هسته ای است.
دلیلی برای نگرانی از توقف اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی وجود ندارد

وی افزود: ما انتظار داریم که این حسن نیت با حسن نیت متقابل از سوی 
اعضای شورای حکام مواجه شود. از نظر ما با توافق انجام شده، هیچ دلیلی برای 

نگرانی از توقف اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی وجود ندارد.  
سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: با این حال، اگر آمریکا واقعا دلیلی برای نگرانی 
دارد باید با بازگشت به تعهداتش در برجام زمینه را برای عمل متقابل ایران و این 
نگرانی مصنوعی برطرف کند. رفع نگرانی در دستان خودشان است. ما برای 
اعلام موضع و گام های جبرانی عجله نداریم اما هر اقدام مثبت یا منفی را با 

اقدامی متناظر و متناسب و در زمان خود و به شیوه مقتضی پاسخ خواهیم داد.
دستیار ارتباطات اجتماعی با بیان اینکه تکرار تاریخ چند سال گذشته فایده ای 
ندارد و فشار حداکثری جواب نداده است، گفت: بیانیه ها و بردن به سمت ادامه 
فشارها، به صلح جهانی کمک نمی کند و نمی تواند امنیت جهانی را متضمن 
شود. ما راه دیپلماسی را توصیه کردیم و در این زمینه حرف های قانون مند داریم. 
هیچ کسی به طور حقوقی، خللی در قانونمندی مباحثی که داریم وارد نکرده 

است و بیشتر لفاظی های سیاسی به کار گرفته می شود.
موتاسیون یا جهش ایرانی کرونا مورد تایید وزارت بهداشت نیست

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی نسبت به اظهارات درباره کرونا جهش یافته 
ایرانی و برنامه دولت برای کنترل این بیماری گفت: یک موضوع  واکسن در ارتباط 
با تضمین سلامت در برابر کرونا است. تزریق و نوبت بندی آن یک امر اجتماعی 

است و همه باید احساس عدالت کنند و احساسی که هیچ تبعیضی در این زمینه 
نیست.

وی با اشاره به تاکیدات رییس جمهوری بر این موضوع ادامه داد: براین اساس 
سند ملی واکسیناسیون کرونا را نوشتیم که این سند در دو جلسه ستاد ملی بحث 

شد و قطعا چیزی خلاف این سند توسط وزارت بهداشت عمل نخواهد شد.  
ربیعی با اشاره به اینکه فاز یک واکسن کرونا شامل کادر درمان، کارکنان سلامت 
و جانبازان و مشاغلی مانند غسال ها و سالمندان مقیم آسایشگاه ها،   می شود، 
اظهار کرد: واکسیناسیون این افراد در فاز یک آغاز شد و تا قبل از پایان این فاز 

هیچ واکسیناسیونی آغاز نخواهد شد.  
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری با تاکید براینکه واژه موتاسیون 
ایرانی یا جهش ایرانی ویروس کرونا که به نقل از نایب رییس مجلس منتشر 
شده، درست نیست و صحت ندارد، گفت: تا امروز از میان گونه هایی که با مبداء 
انگلیس، آفریقای جنوبی، برزیل و کالیفرنیا وجود دارند، صرفا کرونای انگلیسی در 

ایران مشاهده شده است.
وی افزود: متاسفانه انتقال ناقص مطالب مطروحه هفتگی در ستاد ملی مقابله 
با کرونا آن هم از جانب افراد غیر از سخنگوی رسمی این ستاد و یا پوشش خبری 
ناقص آن در مواردی موجب سوء تفاهم و سوء برداشت شده است و امیدواریم دیگر 

شاهد تکرار این نوع موارد نباشیم.
ارجاع لوایح مرتبط با FATF به مجلس موضوعیت ندارد

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی مبنی بر بررسی رفع ابهامات FATF در 
کمیته مشترکی بین دولت و مجمع و این اظهارنظر دبیر مجمع تشخیص مصلحت 
نظام که در حال بررسی پیشنهادات ارسالی به مجلس هستند، گفت: تاکنون 
چهار جلسه بین نمایندگان دولت در بالاترین سطح برگزار شده است و سه وزیر 
اقتصاد، امور خارجه و نفت به همراه معاون حقوقی رییس جمهوری و رییس کل 
بانک مرکزی در جلسات مجمع شرکت کرده و ابعاد زیان بارعدم تصویب این لایحه 

را مورد بحث قرار داده اند.
وی با بیان اینکه قرار شده نقطه نظرهای جمع بندی شده براساس ابهامات 
مجمع، توسط وزیر امور اقتصادی و دارایی تدوین و ارائه شده و در اختیار مجمع 
قرار گیرد، گفت: از اینکه شرایطی ایجاد شد تا همکاران ما در دولت بتوانند نقطه 
نظرات خود را بیان نمایند، از مجمع تشخیص مصلحت سپاسگزاریم و همه ما 
امیدواریم تصمیمی اتخاذ شود که منافع ملی و زندگی اقتصادی مردم را تضمین 

کند.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری درباره اظهارات دبیر مجمع و طرح 
برخی مسائل مبنی بر احتمال ارجاع این لوایح به مجلس اظهار کرد: این اظهارات 
را در رسانه ها دیدم و اطلاعی ندارم. اما با توجه به اینکه موضوع از طریق مقام 
معظم رهبری به مجمع ارجاع شده و ایشان با تمدید زمان بررسی هم موافقت 
کرده اند و این لوایح در مجلس قبل تصویب شده است، ارجاع به مجلس و هر گونه 

بحث جدید موضوعیتی ندارد. 
وی با بیان اینکه تصور نمی کنم این جمع بندی مجمع باشد، گفت: اجازه دهید 
ابعاد این قضیه باز شود و دوستان در رسانه ها کار کارشناسی کنند تا به تصمیم 

مناسب برسیم.
  سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: برداشت و دیدگاه های بدنه کارشناسی دولت 

در بخش های سیاست خارجی، حقوقی و بانکی بیان شده است.

 تحریم ها راهی جز عقب نشینی و شکسته شدن ندارد
سخنگوی دولت در پاسخ به این سوال که شما در یادداشتی نوشتید که » عدم 
موافقت با fatf در دوران پس از تحریم و عقب راندن تحریم ها چالش جدیدی در 
پیش روی مبادلات تجاری و مالی ما نمایان خواهد شد« و بفرمایید چطور می گویید 
تحریم ها دارد برداشته می شود در حالی که نشانه ای از رفع تحریم نیست و ثانیا 
آیا شما ضمانت می دهید که با تصویبfatf مشکلات کشور حل شود، گفت: این 

سوال شما حاوی سه نکته است.
وی ادامه داد: نکته اول اینکه همانگونه که نوشتم معتقدم FATF چه در دوران 
تحریم و چه در عقب رانده شدن تحریم هزینه زیادی بر کشور تحمیل خواهد کرد. 
این را براساس حضور در جلسات متعدد از دولت یازدهم و مباحث مطرح شده 

بیان می کنم.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری اظهار کرد: این استراتژی عام که 
آب از سر گذشت چه یک وجب و چه صد وجب استراتژی غلطی است و هر آن 
ممکن است از تحریم بیرون بیاییم. همین الان هزینه ریسک ما به ۶ یا ۵ می آید و 
این هزینه ریسک را برای بیمه ها، کشتی رانی و تبادلات مالی مقایسه کرده و تردید 

نکنید که در این زمنیه منافع وجود دارد.
وی افزود: نکته دوم از من پرسیده اید چگونه تحریم ها دارد برداشته می شود 
در حالی که نشانه ای از رفع تحریم دیده نمی شود و آن را وعده پوچ دولت می 
خوانید.  شرایط سال ۹۲ را هیچ کس فراموش نکرده دورانی که با چندین قطعنامه 
شورای امنیت و تهدید جنگ، مواجه بودیم و کشور توسط منتخب مردم تحویل 

گرفته شد اما ما تحریم ها را با حمایت مقام معظم رهبری به عقب راندیم. 
ربیعی تصریح کرد: الان نه آن قطعنامه ها را داریم  و نه تهدید به حمله و اجماع به 
حمله به کشور. شاید برخی فکر کنند این اظهارات غلوآمیز است اما آنها خودشان 
گفته اند در این زمینه ها دارند به اجماع می رسند.  شاید عده ای نخواهند قبول 
کنند ولی هم مردم ایران و هم دولت ها و ملت های جهان می دانند سال ۹7 ایران 
با یک پدیده مالیخولیایی ترامپ روبرو شد. دولت جدید آمریکا چاره ای جز عقب 

نشینی از تحریم نداشت و اظهارات اخیر او هم این را نشان می دهد.
وی اضافه کرد: سه مقام امریکایی هم گفته اند فشار حداکثری تاثیر نداشته 
است. بله هنوز هم من معتقدم تحریم ها راهی جز عقب نشینی و شکسته شدن 

ندارد.
سخنگوی دولت نکته سوم را لغو تحریم ها عنوان و خاطرنشان کرد: آمریکا 
چاره ای جز لغو تحریم ها که لازمه اجرای قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت ملل 
متحد است، ندارد. هرچند دولت جدید امریکا به سبک دولت پیشین، بازی 
بیهوده و باخت- باختی را آغاز کرده که نتیجه ای بهتر از آنچه ترامپ بدست آورد، 
نخواهد داشت. با این وصف، جامعه جهانی و دولت آمریکا ناچار به عقب نشینی 

از مواضع فعلی و برگشت به قول هایی است که در دوران انتخابات داده است. 
وی ادامه داد: به زودی خواهد فهمید که لغو تحریم ها بهترین و سریع ترین راه 
مطمئن برای بازگشت همه طرف ها به تعهدات و از سرگیری دیپلماسی نتیجه 

بخش است. 
نتانیاهو از بازگشت دیپلماسی و احیای برجام نگران است

سخنگوی دولت در  واکنش به اتهام وزیر دفاع اسرائیل به ایران برای حمله علیه 
کشتی اسرائیلی در خلیج عمان گفت: استراتژی ما در منطقه ایجاد آرامش و ثبات 
است و امنیت آب راه های تجاری، اولویت همیشگی ما بوده است. خلیج فارس 
و دریای عمان حوزه امنیتی بلافصل ماست و ما در تامین امنیت منطقه، خلیج 
فارس و دریای عمان پیشگام بوده ایم و طرح صلح هرمز بر مبنای همین استراتژی 

بوده است. 
وی افزود: نه تنها ایران بلکه همه دنیا بر فرافکنی رژیم اسرائیل واقف ند. نتانیاهو 
با این ادعاها چه هدفی در سیاست داخلی  و خارجی دارد. دم خروس از اظهارات 
نتانیاهو پیدا شد. نگرانی او از بازگشت دیپلماسی و احیای برجام است. او وحشت 
زده از برداشته شدن فشار ترامپ از کشورهای منطقه و ایجاد وفقه در روند عادی 
سازی این رژیم در منطقه است. تحرکات مشکوک اسرائیل در منطقه را با دقت 
رصد می کنیم.  ربیعی با اشاره به اینکه به لحاظ اصولی اجرای قطعنامه های 
شورای امنیت ملل متحد نیازی به مذاکره ندارد، اظهار کرد: همانطور که اجرای 
تعهدات همه طرف ها در برجام نیازمند مذاکره مجدد نیست، مذاکره درباره قانون 
و مقررات بین المللی نوعی بدعت گذاری است که پایه های ثبات بر اساس قانون 
را سست می کند. هرچند پیشنهاد آقای بورل را مبتنی بر حسن نیت ایشان 
می دانیم اما هنوز به دلایل مجاب کننده و اطمینان بخشی که از ضررهای چنین 

نشستی جلوگیری کند، نرسیده ایم. 
وی با ابراز تاسف از ادامه دادن دولت جدید آمریکا به روال دولت پیشین در نقض 
قطعنامه ۲۳۳۱ شورای امنیت و تحریم مردم ایران که نتایج ضد انسانی بر زندگی 
روزمره مردم داشته است، گفت: از نظر ما شعار »بازگشت آمریکا« که دولت آقای 
بایدن آن را تکرار می کند چیزی جز حرف های توخالی نیست. آمریکا همچنان از 
جامعه بین المللی منزوی است و میراث رژیم ترامپ را با ارزش می داند. ما منتظر 
گام های عملی دولت آمریکا برای اثبات حسن نیت در پایبندی به قوانین و توافقات 

پیشین هستیم.

سخنگوی دولت: 

ادعای آمریکا مبنی بر اعتقاد به دیپلماسی ریاکارانه است

 مدیر برنامه مطالعات جهانی مرکز بررسی های استراتژیک 
ریاست جمهوری تاکید کرد: هرگونه صدور بیانیه و قطعنامه 
احتمالی علیه ایران در نشست اخیر شورای حکام سیگنال 
و  اروپایی  طرف های  حسن نیت  و  است  تهران  به  منفی 
آمریکایی را زیرسوال برده و بر دیوار بی اعتمادی میان ایران و 

آمریکا و اروپا می افزاید. 
»دیاکو حسینی« درباره رد پیشنهاد جوزپ بورل، مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا و هماهنگ کننده برجام برای 
برگزاری یک نشست غیررسمی با حضور ایران و آمریکا از 
سوی تهران گفت: در شرایطی که دولت بایدن فعالیت و کار 
خود را با اعتمادسازی و جبران بخشی از اقدامات اشتباه 
دولت ترامپ آغاز می کرد، پاسخ به این پیشنهاد می توانست 
بر حفظ تحریم ها  باشد. وی اظهار داشت: اصرار  مثبت 
تاکید بر دخیل کردن موضوعات  آنها در کنار  و عدم لغو 
سنگ بنای  ایران  با  جامع تر  توافق  یک  در  غیربرجامی 
بی اعتمادی میان ایران و دولت بایدن را گذاشت و بر دیوار 
پیشین  بی اعتمادی میان دو کشور افزود و هرگونه اعتمادی 
را نسبت به این موضوع که می توان با دولت جدید آمریکا به 

دیپلماسی موثر دست زد را تضعیف کرد و از بین برد.
ایرانی  ارشد مسائل استراتژیک  این کارشناس  به گفته 
نگران است حضور در نشست مورد نظر هماهنگ کننده 
ارشد برجام، بازگشت ایالات متحده به توافق هسته ای را 
به صورت ضمنی رسمیت ببخشد آن هم در حالی که هنوز 

واشنگتن تحریم ها را لغو نکرده است.
دستور کار نشست مورد نظر بورل روشن نبود

یک  به  دستیابی  به  آمریکا  تاکید  به  اشاره  با  حسینی 
نشست  کار  دستور  کرد:  تصریح  ایران  با  جامع تر  توافق 
ایرانی نگران  مورد نظر جوسپ بورل روشن نبود و طرف 
است موضوعات غیربرجامی مورد نظر آمریکا در این جلسه 
مطرح شود در حالی که ایران مایل به پذیرش این موضوعات 

نیست.
وی ادامه داد: این نشست پایه گذار بدعتی می شد که 
می توان نسبت به قطعنامه های شورای امنیت یا توافقات و 
پیمان های بین المللی مجددا مذاکره کرد در حالی که هیچ 

کشوری برای اجرای قطعنامه های شورای امنیت تاکنون 
مذاکره نکرده است.

به گفته این تحلیلگر ارشد مرکز بررسی های استراتژیک 
ریاست جمهوری، تا زمانی که آمریکا نشانه قوی و مثبتی 
به ایران ارسال نکند که می خواهد با حسن نیت به برجام 
کنونی برگردد و قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت را به شکل 
کنونی اجرا کند، امکان ادامه کار به شکل دیپلماتیک وجود 
ندارد و تا زمانی که اعتمادسازی ای انجام نشود، ایران نیز 

سیاست خود را ادامه خواهد داد.
دولت بایدن حدود یک ماه فرصت دارد تا حسن 

نیتش را نشان دهد
برجام در  با حذف عوامل موثر،  اینکه  بیان  با  حسینی 
سراشیبی قرار گرفته  است، خاطرنشان کرد: این سراشیبی 
را در مسیر تشدید بحران قرار داده است.  آمریکا  و  ایران 
بنابراین در صورتی که در هفته های آینده اعتمادسازی از 
سوی آمریکا انجام نشود، احتمال انجام اقدامات بیشتر از 

سوی ایران و افزایش تنش ممکن است.
وی با اشاره به اینکه پیش رو بودن ایام نوروز و انتخابات 
نیز  اعتمادسازی  زمان  تا  شده  موجب  جمهوری  ریاست 
کاهش یابد، ابراز داشت: دولت بایدن فرصت کوتاهی – شاید 
حدود یک ماه – را دارد تا گامی بلند و چشم گیر بردارد تا به 
ایران اثبات کند برای احیای برجام جدی است و به دنبال 
زیاده خواهی هایی که ترامپ آنها را دنبال می کرد، نیست. 
اگر این اقدام انجام شود، حداقل ریل گذاری های لازم برای 

دیپلماسی موفق انجام می شود.
این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی در گفت وگو 
با ایرنا با اشاره به احتمال وقوع اتفاقات غیرقابل پیش بینی 
تاثیرگذار در برجام و روابط ایران و آمریکا بیان کرد: ممکن 
است در این مدت اتفاقات غیرقابل پیش بینی ای رخ دهد. 
در این مدت هم شاهد بروز اتفاقاتی در اربیل عراق بودیم که 
با حمله نیروی هوایی آمریکا در مرز سوریه و عراق پاسخ داده 
شد که می توانست زنجیره ای از اقدامات خطرناک را در پی 

داشته باشد.
غلتیدن اروپا به آمریکا موجب حل بحران برجام نمی شود

حسینی با بیان اینکه احتمال وقوع هرگونه اتفاق غیرقابل 
پیش بینی کنترل نشده هم در خلیج فارس و هم غرب آسیا 
بازیگران قابل توجهی  و  یادآور شد: کشورها  وجود دارد، 
ایران و  هستند که علاقه مندند این تنش زدایی در روابط 
آمریکا رخ ندهد و به همین خاطر، ممکن است آنها دست 
به اقدامات تخریبی و خرابکارانه بزنند.  برای اجتناب از این 
مسئله، دولت بایدن در اسرع وقت باید اقدامی مطمئن و 

مثبت را شروع کند تا به دیپلماسی دست بزند.
هسته ای  موضوع  در  هم  اروپایی ها  رویکرد  درباره  وی 
عنوان کرد: آنها هم از دیپلماسی حمایت کرده و از بن بست 
ایجاد شده خوشحال نیستند. آنها برجام را دستاورد امنیتی 
و سیاست خارجی خود می دانند. به همین خاطر آنها باید 
متوجه اهمیت حفظ برجام باشند و منافع هر دو طرف را در 
نظر بگیرند. مدیر برنامه مطالعات جهانی مرکز بررسی های 
استراتژیک ریاست جمهوری با بیان اینکه غلتیدن به سوی 
آمریکا به این امید که بایدن درصدد بهبود و تقویت مناسبات 
به حل  و منجر  نتیجه عکس داشته  فراآتلانتیکی است، 
بحران نمی شود، گفت: آنها باید نقش موثری را برای حفظ 
برجام ایفا کنند و این نقش می تواند در سوق دادن و ترغیب 
آمریکا برای بازگشت به توافق هسته ای و جلوگیری از تشدید 

بحران باشد.
حذف 1+۴ در مذاکرات برجام موجب سنگ اندازی 

آنها می شود
حسینی در پاسخ به این سوال که آیا بهتر نیست که ایران 
و آمریکا برای بازگشت به توافق با یکدیگر به شکل دوجانبه 
گفت وگو کنند، اظهار داشت: این کار محاسن و معایبی 
زودتر  و  پیچیدگی مسئله  آن، کمتر شدن  دارد. محاسن 
حل شدن آن است. اما عیبی که این روش دارد آن است 
که کشورهای ۱+۴ منافع مختلفی دارند و نادیده انگاری آنها 
موجب سنگ اندازی از سوی این کشورها می شود که کنترل 

آنها لزوما در دست آمریکا نیست.
وی افزود: از نظر عملیاتی شاید بهتر بود که مذاکرات برای 
بازگشت به برجام دوجانبه انجام شود ولی این کار ممکن 
نیست به خصوص اینکه عدم مذاکره دوجانبه و مستقیم با 

آمریکا جزو خطوط قرمز نظام است.
این کارشناس ارشد مسائل استراتژیک درباره نظر روسیه و 
چین هم تصریح کرد: آنها نگران از افزایش بحران هستند و 
می خواهند بحران گسترش پیدا نکند و موضوع میان ایران 
و آمریکا حل و فصل شود چراکه نمی خواهند مجبور به 
انتخاب شده و مسئله ای به مجموعه مسائل شان در عرصه 
نظام بین المللی افزوده شود. با این حال، آنها اشتیاق و 

انگیزه زیادی برای دستیابی به راه حل ندارند.
صدور قطعنامه یا بیانیه ضد ایرانی آثار منفی بر روند 

دیپلماسی دارد
به گفته حسینی، تنها کاری که روسیه و چین می توانند 
انجام دهند تشویق آمریکا برای بازگشت به برجام است ولی 
به دلیل حجم اختلافات و رقابت هایی که میان واشنگتن با 
مسکو و پکن وجود دارد، اعتماد زیادی میان این کشورها 
عرصه  این  وارد  چندان  نیز  آنها  و  ندارد  وجود  یکدیگر  به 
نمی شوند. وی درباره تاثیر صدور یک قطعنامه یا بیانیه علیه 
ایران در نشست اخیر شورای حکام و تاثیر این مسئله بر توافق 
موقت میان ایران و آژانس و همچنین برجام خاطرنشان کرد: 
توافق ایران و آژانس اقدامی برای اعتمادسازی و نشان دادن 
لغو  است.  دیپلماسی  و  اختلافات  رفع  برای  نیت  حسن 
اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی اقدامی در چارچوب اهرم 
فشار به آمریکا برای بازگشت هرچه سریع تر به برجام است 
وگرنه ایران تغییری در دکترین هسته ای خواهد نداده است. 
این استاد دانشگاه با تاکید بر اینکه هرگونه بیانیه یا قطعنامه 
ضد ایرانی علیرغم آن حسن نیت، آثار منفی، عینی و روانی 
بر ادامه روند دیپلماسی خواهد گذاشت، ابراز داشت: این 
بیانیه یا قطعنامه جزو همان موارد خلاف انتظار ایران را 
داشته و نقش مداخله کننده را دارد. امیدوارم طرف مقابل 
دچار این اشتباه نشود چراکه اقدام ایران اصولی و براساس 
حقوق حقه خود است. حسینی اضافه کرد: هرگونه صدور 
بیانیه و قعطنامه احتمالی علیه ایران در نشست اخیر شورای 
حکام سیگنال منفی به تهران است و حسن نیت طرف های 
اروپایی و آمریکایی را زیر سوال برده و بر دیواری بی اعتمادی 

میان ایران و آمریکا و اروپا می افزاید.

دیاکو حسینی تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی:
صدور قطعنامه یا بیانیه در شورای حکام سیگنال منفی به ایران است
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هر که درختی بکارد و یا آبراهی حفر کند که 
کسی در آن بر او پیشی نگرفته باشد و یا زمین 
مرده ای را آباد کند ، آن زمین ، به حکم خدا و 

رسولش ، از آنِ او است .
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تهذیب الأحکام

طرح:مهدی عزیزی 

جدیدترین روش قاچاق چوب!

کنایه مسعود پزشکیان به اصولگرایان مجلس یازدهم 
نماینده مردم تبریز در مجلس گفت: کنار نشستن و نقد کردن کار راحتی است اما اجرای آن وعده  سخت، 
امیدواریم دوستان مجلس یازدهم در عمل به وعده ها موفق باشند.مسعود پزشکیان با اشاره به حضور اکثریتی 
اصولگرایان در مجلس یازدهم گفت: فراکسیون سیاسی در این دوره پارلمان به آن شکل که باید، وجود ندارد. 
اکثریت اصولگرا هستند و یک فراکسیون از مستقلین اکنون شکل گرفته است و آن نمایندگانی که به اسم 
اصولگرا نبوده و به قولی شبیه سایرین نیستند، در آن حضور دارند که البته چندان فعال نیست.نماینده 
تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس در پاسخ به سوالی درخصوص عملکرد خود در دوره یازدهم، اظهار داشت: 
منتظریم تا ببینیم کسانی که قرار است معجزه کنند، چه می کنند. زیرا حرف زدن بسیار راحت و در کناری 
نشستن و نقد کردن ساده است؛ اما اجرا کردن کار ساده ای نیست؛ امیدواریم که موفق شوند و ادعاهایی 

وجود دارد را اجرایی کنند.

حقوق اسفند بازنشستگان زودتر پرداخت می شود 
مدیرکل مستمری های سازمان تامین اجتماعی از پرداخت حقوق اسفند بازنشستگان و مستمری بگیران 
این سازمان زودتر از موعد مقرر خبر داد. ناهید حیدری گفت: همه ماهه حقوق بازنشستگان و مستمری 
بگیران این سازمان از بیستم الی سی ام پرداخت می شود لیکن با دستور مدیرعامل این سازمان، حقوق 

اسفند بازنشستگان عزیز زودتر از موعد مقرر و از هفته آتی پرداخت خواهد شد.
وی با اشاره با اعمال متناسب سازی حقوق بازنشستگان مشاغل سخت و زیان آور افزود: بازنشستگان و 
مستمری بگیران مشاغل سخت و زیان آور به همراه مستمری اسفند، مبلغ ترمیم شده متناسب سازی خود 

را نیز دریافت می کنند.

خودرو های با جریمه بالای ۳ میلیون تومان توقیف می شوند 
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی با بیان اینکه تردد در شهر های قرمز و نارنجی ممنوع است، گفت: 
همچنین خودرو هایی که بالای ۳ میلیون تومان جریمه دارد، توقیف می شود.سردار هادیانفر در بازدید از 
مرکز ۱۹7 گفت: تردد در شهر های قرمز و نارنجی ممنوع است و رانندگان می توانند از کمربندی های شهری 
استفاده کنند.رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی ناجا افزود: محدودیت تردد شبانه در همه شهر ها از ساعت 
۲۱ تا ۳ بامداد وجود دارد.رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی ناجا تأکید کرد: خودرو هایی را که یک میلیون 
تومان جریمه داشته باشد، توقیف نمی کنیم، ولی خودرو هایی که بالای ۳ میلیون تومان جریمه دارند، توقیف 

می شود.

کنایه محسن رضایی به سیاست خارجی ایران
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره سیاست خارجی کشور گفت: باید به جای سراب ۵+۱ واقعیت 
۲۵+۱ را دنبال می کردیم.محسن رضایی در توییتر نوشت: اگر دیپلماسی رسمی ما با محور قرار دادن منافع 
ملی بر ۱۵ کشور همسایه و ۲۵ کشور دیگر منطقه متمرکز شده بود و به جای سراب ۵+۱ واقعیت ۲۵+۱ را 
دنبال می کردیم امروز با به میدان آوردن فعالان بخش خصوصی کشورمان، بی اثر شدن تحریم های ظالمانه 

را شاهد بودیم.

شیمیدر برنده رالی جذاب بلندقامتان
دیشب دیدار جذاب دو تیم مدعی بسکتبال ایران در نهایت به نفع شاگردان مصطفی هاشمی خاتمه 
یافت و بالاخره شیمیدر در مصاف با مهرام پیروز شد و مهرام اولین شکست فصل را تجربه کرد. مهرام در پایان 
کوارترهای اول، دوم و سوم برابر حریف پیروز بود و در نهایت شیمیدر با برنده شدن در کوارتر چهارم، پیروزی در 

شاه مسابقه جذاب این هفته لیگ بسکتبال ایران را از آن خود کرد.

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم  خبرداد:

کلاهبرداری ۱۰۰ میلیونی با ادعای پرداخت
 وام ۱6 میلیاردی

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان از دستگیری یک زوج کلاهبردار در قم خبر داد و 
گفت: متهم مرد با جلب اعتماد یک راننده و پس از چندین بار سفرهای درون و برون شهری، خود را 
مسئول و صاحب نفوذ در دستگاه های دولتی دانسته و با ادعای پرداخت وام ۱۶ میلیارد ریالی، از شاکی 
۱۰۰ میلیون ریال کلاهبرداری کرده بود.  سرهنگ "میکائیل قهرمانپور" اظهارداشت: در پی شکایت 
یک راننده خودرو سواری مبنی بر اینکه یکی از مسافران، پس از چندین بار درخواست سفرهای درون و 
برون شهری و جلب اعتماد خود را یک مسئول استانی و صاحب نفوذ در دستگاه های دولتی دانسته و 
در ازای پرداخت وام ۱۶ میلیارد ریالی، ۱۰۰ میلیون ریال از وی کلاهبرداری کرده و متواری شده است، 
موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت. وی افزود: طی بررسی های صورت 
گرفته مشخص شد این پول به حساب همسر فرد کلاهبردار واریز شده است.    رئیس پلیس آگاهی 
فرماندهی انتظامی استان قم گفت: در ادامه با انجام اقدامات پلیسی محل اختفای متهمان شناسایی 
و کارآگاهان با هماهنگی مقام قضائی استان آن ها را دستگیر کردند. سرهنگ قهرمانپور افزود: این 
افراد ابتدا منکر اتهام وارده بودند اما سرانجام در مواجهه با مستندات موجود به جرم خود اعتراف کرده 

و در نهایت به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
جزییات دستگیری کلاهبردار حرفه ای 

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان  دربخش دیگری ازسخنان خوداز دستگیری یک 
کلاهبردار حرفه ای در قم خبر داد و گفت: متهم در ازای خرید یک دستگاه تلویزیون ۱۵۰ میلیون 
ریالی، به فروشنده یک چک مسروقه پرداخت کرده بود.  سرهنگ  قهرمانپور اظهارداشت: در پی 
شکایت فردی مبنی بر اینکه یک دستگاه تلویزیون ۵۵ اینچ را در سایت دیوار آگهی کرده و فردی پس 
از قرار حضوری در ازای خرید، چکی به مبلغ ۱۵۰ میلیون ریال را پرداخت کرده که بعداً متوجه شدم 
مسروقه است، بنابراین موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت. وی افزود: 
در ادامه با انجام اقدامات پلیسی منزل متهم شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی استان دستگیر شد. 
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم با بیان اینکه طی تحقیقات صورت گرفته مشخص 
شد متهم فردی سابقه دار با عناوین متعدد بوده و اقدام به خرید چک های سرقتی و کلاهبرداری می 
کند، گفت: در نهایت نامبرده به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع 

قضائی استان شد
 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

فروش آپارتمان ۲6 میلیارد ریالی دارای حکم تخریب
جانشین فرمانده انتظامی استان از دستگیری ۳ کلاهبردار به اتهام فروش آپارتمان ۲۶ میلیارد ریالی 

دارای حکم تخریب خبر داد. 
سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهارداشت: در پی طرح شکایت فردی در پلیس آگاهی استان قم مبنی 
بر اینکه ۳ تن در ازای فروش یک آپارتمان دارای حکم تخریب از وی مبلغ ۲۶ میلیارد ریال کلاهبرداری 
کرده اند، موضوع در دستور کار کارآگاهان این پلیس قرار گرفت. وی افزود: در ادامه پس از استعلام، 
صحت ادعای شاکی محرز و مشخص شد برای آپارتمان مورد اشاره قبل از فروش، بر اساس کمیسیون 
ماده۱۰۰ حکم تخریب صادر و رای صادره در دیوان عدالت اداری نیز تایید شده است که افراد با کتمان 
این موضوع اقدام به فروش آن به شاکی کرده اند. جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: در 
نهایت افراد مذکور به پلیس آگاهی استان احضار و ضمن تشکیل پرونده، جهت انجام مراحل قانونی 
به مرجع قضائی استان معرفی شدند. سرهنگ اسماعیلی از شهروندان خواست، در انجام معاملات 
ملکی)زمین، منزل وآپارتمان، ویلا( به مشاوران املاک مورد اعتماد مراجعه و قبل از تنظیم قرارداد، 
با اخذ مشخصات ملک مورد معامله به مراجع مختلف از قبیل )شهرداری منطقه، ادارات ثبت اسناد، 
امورمالیاتی، دفترخانه اسناد رسمی، بنیاد مسکن، امور اراضی و منابع طبیعی( مراجعه و از صحت 
ادعای فروشنده و مشاوران املاک نسبت به خصوصیات ملک مورد معامله اطمینان حاصل نمایند و 

همچنین ثمن مورد معامله نیز بایستی در حد عرف منطقه باشد. 
 

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

۲۰ فقره؛ اعتراف سارق سیم و کابل برق 
فرمانده انتظامی استان از دستگیری سارق سیم و کابل برق و مشاعات ساختمان و اعتراف متهم به 

۲۰ فقره سرقت در این استان خبر داد. 
سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: مأموران کلانتری ۲۲ پردیسان هنگام گشت زنی فردی را 

حین سرقت سیم و کابل برق مشاهده و دستگیر کردند.
وی افزود: متهم پس از انتقال به کلانتری در تحقیقات مأموران ضمن اعتراف به ۲۰ فقره سرقت سیم 
و کابل برق و مشاعات ساختمان اذعان داشت، با خودروهای امانتی و پرسه زنی در محلات اماکن را 
شناسایی و اقدام به سرقت می کرده است. سردار میرفیضی با بیان اینکه تمامی مالباختگان در این 
زمینه شناسایی شده اند، تصریح کرد: در نهایت نامبرده به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل 
قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد. فرمانده انتظامی استان قم در خاتمه بر نصب و تجهیز اماکن به 

دوربین مداربسته و همچنین لزوم بکارگیری نگهبان تاکید کرد.

سرپرست اداره کل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم :

وضعیت پرداخت عوارض در قم 
مناسب نیست

سرپرست اداره کل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم معتقدست 
وضعیت پرداخت عوارض در قم و سرانه های درآمدی در این شهر نسبت به 

سایر کلانشهرها مناسب نیست. 
محمد وحید نیا در گفت وگو با خبرنگار شهرنیوز، با اشاره به اینکه شهرداری 
یک نهاد عمومی غیردولتی است، اظهار داشت: شهرداری ها هرچند در 
سال های گذشته صرفاً یک ارگان خدماتی تلقی می شدند ولی در حال 
حاضر علاوه بر این، ارگان فرهنگی و اجتماعی نیز محسوب می شوند که 

این امر اهمیت شهرداری را می رساند.
سرپرست اداره کل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم بابیان اینکه 
شهروندان  و  داشته  مردم  با  مستقیم  ارتباط  که  بوده  ارگانی  شهرداری 
کرد:  ابراز  کنند،  مشاهده  را  شهرداری  خدمات  به وضوح  می توانند 
شهرداری ها اگر بخواهند در حوزه خدمات رسانی بهتر و موثرتر عمل کند 
نیازمند منابع درآمدی کافی است که این منابع طبق آنچه که در قانون 
تعیین شده محدود است که این امر نیازمند مشارکت و همراهی بیشتر 

شهروندان است.
لزوم توجه به درآمدهای پایدار برای شهرداری ها 

وحیدنیا با تأکید بر اینکه 7۰ درصد جمعیت کشور در شهرها مستقر 
هستند که در قم ۹۵ درصد جمعیت در شهر قم سکونت دارند، افزود: 
سایر  با  مقایسه  در  عوارض  پرداخت  و  نقدی  سرانه  بحث  در  متأسفانه 

کلانشهرها آمار مطلوبی نداریم که نیازمند مشارکت شهروندان است.
وی یکی از چالش های پیش روی شهرداری قم و سایر شهرداری ها را بحث 
درآمد پایدار دانست و ابراز کرد: متأسفانه شاهد هستیم که در طول سال های 

اخیر در این زمینه در بحث قانون گذاری به آن توجهی نشده است.
به  با اشاره  اداره کل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم  سرپرست 
اینکه  اگر به دنبال توسعه و پیشرفت شهر هستیم باید منابع کافی و لازم 
را در اختیار داشته باشیم، تصریح کرد: امیدواریم موضوع لایحه درآمدهای 
پایدار شهرداری ها توسط مجلس شورای اسلامی، شورای نگهبان و مجمع 
تشخیص مصلحت نظام هر چه سریع تر  تصمیم گیری های لازم صورت 
بگیرد، که  ضمن حفظ جایگاه شوراهای اسلامی شهر و جلوگیری از دولتی 
شدن شهرداری ها،  مشکل درآمد پایدار  که چندین سال است شهرداری با 

آن گریبان گیر بوده مرتفع شود.

مدیر منطقه دو شهرداری قم :

بوستان جوان توسعه می یابد
مدیر منطقه دو شهرداری قم گفت: بوستان حنانه با مساحت ۸ هکتار 
دارای فضای مناسب برای تفریح و بازی کودکان، دو پیست دوچرخه سواری 
و هفته  تا قبل سال  آن  بوده که حدود ۵ هکتار  پارکینگ اختصاصی  و 

درخت کاری به بهره برداری می رسد.
رضا رحیمی با اشاره به سکونت ۲۰ درصد مردم قم در منطقه دو شهری 
اظهار داشت: مساحت کل منطقه بیش از یک هزار و ۲۸۰ هکتار بوده که 

۶۰ هزار واحد مسکونی در سطح منطقه احداث شده است.
مدیر منطقه دو شهرداری قم با اشاره به فرا منطقه ای بودن برخی پروژه ها 
مانند پروژه پل ۹ دی و بلوار جمهوری در این منطقه شهری، عنوان کرد: 
از سال ۹۶ تاکنون بین 7۰ تا ۸۰ پروژه پیش بینی شده که هر سال بیش از 

۹۰ درصد آن محقق شده و به ندرت ۱۰ درصد پروژه ها ادامه دار می شود.
خبر  جوان  بوستان  در  هکتاری  یک  ترافیک  پارک  احداث  از  رحیمی 
داد و ابراز کرد: هر سال در محدوده بوستان جوان حدود ۳ هکتار سرانه 

تفرج گاهی برای بهره برداری شهروندان به بوستان جوان افزوده می شود.
مدیر منطقه دو شهرداری قم با بیان اینکه در چند سال اخیر حدود ۳۰ 
هکتار به مساحت فضای سبز بوستان جوان اضافه شده است، تصریح کرد: 
با استفاده از برنامه ریزی های انجام شده و هماهنگی امور اراضی، جهاد 
کشاورزی و سایر دستگاه های مربوطه، محدوده این بوستان از ۱۵ هکتار به 

بیش از ۴۰۰ هکتار رسیده است.
بهبود  در  استان  اعتبارات  از  بخشی  دادن  اختصاص  تأثیر  رحیمی 
با  حنانه  بوستان  افزود:  و  داده  قرار  موردتوجه  را  پروژه ها  از  بهره برداری 
مساحت ۸ هکتار دارای فضای مناسب برای تفریح و بازی کودکان، دو 
پیست دوچرخه سواری و پارکینگ اختصاصی بوده که حدود ۵ هکتار آن 
تا پایان اسفندماه و هفته درخت کاری به بهره برداری می رسد که با توجه به 
امکان دسترسی به این بوستان از کلیه مناطق از جمله بلوار اما م رضا )ع(

و وجود ریل آهن، زیرگذر امن برای رفت وآمد شهروندان ایجادشده است.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

مشاوره های تخصصی به مالکین باغات 
شهر قم ارائه می شود

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از ارائه مشاوره های 
تخصصی به مالکین باغات سطح شهر برای افزایش بهره وری و محصول 

باغات برای حفظ آن ها خبر داد.
به گزارش واحد خبر سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم، پیام 
جوادیان با اشاره به بازدید و مشاوره گیاه شناسی و گیاه پزشکی باغات سطح 
شهر، اظهار داشت: در این بازدیدها که هر سال دوبار انجام می شود، گروهی 
از کارشناسان شامل گیاه پزشک، خاک شناس و مسئول باغات سازمان 
زمستانه،  هرس  زمستانه،  شخم  آبیاری،  خصوص  در  و  بازدید  باغات  از 

علف های هرز و مبارزه آفات و بیماری ها به آن ها مشاوره ارائه می شود.
اینکه  بیان  با  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
همچنین در خصوص آب رسانی و دوره های آبیاری و وضعیت خاک و… 
مشاوره ارائه می شود، افزود: آفات و بیماری ها هم مورد بررسی قرار می گیرد 

و راهکار رفع آن ها ارائه می شود.
جوادیان با اشاره به تلاش سازمان پارک ها برای حفظ باغات سطح شهر، 
تصریح کرد: نتایج این بازدیدها به همراه یک گزارش و یک نامه به مالک باغ 
ارائه می شود تا محصول بهتر با بهره وری بیشتر به دست آید و باغ حفظ شده 

و تغییر کاربری صورت نگیرد.
وی خاطرنشان کرد: باغات به نوعی فضای سبز شهری محسوب می شوند 
و هدف از این بازدیدها مشاوره تخصصی به مالکین آن ها برای افزایش و 
ارتقاء کیفیت محصول است که نتیجه آن حفظ سرمایه های زیست محیطی 

شهر است.

شهردار قم مطرح کرد:

حمایت از احداث راه دسترسی 
نمایشگاه بین المللی

شهردار قم از آخرین وضعیت احداث نمایشگاه بین المللی قم بازدید کرد.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در بازدید از نمایشگاه بین المللی قم، از 

نزدیک در جریان احداث این نمایشگاه قرار گرفت.
مدیرکل حوزه شهردار، مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل و شهردار منطقه 
سه در این بازدید شهردار قم را همراهی می کردند که دکتر سقائیان نژاد 
ضمن اعلام آمادگی برای همکاری با اتاق بازرگانی استان، از حمایت از 

احداث راه دسترسی برای این نمایشگاه خبر داد.

حضرت  فرمان  اجرایی  ستاد  با  صورت گرفته  تفاهم  با  گفت:  قم  استاندار 
امام)ره( بزرگترین کارخانه تولید چادر مشکی در قم احداث خواهد شد.

بهرام سرمست پیش از ظهردیروز در آیین انعقاد تفاهم نامه همکاری ستاد 
اجرایی فرمان حضرت امام)ره(  و استانداری قم با بیان اینکه امروز در جهت 
محرومیت زدایی، پیشگیری از آسیب های اجتماعی و ساماندهی محلات آسیب 
پذیر و هم در رابطه با جهش تولید در خصوص احیای برخی از واحدهای راکد 
و نیمه راکد تفاهم نامه های خوبی را خواهیم داشت اظهار کرد: در این سفر 
مسوولان ستاد اجرایی ما تفاهم نامه ای را خواهیم داشت در خصوص احداث 
بزرگترین کارخانه تولید چادر مشکی به عنوان برند شهر کریمه اهل بیت)ع( که 
به لحاظ اقتصادی با توجه به این که در کشور براساس برآورد انجام شده سالانه 
۸۰ میلیون مترمربع چادر مشکلی وارد می کنیم در حالی که مجموع تولید ما در 

داخل رقمی بین ۱۰ تا ۱۵ میلیون متر مربع است، اهمیت ویژه ای دارد.
وی با تاکید بر اینکه با احداث این واحد ۱۸ میلیون متر مربع سالانه چادر 
مشکی در کشور تولید خواهد شد افزود: این طرح برای ۲ هزار نفر اشتغال ایجاد 
خواهد کرد،. استاندار قم مجموع اعتبار اختصاص یافته برای این طرح براساس 
تفاهم نامه را بیش از هزار و ۱۳۰ میلیارد تومان عنوان کرد و افزود: این سرمایه 
گذاری بسیار چشمگیر و تحول آفرین خواهد بود، ما این موضوع را پیگیری 
کردیم که به لطف خدا مورد موافقت و استقبال ستاد اجرایی حضرت امام)ره( 
قرار گرفت،  و این طرح یک اقدام ماندگار خواهد بود به خصوص این که ما در شهر 
قم سالانه بیش از ۲۰ میلیون تن زائر را پذیرا هستیم و جای یک بسته سوغات 
زائر واقعا خالی است. وی با بیان اینکه من از ابتدای شروع به خدمت این مساله 
را پیگیری کردم و امید است بخشی از بسته سوغات زائر با تولید چادر با کیفیت 
در این استان تکمیل شود خاطرنشان کرد: این محصول هم در بازارهای داخلی 
قابلیت استفاده دارد و هم می توان زمینه صادرات آن را در کنار ارائه به عنوان 
جزیی از بسته سوغات زائر فراهم کرد و در اختیار زائرانی قرار داد که به شهر قم 
سفر می کنند. سرمست با بیان اینکه ما پیگیر ثبت ملی شهر مقدس قم به عنوان 
شهر ملی انگشتر بودیم که خوشبخانه این موضوع نیز پیگیری شد خاطرنشان 
کرد:  در ادامه این سفر نیز کلنگ زنی در خصوص طرح اقدام ملی مسکن را 
خواهیم داشت که بر اساس آن هزار و ۸۴۲ واحد قرار است در سایه این طرح 

مشارکتی در استان با ۶۵۰ میلیارد تومان اعتبار اجرایی شود.

بازگردانی 58 واحد تولیدی راکد به مدار تولید
استاندار قم  همچنین در دیدار محمد مخبر رئیس ستاد اجرایی فرمان امام 
با آیت الله سید محمد سعیدی تولیت آستان مقدس و نماینده ولی فقیه در 
استان قم گفت: در سال جاری ۵۸ واحد تولیدی را به مدار تولید برگرداندیم و 
امیدواریم در سال آینده با ۴۰۰ میلیارد تومانی که ستاد اجرایی فرمان امام به 
حوزه تولید در قم اختصاص داده است بتوانیم واحدهای تولیدی دیگری را به 
فعالیت بازگردانیم.  سرمست ، با اشاره به تفاهم هایی که با ستاد اجرایی فرمان 
امام برای سرمایه گذاری در قم انجام شده است، اظهار کرد: قرار است کارخانه 
تولید چادر در قم با ظرفیت ۱۸ میلیون متر مربع ایجاد شود که هزار و ۱۳۰ 
میلیارد تومان برای آن سرمایه گذاری خواهد شد و ۴۵۰ شغل مستقیم و دو هزار 
شغل مستقیم و غیرمستقیم در این کارخانه ایجاد می شود. وی با اشاره به اینکه 
قم به عنوان ام القرای جهان اسلام باید سوغاتی متناسب با جایگاه خود داشته 
باشد، عنوان کرد: همانطور که در نشست های شورای فرهنگ عمومی استان 
قم نیز پیگیری های مورد نیاز برای بسته سوغات زائر درحال انجام است، چادر نیز 

به عنوان یکی از موارد این بسته سوغات مورد استفاده قرار خواهد گرفت.
استاندار قم از اقدامات انجام شده برای ثبت قم به عنوان شهر ملی انگشتر یاد 

کرد و گفت: ما به دنبال تقویت زیرساخت های فرهنگی در شهر قم هستیم.

استاندار قم :

بزرگترین کارخانه تولید چادر مشکی در قم احداث می شود

گفت:  )ره(  امام  فرمان  اجرایی  ستاد  رئیس   
دشمن در تلاش است ناکارآمدی نظام را القاء کند، 
درحالی که در این شرایط سخت، کشور با مشکلات 

فراوانی اداره می شود. 
تفاهم نامه  انعقاد  آئین  در  امروز  مخبر  محمد 
همکاری ستاد اجرایی فرمان امام و استانداری قم 
اظهار داشت: با اجرای طرح های مختلف توسط 
ستاد، روزانه ۱۲۰۰ شغل در کشور ایجاد می شود 
که شامل طرح های کوچک و خانگی و بنگاه های 

اقتصادی است.
وی با بیان اینکه تاکنون ۲هزار مدرسه و ۲ هزار 
در  و  است  احداث شده  کشور  سراسر  در  مسجد 
اجرای طرح های مختلفی چون راه و جاده و برق 
در سال گذشته  داده ایم، گفت:  انجام  اقداماتی 
در سیستان و بلوچستان از محل ۱۶۰۰ میلیارد 
تومان سرمایه گذاری تسهیلاتی، ۶ هزار میلیارد 
تومان سرمایه معطل شده مردم به گردونه اقتصادی 
آمده و ۳ هزار شغل ایجاد شد، همچنین ۱۶ هزار 
تن گوشت قرمز در شش ماهه دوم سال گذشته در 

سیستان و بلوچستان توزیع شد.
رئیس ستاد اجرایی فرمان امام)ره( افزود: برآنیم 
در قم بیش از قبل به انجام وظیفه بپردازیم و در این 
دو سال، برخی از اقدامات را جبران کنیم، هرچند 
پیش  خوبی  سرعت  با  کارها  اما  شد  شروع  دیر 
می رود و ۴۰۰ میلیارد تومان در یک سال گذشته 

انجام گرفته است.
وی با تأکید بر اینکه با اجرای طرح های مختلف 
در قم، ۱۳ هزار شغل شکل گرفته است، تصریح 
دیگر  شغل  هزار  تفاهم نامه ۴  این  با  امروز  کرد: 
تومان  میلیارد  هزار   ۳ دراین باره  می شود،  ایجاد 

سرمایه گذاری انجام شده است.
مخبر ادامه داد: این سه هزار میلیارد تومان در 
برای ۱۰ هزار شغل  و  پیش بینی شده  تفاهم نامه 
میان  این  در  که  می گیرد،  شکل  سرمایه گذاری 
۴۰۰ میلیارد تومان برای احیای واحدهای راکد در 

قم قرار بگیرد.
وی احیای واحدهای تولیدی راکد را موردتوجه 
از  بسیاری  احیای  با  کرد:  تصریح  و  داد  قرار 
ایجاد  واحدهای تجاری، می توان اشتغال خوبی 
کرد، متأسفانه کارهای زیادی در کشور به دلایل 
مختلف راه نیفتاده و به نتیجه نرسیده و تعطیل و 
زیان آور شده است و یا سرمایه گذاری، به سرعت وارد 

چرخه تولید می شود.
بیان  با  امام)ره(   فرمان  اجرایی  ستاد  رئیس 
اینکه چند طرح را در این عرصه دنبال می کنیم و 
طرح هایی که سریع تر به نتیجه می رسد و شامل 
یک  در  است  اجتماع محور  و  کوچک  بنگاه های 
سال راه اندازی می شود، خاطرنشان کرد: از فرصت 
حضور مردم در اجرای طرح ها استفاده می کنیم، 
هرکجا از ظرفیت مردمی غافل شدیم ضرر کردیم و 

هر جا بر آن تکیه کردیم، نفع بردیم.
واحدهای  این  احیای  با  داشت:  اظهار  وی 
ایجاد کرد،  تولیدی می توان ۸ هزار شغل در قم 
هیچ موضوعی به اندازه اشتغال در کشور نیست و 
نقطه حساس که دشمن از طریق آن وارد می شود 
معیشت مردم است که به دلیل بیکاری و ناامیدی 

مورد هدف قرار می گیرد.
است  تلاش  در  دشمن  شد:  یادآور  مخبر 
این  در  درحالی که  کند،  القاء  را  نظام  ناکارآمدی 
اداره  فراوانی  مشکلات  با  کشور  سخت،  شرایط 
از  برخی  در  کرونا  در شرایط  بااین حال  می شود، 
موارد جمهوری اسلامی با موفقیت زیادی در تولید 

تجهیزات و دارو و واکسن مواجه شد.
مورد  در  امام)ره(  فرمان  اجرایی  ستاد  رئیس 
اجرای پروژه ها در قم اظهار داشت: اتفاقات خوبی 
در قم خواهد افتاد، در قم ۳۸۰۰ طرح با ۱۳ هزار 
شغل  تاکنون انجام شده یا در حال انجام است و با 
این تفاهم نامه ۱۰ هزار شغل دیگر ایجاد می شود 
و با اجرای ۳۸۵۶ طرح با این تفاهم نامه اتفاقات 

خوبی در راه است.
که  تومانی  میلیارد  با ۴۰۰  کرد:  تصریح  مخبر 
برای احیای واحدها در قم در نظر گرفته ایم ۴هزار 
شغل ایجاد می شود که درمجموع تفاهم نامه ۴ هزار 
طرح و ۱۳ هزار نفر اشتغال زایی با ۳ هزار میلیارد 

سرمایه گذاری ازجمله اقدامات مهم در قم است.

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( با تاکید بر اتکا به همه توانمندی 
های داخلی برای رفع مشکل های کشور گفت: ما به پشتوانه ظرفیت های 

داخلی محکوم به پیروزی هستیم و هیچ شکی نیز در این نیست. 
آیت الله سید محمد سعیدی روز سه شنبه در دیدار محمد مخبر رئیس ستاد 
اجرایی فرمان امام )ره( با اشاره به تاکیدات رهبر معظم انقلاب مبنی بر تکیه 
داشتن بر توانمندی های کشور برای برون رفت از مشکلات اظهار داشت: 
فرمایش های رهبر معظم انقلاب حق است و باید به آن عمل شود چرا که باعث 

عزت و اقتدار نظام است.
وی با بیان اینکه همواره دستی پشتیبان و حامی نظام اسلامی بوده و خیلی 
از کسانی که اهل معرفت هستند این را حس کردند و باید این فکر در جامعه 
توسعه داده شود افزود: خیلی از افراد از فهم اینکه رهبر معظم انقلاب سخنی را 

که می گویند برای نظام مناسب و مفید است ناتوان هستند.
مشکل حاشیه نشینی درقم توسط ستاد اجرایی برطرف شود 

سعیدی تصریح کرد: ما محکوم به پیروزی هستیم و باید پیروز شویم و شکی 

در این نیست در این دنیا هر کسی محکوم به یک چیزی است ما ایرانی ها نیز 
ذیل رهبری رهبر معظم انقلاب و عنایت های امام زمان )عج( محکوم به پیروزی 

هستیم و این کار باید به دست نیروهای داخلی انجام شود.
تولیت حضرت معصومه خاطرنشان کرد: غریبه در این کشور کاری نمی تواند 
بکند دلبستن به غریبه هیچ ارزشی ندارد. امام جمعه موقت قم با قدردانی از 
تلاش های ستاد اجرایی فرمان امام برای ساخت و تولید واکسن کرونا بیان 
داشت: باید روی این کار که با اتکا به توان و ظرفیت های درونی کشور صورت 
می گیرد تبلیغ شود. وی در ادامه خدمات ستاد اجرایی فرمان امام در راستای 
محرومیت زدایی و رفع مشکل های اقتصادی و معیشتی کشور و همچنین قم 
را مورد توجه قرار داد و گفت: مطمئن باشید خدا شما را یاری می کند به هیچ 
وجه دلسرد نشوید، حاشیه ها و مسائلی هستند که از آن به دور هستید و در متن 

حرکت می کنید و بهترین راه نیز حرکت در مسیر اهل بیت است.
سعیدی همچنین در بخشی دیگری از سخنان خود بیان کرد: مشکل حاشیه 

نشینی در قم نیز توسط ستاد اجرایی فرمان امام برطرف شود.

رئیس ستاد اجرایی فرمان امام )ره( خبرداد:

سرمایه گذاری ۴۰۰ میلیارد تومانی برای احیای واحدهای تولیدی راکد قم

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س(:

نظام اسلامی با اتکا به توانمندی داخلی، پیروز است

حفاظت  یگان  فرمانده 
مراتع  جنگل ها،  سازمان 
و آبخیزداری کشور گفته: 
در بسیاری از موارد قاچاق 
چوب با ماشین های حمل 
مواردی  حتی  و  گوشت 
مازندران،  استان های  در 
ساری، فارس و کهگیلویه 
که  داشتیم  احمد  بویر  و 
با آمبولانس دارای جنازه 

صورت گرفته است. 


